
9e vergadering Donderdag 20 februari 1992
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste
ring worden ter tafel gelegd.

vergade-

- De vergadering wordt geopend om
14.03 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

F. Dielens ; gezondheidsredenen.

J. Decorte  ; ambtsverplichtingen.

ACTUELE VRAGEN (Regl. art.
75)

Actuele vraag van de heer J. Vande
Lanotte tot de heer L. Van den Bran-
de, Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Economie, KMO, Wetenschapsbe-
leid, Energie en Externe Betrekkin-
gen, over maatregelen ten gunste van
de Westvlaamse visserijscheepsbouw

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Vande La-
notte tot de heer Van den Brande,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over maatregelen ten gunste van de
Westvlaamse visserijscheepsbouw.

De heer Vande Lanotte heeft het
woord.

De heer J. Vande Lanotte : Mijnheer
de Voorzitter, mijnheer de Minister,
dames en heren, voor enkele dagen
- dat verklaart ook het actuele as-
pect van de zaak - werd door syndi-
cale milieus, met name het ACV-
Oostende, opgemerkt dat de bedrij-
ven die actief zijn in de visserij-
scheepsbouw in grote moeilijkheden
zijn. Hun orderboekje is nagenoeg
leeg.

Enkele maanden geleden, net voor
de vorige Executieve werd ontbon-
den, werd beloofd een aantal maatre-
gelen te nemen, onder meer een wij-
ziging in het verlenen van kredieten
waarbij voor de visserij een specifie-
ke enveloppe zou worden toegekend.
Bovendien werd een project gestart
met betrekking tot een prototype. De
syndicale beweging ter plaatse stelt
voor deze kredietverlening recht-
streeks aan de scheepswerf toe te
kennen en niet aan de rederij om zo-
doende een goede werking te garan-
deren.

Ik vernam graag of met betrekking
tot het ontwerp van decreet waar-
door de kredietverlening wordt gere-
geld, reeds de nodige stappen werden
gedaan en of er nog andere maatre-
gelen voorzien zijn. Ik wil erop wij-
zen dat deze sector zich bevindt in de
regio met de tweede hoogste werk-
loosheidscijfers, namelijk in Vlaande-
ren. Ik wil er voorts op wijzen dat
het om een sector gaat die, indien hij
verdwijnt, dit ook onherroepelijk is.
Sommige bedrijven kunnen sluiten
en elders weer worden geopend,
maar in deze sector is er geen moge-
lijkheid om terug te komen.

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, geachte collega’s,
het spreekt vanzelf dat wij zeer be-
zorgd zijn nopens deze sector. Trou-
wens, zowel voor deze sector als voor
de andere sectoren zijn wij ten zeer-
ste bekommerd over de werkgelegen-
heid en is het uitermate belangrijk
dat een economische activiteit kan
overeind blijven.

Mijnheer Vande Lanotte, wij zijn ter
zake gebonden door strikte Europese
rechtsregels. Zowel op het vlak van
het ontwerp van decreet als voor
eventuele andere maatregelen zijn
wij ertoe gehouden de Europese
richtlijnen strikt in acht te nemen.

In het licht van het ontwerp-decreet,
dat wij wensen te hernemen, zou één
van de elementen erin kunnen be-
staan dat een rechtstreekse werfsub-
sidie zou mogelijk zijn. Indien de
voorwaarden vervuld zijn, dienen wij
het akkoord te hebben van de Euro-
pese Commissie.

Op onze mededelingen werden door
de Europese instanties bijkomende
vragen gesteld, waarop wij nog moe-
ten antwoorden. Nadien verloopt
nog een termijn van twee maanden
vooraleer wij over het Europese
standpunt kunnen beschikken.

Wanneer wij zo ver zullen zijn - de-
ze zaak wordt door ons met spoed
behandeld - dient het eventueel
aangepaste ontwerp van decreet voor
advies aan de Raad van State en aan
de SERV te worden overgemaakt.
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Van den Brande

Nadien zullen wij in staat zijn in de
Vlaamse Raad decretale voorstellen
te doen.

De Voorzitter : De heer Vande La-
notte heeft het woord.

De heer J. Vande Lanotte : Mijnheer
de Minister, werd het gereserveerde
gedeelte van de subsidie, dat recht-
streeks terug naar die sector moet
gaan, ook in dit ontwerp van decreet
opgenomen ?

Minister L. Van den Brande : Op dit
ogenblik wordt met de Europese
Commissie nagegaan of zulks moge-
lijk is.

Zoals voor andere dossiers kennen
wij hier ook een overlegsituatie tus-
sen de Belgische - en in dit geval
de Vlaamse - instanties en de Euro-
pese Commissie.

Mijnheer Vande Lanotte, ik zal u ui-
teraard onmiddellijk inlichten zodra
het Europees standpunt ons bekend
is.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer S. De
Clerck tot de heer L. Van den Bran-
de, Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Economie, KMO, Wetenschapsbe-
leid, Energie en Externe Betrekkin-
gen, over het gebrek aan tussen-
komst van de GIMV in het dossier
NV Devlonics

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer De Clerck
tot de heer Van den Brande, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over het
gebrek aan tussenkomst van de
GIMV in het dossier NV Devlonics.

De heer De Clerck heeft het woord.

De heer S. De Clerck : Mijnheer de
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Voorzitter, mijnheer de Minister,
dinsdag jongstleden werd de NV De-
vlonics door de Rechtbank van
Koophandel van Kortrijk failliet ver-
klaard. Dit bedrijf was zeer actief in
de sector van de telecommunicatie en
de spitstechnologie. Ongeveer zeven-
tig hooggeschoolde personeelsleden
zijn daar tewerkgesteld en worden
thans door dit faillissement getroffen.
Een herstructureringspoging was aan
de gang onder leiding van SAIT in
Brussel, waarbij ook de GIMV werd
betrokken.

Weet u waarom de GIMV aan die
herstructureringspoging niet heeft
deelgenomen ? Voor zover ik weet
werd de tussenkomst van de GIMV
gevraagd in een derde functie. Het
zou mij interesseren te vernemen of
ter zake door de GIMV advies werd
verleend, of aan de GIMV een tus-
senkomst werd gevraagd en op welke
gronden dit werd afgewezen.

Ten slotte, wens ik te weten welke
lijn op het vlak van bedrijfstussen-
komsten in de toekomst kan worden
gevolgd, vooral wanneer het gaat om
bedrijven met hoogtechnologische
activiteiten.

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, voor dit dossier
hebben wij heel zorgzaam alle vereis-
te contacten gehad met de GIMV,
maar met respect voor de bestaande
regels en voor de autonomie van die
instelling.

Oorspronkelijk vroeg de NV Devlo-
nics een overbruggingskrediet van 25
miljoen frank. Tot nu toe zijn er nooit
overbruggingskredieten gegeven.

In een volgende faze werd de aan-
vraag omgezet in een meer reglemen-
taire vraag. Wij hebben onmiddellijk
de nodige contacten gehad om de
GIMV te wijzen op het belang van
de zaak en het is mij bekend dat tech-
nologisch hooggeschoolde mensen
werkzaam zijn in dat bedrijf.

Sedert ongeveer een jaar werd een
duidelijk herstructureringsplan ge-
vraagd. Volgens het nieuwe onder-
zoek van de GIMV bleek dat plan
onvoldoende sluitend.

Westvlaamse visserijscheepsbouw
NV Devlonics
KS en ERC-Limburg

In de toekomst wens ik de volledig
gelijke behandeling door de GIMV
en door onszelf van dergelijke aan-
vragen.

Gelet op de nieuwe situatie in de
maatschappij, sluit ik niet uit dat een
nieuwe aanvraag van Devlonics, dat
misschien een nieuwe juridische
structuur zal hebben, kan worden on-
derzocht, uiteraard met respect voor
de VESOC-richtlijn ter zake. Een es-
sentieel onderdeel daarbij is het aan-
vaarden van een solied herstructure-
ringsplan.

Wij wensen strikte regels te volgen,
zoals ook in het verleden is gebeurd.
(APPlaus)

De Voorzitter : De heer De Clerck
heeft het woord.

De heer S. De Clerck : Mijnheer de
Voorzitter, mag ik uit het antwoord
van de Minister afleiden dat eventue-
le tussenkomsten van de GIMV, al
dan niet gesteund door het beleid,
eventueel ook na het faillissement
mogelijk blijven ?

Minister L. Van den Brande : Dat
sluit ik absoluut niet uit.

Afhankelijk van de nieuwe juridische
situatie van het bedrijf, zal de GIMV
een eventueel een nieuwe aanvraag
onderzoeken volgens haar reglemen-
tering.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer J. Ul-
brughs tot de heer L. Van den Bran-
de, Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Economie, KMO, Wetenschapsbe-
leid, Energie en Externe Betrekkin-
gen, en de heer N. De Batselier, Vi-
ce-voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu en Huisvesting, over KS
en ERC-Limburg

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Ulburghs
tot de heer Van den Brande, Voorzit-
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Voorzitter

ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, en de heer
De Batselier, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over KS en ERC-Lim-
burg.

De heer Ulburghs heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
Voorzitter, ik lees vandaag in onze
krant, Het Belang van Limburg, dat
KS gisteren het licht op groen gezet
heeft voor een nieuw ERC-project
dat 35 miljard frank zal kosten en
waarvan een vierde, ongeveer 9 mil-
jard, ten laste komt van de KS. Men
weet dat dit geld gemeenschapsgeld
is. Mijn vraag is dan ook of de
Vlaamse Gemeenschap een controle-
recht of een participatierecht heeft
bij deze beslissingen.

De milieukosten van dat project zijn
enorm. Is er een kosten-baten analy-
se gemaakt voor het milieuverlies dat
men daar lijdt, namelijk 600 hecta-
ren, waarvan 100 hectaren van de 
mijnsite die kunnen worden gesa-
neerd, maar daarnaast een kleine 500
hectaren mooi milieugebied.

Nieuw is dat de terril van Zolder zou
gebruikt worden voor een permanen-
te motorcross-oefening. Dat heeft so-
ciale gevolgen. De mijn van Zolder
grenst langs één kant aan de volks-
wijk Lindeman, aan de andere kant
van die wijk ligt het fameuze Remo-
stort.

Op het Schulense broek en op de
Schulense plas wordt een olympisch
sportcomplex gepland. Dat gebied is
een broedplaats voor zeldzame vo-
gels en een biotoop met zeldzame
planten.

Minister De Batselier, wat dacht u
van het feit dat de natuurtroeven van
Limburg worden verspeeld ? Heeft
men al ooit gedacht aan alternatieve
tewerkstelling, naar het voorbeeld
van de Hoge Veluwe in Nederland
waar 16.000 waardevolle arbeids-
plaatsen zijn gecreëerd ?

In Limburg poogt men, ook met de

steun van de KS, het landschap van
de Hoge Kempen uit te bouwen. Dit
is een zinvol initiatief. Ook een socio-
cultureel landschap van de mijn-
streek is belangrijk. Heeft men eraan
gedacht dat daar veel zinvolle ar-
beidsplaatsen kunnen komen ? (Ap-
plaus)

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, een deel van het
antwoord zal straks gegeven worden
door Minister De Batselier omdat er
een aantal aspecten aan verbonden
zijn die rechtstreeks te maken heb-
ben met zijn bevoegdheidsdomein.

Mijnheer Ulburghs, ik wil toch even
zeggen dat het plan én de beslissin-
gen die kunnen worden genomen tot
de autonome bevoegdheid van KS
horen. Het is evenwel zo dat als er
bepaalde vragen, bijvoorbeeld voor
toelagen, komen, deze moeten kade-
ren in het plan dat werd uitgebouwd
in de vorige regeringsperiode en dat
ook gebonden is aan het toekomst-
kontrakt Limburg. Als wij de vraag
zouden krijgen, zullen wij die plan-
nen strikt toepassen. Het is niet aan
de Executieve om over een dergelijk
project te beslissen. Er kan een be-
slissing worden genomen door KS.
Vanaf het ogenblik dat dit bepaalde
implicaties heeft voor de Executieve,
zullen wij de bepalingen omtrent het
toekomstk&rtrakt  Limburg uit het
regeerakkoord strikt toepassen.

De heer De Batselier zal dan ant-
woorden op het tweede deel van de
vraag.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Ik kan op
de mondelinge vraag van de heer Ul-
burghs antwoorden dat alles verloopt
volgens de beslissingen van de Raad
van Bestuur van 23 oktober 1991.
Men heeft toen beslist met Stadium
een masterplan uit te werken. Men
zou daar een zestal maanden aan
werken op basis van een aantal crite-
ria. Een van de criteria was dat men
rekening moest houden met de land-
schappelijk waardevolle gebieden.
De beslissing van de Raad van Be-

stuur van gisteren bevestigt dus de
vorige beslissing als criteria.

Ten tweede gaat men er van uit dat
men de Raad van Bestuur de op-
dracht heeft gegeven om de verkeers-
studie verder uit te pluizen. U weet
dat één van de essentiële elementen
inzake milieu hier het vervoer en het
verkeer betreft. De Raad van Be-
stuur van 19 februari heeft dus in fei-
te een afspraak gemaakt om bij de
definitieve beslissing van 1 april hier-
mee rekening te houden. Mijn be-
voegdheid komt pas in een later sta-
dium ter sprake, namelijk wanneer
men de bouwvergunning aanvraagt.
Ik besluit uit wat ik in de krant heb
gelezen over de realisatie van dit
nieuwe ERC-project  dat een bouw-
vergunning zal moeten worden aan-
gevraagd. Deze bouwvergunning is
volgens een besluit van de Executie-
ve van maart 1989 onderworpen aan
een milieueffectenrapport. Ik zal er-
over waken dat dit rapport met de
nodige deskundigheid en correctheid
zal worden opgesteld. Ik zal u hier-
van ten gepaste tijde op de hoogte
brengen.

De Voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
Voorzitter, de Eerste Minister heeft
gezegd dat het om een autonome be-
slissing gaat van KS. Maar dat is nu
de ramp want het betreft gemeen-
schapsgeld. Door de autonome be-
voegdheid van KS te respecteren ko-
men er waarschijnlijk milieurampen
zoals de inplanting van het ERC in
een belangrijke milieugebied. De so-
ciale ramp die wij in Limburg met de
mijnwerkers beleven is het gevolg
van de eenzijdige beslissing van KS.
De Regering heeft haar verantwoor-
delijkheid niet genomen, zogezegd
om de autonomie van de KS te res-
pecteren.

Mijnheer de Eerste Minister, wordt
het advies ingewonnen van het Lim-
burgs Adviescomité dat onder voor-
zitterschap van de heer gouverneur
zetelt ? Hiermee werd geen rekening
gehouden. Daarom werd klacht inge-
diend bij de Raad van State.

Zal de Vlaamse Executieve nu reke-
ning houden met dit advies van het
Limburgs Adviescomité ?
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De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer E. Van
Rompuy tot de heer N. De Batselier,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu en Huisvesting, over de
koppeling van bouw- en milieuver-
gunningen

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Van Rom-
puy tot de heer De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, over de kop-
peling van bouw- en milieuvergun-
ningen.

De heer Van Rompuy heeft  het
woord.

De heer E. Van Rompuy (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, de
koppeling van de bouw- en milieu-
vergunningen gebeurt sedert 1 sep-
tember 1991.

Een bouwvergunning wordt sedert-
dien geschorst zolang er geen milieu-
vergunning is gegeven. Nu bestaat er
in heel wat gevallen discussie : is de
datum van de bouwaanvraag of deze
van de bouwvergunning bepalend ?
Zo zijn er dossiers waar de bouwaan-
vraag vóór 1 september 1991 werd
gedaan en de bouwvergunning na die
datum werd gegeven. Hoewel de
openbare onderzoeken in verband
met de milieuvergunning nog niet
werden gedaan, zullen sommige
bouwwerken eerstdaags wellicht wor-
den gestart.

Er zijn ook een aantal gedeelde
bouwvergunningen, bijvoorbeeld
voor een hoofdgebouw en voor een
bijgebouw of technische ruimte -
TR. Voor deze TR moet een bijko-
mende bouwvergunning worden ge-
vraagd. Is er daar geen sluipende be-
sluitvorming, wanneer de vergunning
voor het hoofdgebouw wordt ge-
bruikt of misbruikt voor het oprich-
ten van de bijgebouwen ?

Mijnheer de Voorzitter, graag had ik
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van de Executieve vernomen wat
haar interpretatie is van het milieude-
creet.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, de heer Van Rompuy
zal mij wel excuseren wanneer ik de
wet hier letterlijk citeer. Artikel 5,
paragraaf 1 van het decreet betref-
fende de milieuvergunning van 28 ju-
ni 1985 dat wordt uitgevoerd door de
bepalingen van artikel 56 van VLA-
REM 1 bepaalt : De vergunning als
bedoeld in artikel 44 van de wet van
29 maart 1962, houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw voor een inrichting
waarvoor overeenkomstig onderha-
vig besluit een milieuvergunning is
vereist of die onderworpen is aan de
meldingsplicht, wordt geschorst zo-
lang de milieuvergunning niet defini-
tief is verleend of de melding niet is
gebeurd. Deze bepaling wordt van
kracht op 1 september 1991. De
vraag rijst nu wat er gebeurt wanneer
de bouwvergunning werd aange-
vraagd vóór 1 september 1991.

In VLAREM 1 moet dan worden na-
gekeken wat de overgangsbepalingen
zijn. In de overgangsbepalingen in
het hoofdstuk 17 van VLAREM 1
staat nergens bepaald dat hier in een

,uitzondering werd voorzien. De da-
tum van aflevering van de bouwver-
gunning is bijgevolg het criterium.
Dat betekent dat wanneer de bouw-
vergunning werd afgeleverd na 1 sep-
tember 1991 deze onmiddellijk wordt
geschorst indien er geen milieuver-
gunning is, wat voor enkele dossiers
het geval is.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Dit geldt
dus ook voor wat men zou kunnen
noemen de gedeelde bouwvergunnin-
gen. Voor het uitvoeren van sommi-
ge technische werken kan men zich
dus niet beroepen op de vergunning
voor het hoofdgebouw. Een bijko-
mende bouwvergunning en een mi-
lieuvergunning zijn dus vereist.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

KS en ERC-Limburg
Koppeling bouw- en milieuvergunningen
Lozing van afvalwater

Minister N. De Batselier : Ja, aange-
zien een ziekenhuis een ingedeelde
inrichting is volgens VLAREM , ru-
briek 49, klasse 2. Dan is deze rege-
ling ook van toepassing.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer J. Tim-
mermans tot de heer N. De Batselier,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu en Huisvesting, over de
meldingsplicht door gezinnen van lo-
zing van afvalwater

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Timmer-
mans tot de heer De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, over de mel-
dingsplicht door gezinnen van lozing
van afvalwater.

De heer Timmermans heeft  het
woord.

De heer J. Timmermans : Mijnheer
de Voorzitter, vandaag behandelt De
Standaard-Het Nieuwsblad in een ar-
tikel een reeks knelpunten over de
milieureglementering in VLAREM 1
en II geformuleerd. Ik weet dat in
het regeerakkoord is vermeld dat
VLAREM 1 en VLAREM II zullen
worden geëvalueerd en zo nodig aan-
gepast maar één element duidelijk is
actueel, namelijk de al dan niet mel-
dingsplicht van lozing van afvalwater
voor de gezinnen, voor 1 maar 1992.

Naar het blijkt, was het enkel de be-
doeling om de meldingsplicht in te
voeren voor bedrijven. Door de niet-
duidelijke definiëring kan men inter-
preteren dat eenieder aan die mel-
dingsplicht onderworpen is.

Gelet op de grote administratieve
rompslomp en op het weinig zinvolle
van dergelijke operatie, moeten de
gemeentebesturen voor 1 maart we-
ten welke de correcte interpretatie is.

Mijn vraag is of nog een mededeling

184



Timmermans

kan gebeuren aan de gemeentebestu-
ren zodat ze weten of de meldings-
plicht al dan niet geldt voor de gezin-

tot de heer Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse

nen.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Aangelegenheden,
over de gehandhaafde beslissing van
gemeenten om toe te treden tot de
IMWV.

De heer Lisabeth heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, wat de lozing van af-
valwater in de riolering betreft, is het
duidelijk dat wij wel degelijk ook de
privé-personen bedoelden. Het is on-
juist wat in De Standaard en Het
Nieuwsblad staat, namelijk dat die
meldingsplicht alleen zou gelden
voor bedrijven.

VLAREM 1 bepaalt alleen de mel-
dingsplicht. In feite is dit al een ver-
soepeling van de wet van 1976 met
betrekking tot de vergunningsplicht.
Wij hebben vastgesteld dat praktisch
niemand een aanvraag om vergun-
ning bij het schepencollege indiende,
hoewel dit verplicht was.

Nu is dit versoepeld tot meldings-
plicht. Als privé-personen een bouw-
vergunning aanvragen, hebben de ge-
meenten de informatie. Een goed
werkende gemeente beschikt dus
over de informatie.

Ik begrijp dan ook niet waarom deze
vraag nu wordt gesteld. Ik zal volgen-
de week aan de Executieve een be-
sluit voorleggen waarin wij dit
schrappen omdat, ik herhaal het, een
goed werkend gemeentebestuur de
informatie heeft.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer C. Lisa-
beth tot de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Openba-
re Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de gehandhaafde beslissing van
gemeenten om toe te treden tot de
IMWV

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Lisabeth

De heer C. Lisabeth : Mijnheer de
Voorzitter, eind vorig jaar hebben
een aantal gemeenten, vooral in
Oost- en West-Vlaanderen, beslist
voor hun drinkwatervoorziening toe
te treden tot de nieuwe Intercommu-
nale maatschappij voor drinkwater-
voorziening in Vlaanderen. Ze heb-
ben terzelfdertijd hun concessie-con-
tract met de tussengemeentelijke
Maatschappij voor Waterbedeling
opgezegd. Ik hoef dit niet uitgebreid
toe te lichten aangezien de Minister,
gelet op zijn vroegere bevoegdheid
voor watervoorziening ongetwijfeld
op de hoogte is. Op basis van een
nota van de Minister en zijn vroegere
collega van Binnenlandse Zaken
werd aan de provinciegouverneurs
gevraagd die beslissing van de be-
trokken gemeente te schorsen. De
provinciegouverneurs hebben dat ge-
daan. Ik verneem nu evenwel dat re-
cent enkele gemeentebesturen beslist
hebben tot de handhaving van hun
vroegere beslissing. Het verontrust
me enigszins dat dit gebeurt nadat ze
op het kabinet van de Minister zijn
ontvangen, zo wordt althans door de
pers vermeld. Intussen loopt er ook
nog het onderzoek naar het pré-con-
stitutioneel orgaan van de nieuwe in-
tercommunale, een zaak waarover de
Minister binnenkort een beslissing
zal moeten nemen.

Hoe staat de Minister tegenover de
gemeenten die hun beslissing hand-
haven, gelet op wat in dit verband in
het regeerakkoord staat, namelijk de
vrijwaring van het openbaar karakter
van de drinkwatermaatschappijen en
de Vlaamse verankering in de sector
en gelet op de nota van de vorige
Vlaamse Executieve die duidelijk sti-
puleerde dat een verdere versnippe-
ring van de drinkwatermaatschappij-
en moest worden vermeden ?

Heeft de Minister al overleg gepleegd
met zijn collega die nu bevoegd is
voor watervoorziening ?

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, ik heb de burgemees-
ters van de betrokken gemeentebe-
sturen ontvangen op hun uitdrukke-
lijke vraag, wat ik normaal vind voor
een Minister van Binnenlandse Aan-
gelegenheden.

Als Minister van Leefmilieu in de vo-
rige Executieve heb ik een studieop-
dracht gegeven aan een studiesyndi-
caat. Conform de opdracht die al van
1989 dateert, werden een aantal con-
clusies en aanbevelingen geformu-
leerd, waaronder die voor een
Vlaamse verankering in de drinkwa-
tervoorziening.

Ik heb deze nota ter kennis aan de
Vlaamse Executieve meegedeeld. Zij
heeft hierover geen standpunt inge-
nomen.

In het huidig regeerakkoord wordt
aansluitend bij de aanbevelingen van
het studiesyndicaat gepleit voor een
Vlaamse verankering in de drinkwa-
tervoorziening en voor het behoud
van het overheidsinitiatief in de dis-
tributie.

Ik moet nu beslissen of de vernieti-
ging van de beslissing genomen door
de gemeenten al dan niet moet wor-
den vernietigd, als ik dat zo mag zeg-
gen. Ik heb daartoe contact opgeno-
men met mijn collega verantwoorde-
lijk voor watervoorziening. Wij zijn
overeengekomen dat dringend een
bijeenkomst moet worden belegd
met de watervoorzieningsmaatschap-
pijen, de betrokken gemeentebestu-
ren en de privé-sector die bij het ini-
tiatief betrokken is. Ik hoop dat dat
gesprek tot een aanvaardbare oplos-
sing zal leiden.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer F. Van
den Eynde tot de heer L. Van den
Bossche, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Ambtenarenzaken,
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over de openlijke stellingname van
scholen inzake politieke debatten

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Van den
Eynde tot de heer Van den Bossche,
Gemeenschapsminister van Onder-
wijs en Ambtenarenzaken, over de
openlijke stellingname van scholen
inzake politieke debatten.

De heer Van den Eynde heeft het
woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de Voorzitter, mijnheer de Mi-
nister, collega’s, niemand zal kunnen
ontkennen dat het begrip multicultu-
rele maatschappij, hoe men er ook
tegenover staat, op dit ogenblik het
onderwerp vormt van een zeer diep-
gaand en gepassioneerd politiek de-
bat in dit land.

Wanneer een school openlijk mee-
deelt dat zij ageert ten voordele van
een dergelijke maatschappij, dan
neemt zij een standpunt in dit politiek
debat in. Wanneer zij een dag organi-
seert rond het thema multiculturele
maatschappij, en in de folder aan-
kondigt dat het haar bedoeling is de
studenten voor de multiculturele
maatschappij te winnen en het pu-
bliek hiervan in kennis te stellen, dan
neemt zij een standpunt in het politie-
ke debat in.

Wanneer zij naar aanleiding van die
dag een panelgesprek organiseert
met als deelnemers mevrouw Paula
D’Hondt en de heren Paul Goossens
en Mohammed Chakkar, stafmede-
werker van het Vlaams Coördinatie-
centrum voor de Integratie van de
Migranten, dan is dit panel eenzijdig
samengesteld, wat aantoont dat de
school een eenzijdig standpunt in dit
politiek debat verdedigt. Wanneer
tijdens die multiculturele dag de
school vol met affiches hangt die op-
roepen voor een betoging, dan neemt
de school een standpunt in een poli-
tieke kwestie in. Wanneer mevrouw
D’Hondt tijdens het debat de studen-
ten oproept om deel te nemen aan
de betoging die in de affiches wordt
aangekondigd, dan bedrijft mevrouw
D’Hondt politiek en misbruikt zij,
mijns inziens, haar ambt van Konink-
lijk Commissaris, dat uiteraard niet
dient om burgers warm te maken om

deel te nemen aan een door een vre-
desbeweging - die nu niet meer
weet van welk hout pijlen te maken
en sinds de verkiezingen van 24 no-
vember een nieuw gat in de markt
heeft gevonden om opnieuw te agite-
ren - georganiseerde betoging. In
ieder geval, de verantwoordelijkheid
ligt bij de school vermits deze me-
vrouw D’Hondt heeft uitgenodigd.

De voorbeelden van scholen die dui-
delijk en zonder schroom een stelling
innemen in een belangrijk actueel po-
litiek debat - ik had het hier over
een school in het Gentse - zijn jam-
mer genoeg legio in Vlaanderen.

Mijn vraag luidt dan ook of dit wel
kan, vermits wij van scholen een neu-
trale, ten opzichte van de politiek
schroomvallige houding mogen ver-
wachten, waarbij zij alle opinies aan
het woord laten. Indien dit niet kan,
wat heeft de Minister dan besloten
om dergelijke situaties te vermijden ?

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, collega’s, alhoe-
wel het voorbeeld slaat op mijn eigen
stad, is het mij toch niet bekend. Ik
kan mij bijgevolg niet over dit feit
uitspreken, maar zal wel in algemene
termen antwoorden.

Ten eerste vooropstellen - zoals u
doet - dat scholen stelling nemen
voor het invoeren van een multicultu-
rele maatschappij is sociologisch een
zinledige bewering. Inderdaad, de
feiten zijn nu eenmaal zo dat onze
maatschappij hit et nunc multicultu-
reel is samengesteld. Een andere
werkelijkheid is dat de bestaande
wetgeving inzake schoolplicht voor-
ziet dat elk kind dat, in de burger-
rechtelijke termen van het woord, op
het Belgische grondgebied is gehuis-
vest, tot de leeftijd van 18 jaar ver-
plicht is school te lopen op dit grond-
gebied. Met andere woorden, multi-
cultureel samenleven in de maat-
schappij geldt ook voor het onder-
wijs.

Onderwijs heeft de plicht accuraat te
werken voor allen die verplicht zijn
dit onderwijs te genieten. In de Rege-
ringsverklaring is bewust vermeld dat

de Regering een voorrangsbeleid wil
ontwikkelen teneinde ervoor te zor-
gen dat het onderwijs voor iedereen
in goede omstandigheden kan verlo-
pen. Dit betekent - en deze uitlating
is veel breder dan de discussie over
migranten en vluchtelingen - dat in
alle scholen, onafhankelijk de handi-
cap die leerlingen kunnen hebben
omwille van hun sociale herkomst -
en dit komt zeker voor in het basison-
derwijs - een zelfde niveau moet
worden bereikt.

Ten tweede, de heer Van den Eynde
gebruikt de term neutraliteit. Op het
vlak van het onderwijs is neutraliteit
een term die alleen bestaat voor het
officieel neutraal onderwijs en voor
het gemeenschapsonderwijs. Deze
term geldt niet voor andere vormen
van onderwijs ; deze zijn alleen ge-
houden aan trouw aan hun pedago-
gisch project in het kader van artikel
17 van de <Grondwet.

Wat de fameuze neutraliteit betreft,
deze is geen synoniem van waarden-
vrij onderwijs. Ik citeer in dit ver-
band de pedagogsiche projectverkla-
ring van de ARGO zelf : De neutrale
school gaat uit van een positieve er-
kenning van de verscheidenheid van
meningen en houdingen en legt de
nadruk op de gemeenschappelijke
waarden. Deze waarden kunnen ui-
teraard niet in strijd zijn met de alge-
meen geldende wetten. Einde citaat.
Ter zake verwijs ik ook naar de Uni-
versele Verklaring van de Rechten
van de Mens, die trouwens door ons
werd geratificeerd. Concreet bete-
kent dit, dat alhoewel de neutraliteit
niet waardenvrij is, zij nooit in tegen-
strijd mag zijn met de vigerende wet-
geving.

Ten derde, in termen van menselijk-
heid meen ik dat het wenselijk zou
zijn het multiculturele - en dit prin-
cipe mag niet worden verengd tot mi-
granten en vluchtelingen - te veran-
keren in het onderwijs door het bij-
voorbeeld op te nemen in de definitie
van de eindtermen.

Ten vierde, zoals gezegd ken ik het
concrete voorbeeld, aangehaald door
de heer Van den Eynde, niet. Op het
eerste gezicht lijkt het mij dat het niet
aan een school is om op te roepen
tot welke betoging dan ook, hoe res-
pectabel zij ook moge zijn. Het lijkt
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Van den Bossche

mij even duidelijk dat mevrouw
D’Hondt de vrijheid van het woord
heeft. Dat kan u misschien mishagen,
maar op het ogenblik dat zij wordt
uitgenodigd, heeft zij het recht haar
mening te zeggen. Trouwens, mijn-
heer Van den Eynde, hetzelfde kan
u overkomen. Als u morgen in een
school wordt uitgenodigd, zal u zeker
niet het pedagogisch project van die
school raadplegen en ermee rekening
houden. Ik vermoed dat u daar voor
uw ideeën zal uitkomen en derhalve
het woord zal voeren zoals u meent
het te moeten voeren. Dat mevrouw
D’Hondt optreedt zoals zij blijkbaar
heeft gedaan, is haar verantwoorde-
lijkheid binnen haar opdracht, reke-
ning houdend met de vrijheid van het
woord.

De Voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de Voorzitter, eerst en vooral
wens ik er de Minister attent op te
maken dat hij mijn vraag blijkbaar
niet goed heeft begrepen.

Ik heb helemaal niet betwist dat alle
kinderen die hier wonen recht heb-
ben op onderwijs. Vervolgens zegt hij
dat de multiculturele maatschappij
een feit is. Dat verbaast mij. Inder-
daad, overal word ik geconfronteerd
met initiatieven - ook bij mevrouw
D’Hondt - die ons willen overtuigen
om een multiculturele maatschappij
op te bouwen. U moet mij kunnen
zeggen of wij ze al dan niet hebben.
Bestaat deze multiculturele maat-
schappij, dan moet u er geen propa-
ganda meer voor maken. Maar ze be-
staat blijkbaar niet, zodat er wel pro-
paganda moet over gemaakt worden.
Ik houd de folder ter beschikking van
de Minister. Hierin zegt de betrok-
ken school : wij willen de multicultu-
rele maatschappij opbouwen. Con-
clusie : deze bestaat nog niet. De
school neemt dus een standpunt in in
een politiek debat - dat op dit ogen-
blik zeer gepassioneerd is ; niemand
kan dit ontkennen - en schendt de
van haar verwachte neutraliteit.

Wanneer de Minister een vergelij-
king maakt tussen mij en mevrouw
D’Hondt, dan vergist hij zich eens te
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meer. Ik ben doogewoon een politi-
cus ; mevrouw D’Hondt is op dit
ogenblik alleen maar een Koninklijk
Commissaris. Zij spreekt dus als Ko-
ninklijk Commissaris, niet als politi-
ca, want zij is niet meer verkozen.
Mijns inziens mag een Koninklijk
Commissaris geen misbruik maken
van haar ambt om de bevolking op
te roepen tot deelname aan om het
even welke betoging, dit is niet het
voorwerp van het debat. Wat wel ter
sprake moet komen is of het in een
school wel kan dat er propaganda
voor een betoging gemaakt wordt.

dan is dit haar eigen verantwoorde-
lijkheid, die zij moet nemen en waar-
over ik mij niet moet uitspreken. Ik
wens dit ook niet te doen. De enige
die dit kan is de Eerste Minister die
haar als Koninklijk Commissaris
heeft aangesteld. Persoonlijk echter
- maar dit is totaal onbelangrijk in
dit debat - keur ik haar houding
volledig goed.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Ik kan tenslotte de Minister de verze-
kering geven dat, indien ik in een
school zou spreken, ik niemand zou
oproepen om aan een betoging deel
te nemen, omdat ik respect heb voor
de neutraliteit van het onderwijs die
volgens mij inhoudt dat alle menin-
gen aanbod moeten komen, ook deze
die het beleid op dit ogenblik niet in
het hart draagt.

De Voorzitter : De Minister van On-
derwijs heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Van den Eynde, u stelt de vraag
of de multiculturele maatschappij al
dan niet een feit is. Het is een feit,
maar niet direct maatschappelijk to-
taal verwerkt.

Ik zal dit illustreren aan de hand van
het katholieke recht inzake huwelijk.
Het huwelijk is een feit, maar niet
altijd een werkelijkheid. Men noemt
dit ratum sed non consommatum. U
kan vaststellen dat ik mij aan de
vraagstellers aanpas. Het is natuur-
lijk een voordeel de kerkelijke au-
teurs te kennen ; ik ben dus altijd
bereid, indien u mij daartoe uitno-
digt, het debat over Augustinus met
u te voeren. Ik raad u dan aan te
beginnen met de lectuur van Augus-
tinus.

Vervolgens wijs ik erop dat de Ko-
ninklij ke Commissaris een opdracht
heeft en dat zij rapporten schrijft.
Vanzelfsprekend zijn deze rapporten
ook niet waardenvrij. Bijgevolg is het
logisch dat de Koninklijke Commis-
saris de consequenties van haar eigen
rapporten draagt. Indien zij meent
dat een bepaalde betoging in het ver-
lengde ligt van haar eigen rapporten,

Politiek debat op school
Geografisch Informatiesysteem Vlaanderen

Actuele vraag van de heer R. Van
Hooland tot de heer L. Van den Bos-
sche, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Ambtenarenzaken,
over het Geografisch Informatiesys-
teem Vlaanderen

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Van Hoo-
land tot de heer Van den Bossche,
Gemeenschapsminister van Onder-
wijs en Ambtenarenzaken, over het
Geografisch Informatiesysteem
Vlaanderen.

De heer Van Hooland heeft het
woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de Voorzitter, in de media werden
recent zeer kwalijke berichten ver-
spreid over de opvatting, de organi-
satie en vooral de aanbesteding van
het Geografisch Informatiesysteem
Vlaanderen, het zogenoemde GIS-
Vlaanderen. Ik wens mij daar niet
over uit te spreken, maar ik moet
toch opmerken dat die kritiek ge-
steund wordt door verschillende uni-
versitaire specialisten ter zake. Zo-
wat alle aspecten van dit belangrijk
Vlaams project worden in twijfel ge-
trokken. Bemerkingen worden ge-
maakt over de kostprijs, het nut, het
feit dat men belangrijke cartografi-
sche elementen en gegevens niet zou
benutten enzovoort.

Ik denk dat het goed is in het open-
baar enkele vragen te stellen zodat
klaarheid kan worden geschapen.
Het gaat hier toch om een potentieel
contract van 2 miljard frank, ver-
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Van Hooland

spreid over negen jaar dat - naar
men beweert - voorbehouden is
voor een bepaalde firma via een ge-
lanceerde prijsaanvraag van 19 de-
cember jongstleden. Mijn vragen zijn
de volgende :

Wanneer werd bedoelde opdracht,
aan wie, onder welke voorwaarden
en volgens welke modaliteiten toe-
vertrouwd ?

Is, in tegenstelling tot wat de Inspec-
tie van Financiën beweert, voldoende
beroep gedaan op de concurrentie ?

Wat is volgens de Minister het nut en
het onbetwist voordeel van dit pro-
ject ?

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, ik dank de heer
Van Hooland omdat hij deze vragen
heeft gesteld. Het ware nuttig daarop
in het kader van een interpellatie ver-
der in te gaan omdat ik dit dossier
graag uitvoerig zou toelichten.

Ik heb het artikel in kwestie ook ge-
lezen. Ik ben echter geen docent in
journalistieke deontologie. Ik stel
vast dat men het niet nodig achtte mij
te contacteren alvorens dat artikel te
publiceren. Er worden soms halve
waarheden en soms onwaarheden
verkondigd en zoals wij weten is niets
zo gevaarlijk als halve waarheden. Ik
dank de heer Van Hooland omdat hij
mij de gelegenheid geeft vandaag een
eerste round-up te maken. Ik zal
straks ook meedelen welk initiatief ik
woensdag in de Vlaamse Executieve
wil nemen opdat dit dossier in alle
klaarheid en openheid zou kunnen
worden behandeld.

De eerste vraag van de heer Van
Hooland betreft de opdracht van
GIS-Vlaanderen. De krachtlijnen
van dit project werden uitvoerig be-
sproken in een werkgroep en werden
door de toenmalige proportioneel sa-
mengestelde Vlaamse Executieve op
15 december 1989 unaniem goedge-
keurd. Uit het artikel blijkt niet dat
deze theoretische omschrijving van
het doel van GIS-Vlaanderen ter dis-
cussie staat.
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PW- Volksvertegenwoordigers R. Daems (links) en D. Van Mechelen, mede-inter-
pellanten in het BRTN-actualiteitsdebat

Op 16 oktober 1991 werd beslist een
aantal analoge orthofoto’s om te zet-
ten in digitale foto’s. In december
1991 werd beslist, na raadpleging van
alle diensten, om 247 digitale ortho-
foto’s, in totaal 4.890 vierkante kilo-
meter, te bestellen bij de firma in
kwestie voor een bedrag van 54,7
miljoen. Het gaat dus op heden niet
om 2 miljard frank zoals wordt be-
weerd. Diezelfde onderhandse over-
eenkomst voorziet in de mogelijkheid
om al dan niet in de loop van de
komende negen jaar tegen vastbe-
paalde prijzen kleuren orthofoto’s te
bestellen. Of dit inderdaad zal gebeu-
ren en zo ja, voor hoeveel moet tel-
kens opnieuw worden beslist en deze
beslissing moet ook telkens opnieuw
worden opgenomen in de begroting.

In december 1991 werd een beperkte
offerte uitgeschreven. Daarover gaat
trouwens het artikel. Deze offerte
werd unaniem goedgekeurd door de
Vlaamse Regering toen deze nog uit
vier partijen was samengesteld. De
inschrijvingsdatum was 10 januari
1991 en werd verlengd tot 17 januari
1991. Momenteel wordt deze offerte
geëvalueerd, onder meer door pro-
fessor Van Eycken, hoogleraar

Geografisch Informatiesysteem Vlaanderen

electrotechniek aan de KU Leuven.
De criteria waren : technische waar-
de van de offerte, 40 ten honderd ;
bedrag van de inschrijving, 25 ten
honderd ; beroeps- en financiële
waarborgen, 15 ten honderd ; zeker-
heid van de bevoorrading, 12 ten
honderd. Dat moet worden getoetst
enerzijds aan de capaciteit van het ter
beschikking gestelde materieel en an-
derzijds aan de verhouding prestaties
door eigen beheer en prestaties uitge-
voerd door derden in onderaanne-
ming, met de vermelding dat de voor-
keur uitgaat naar offertes waarvan de
uitvoering zoveel mogelijk door het
eigen beheer wordt verzekerd. De
norm inzake kleurenorthofotografie
tenslotte is 8 ten honderd.

Ik kom nu tot het tweede deel van
de vraag inzake de Inspectie van Fi-
nanciën. Ik behandelde dit dossier
met grote zorg. Ik heb steeds gevolg
laten geven aan alle opmerkingen
van de Inspectie van Financiën en ik
heb vanwege mijn administratie
steeds op alle vragen een antwoord
geëist vooraleer dit dossier goed te
keuren. *

De Voorzitter : Mijnheer de Minis-
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Voorzitter

ter, het antwoord op actuele vragen
moet een politieke inhoud hebben en
er mag geen gebruik worden gemaakt
van enige documenten. Dienvolgens
verzoek ik u u te beperken tot de
essentie. De documentatie kan na-
dien aan de heer Van Hooland wor-
den overgemaakt. Anders staan wij
voor een vraag die niet thuishoort is
deze rubriek.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, deze aangelegen-
heid werd in de actualiteit gebracht
zonder mij aan het woord te laten.

Bij het begin van mijn antwoord heb
ik duidelijk gezegd dat een interpella-
tie ter zake beter ware geweest, ver-
mits de heer Van Hooland essentiële
vragen heeft gesteld. Op dergelijke
vragen, die bovendien in de pers ver-
schenen, wens ik duidelijk en volle-
dig te antwoorden.

De tweede vraag betrof de firma’s.
Ter zake stelt zich een zuiver politie-
ke keuze, met name zich te beperken
tot Belgische firma’s. Op juridisch
vlak stemt dit misschien niet hele-
maal overeen met de Europese richt-
lijnen. Dat gebeurt echter in andere
landen ook. Mijn directeur-generaal
heeft trouwens in dat artikel zeer dui-
delijk gezegd dat er geadviseerd werd
zich tot Belgische firma’s te beper-
ken. Zes firma’s kwamen oorspron-
kelijk in aanmerking op basis van een
lijst opgesteld aan de hand van gege-
vens verstrekt door het bestuur van
de luchtvaart, het VBO, meer be-
paald Febelgram. Er werd een zeven-
de aan toegevoegd. Men schrijft nu
dat deze zeven door dezelfde firma
werden gecontroleerd. Volgens mij is
dat niet juist. Volgens mij gaat het in
3 gevallen om maatschappijen die wel
een juridische band hebben onder-
ling. Maar niet in alle zeven de geval-
len.

Ik kom nu tot de derde vraag. Ter
zake is een discussie gerezen. Ik heb
vastgesteld dat vier professoren uit-
spraken deden waar ik voordien
nooit had van gehoord. Tijdens de
twee studiedagen hebben die profes-
soren echter niet gesproken en dat
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betreur ik. Ik heb die vier professo-
ren uitgenodigd op mijn kabinet om
de zaken te bespreken. Volgende
woensdag zal ik de Executieve aan-
spreken teneinde ter zake klaarheid
te brengen en niet het contesteerbare
avontuur aan te gaan die vier profes-
soren te laten zetelen in een werk-
groep van deskundigen gelast met de
evaluatie van het systeem as such en
met als taak een verslag in te dienen.
Pas na de oprichting van een dergelij-
ke werkgroep én na uitvoering van
haar taak zal ik enig nieuw bestek
laten uitschrijven of enige toewijzing
doen. Dat betekent dus concreet dat
ik hiervoor in de begroting van 1992
geen bedragen zal vastleggen. Het
verslag van die werkgroep zal achter-
af aan de leden van de Commissie
van Binnenlandse Aangelegenheden
en ambtenarenzaken ter beschikking
worden gesteld opdat ook zij zouden
kunnen deelnemen aan het debat.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

ROUWHULDE AAN DANIEL
COENS

De Voorzitter : (Voor de staande ver-
gadering)

Dames en heren, met ontroering en
diepe verslagenheid hebben wij het
bericht gehoord dat collega Daniël
Coens is overleden. Wij allen voelen
zijn vroegtijdig heengaan aan als een
verlies voor onszelf, voor de Vlaamse
Gemeenschap, voor de Vlaamse
Raad en de politieke instellingen in
ons land.

Van in het begin van zijn politieke
loopbaan - hij werd voor het eerst
verkozen als Volksvertegenwoordi-
ger in 1971 - had voor Daniël Coens
het autonome Vlaamse Parlement
een grote betekenis. In 1972 al trad
hij op als verslaggever in de pas opge-
richte Cultuurraad voor de Neder-
landse Cultuurgemeenschap. Hij
werd als secretaris lid van het Bureau
in 1974. In die hoedanigheid fungeer-
de hij zelfs van mei 1975 tot maart
1976 als waarnemend griffier.

Geografisch Informatiesysteem Vlaanderen
Rouwhulde

Hij was de eerste Voorzitter van de
in 1976 opgerichte Commissie voor
Buitenlands Cultuurbeleid. Hij had
inderdaad toen al oog voor de inter-
nationale dimensie van de Vlaamse
autonomie en voor het belang van
samenwerking met Nederland. Hij
was ook van bij het begin lid van de
toenmalige Permanente Commissie
van de Cultuurraad en de Staten-Ge-
neraal. In die Commissie werd de tot-
standkoming van de Nederlandse
Taalunie voorbereid. De huidige In-
terparlementaire Commissie is eruit
voortgekomen.

Vandaag drie weken geleden had de
Vlaamse Raad hem opnieuw aange-
wezen als lid van de Interparlemen-
taire Commissie van de Nederlandse
Taalunie. Hij werd eveneens be-
noemd tot voorzitter van de Commis-
sie voor Buitenlandse en Externe
Aangelegenheden. In zijn dank-
woord - zijn laatste woorden in de
Vlaamse Raad - schetste hij de op-
dracht van de Commissie en sprak hij
zijn geloof uit in de Nederlandse
Taalunie en in een Vlaams buiten-
lands beleid.

Op 6 februari schreef hij mij : Uw
felicitaties en aanmoediging bij de
start van mijn Voorzitterschap van de
Commissie voor Buitenlandse en Ex-
terne Aangelegenheden hebben mij
veel deugd gedaan. Ik kan u verzeke-
ren dat wij in de Commissie al het
nodige zullen doen. Want ik heb de
Voorzitter van de Executieve reeds
verzocht om een beleidsbrief. Steeds
tot uw dienst en zeer genegen.

Het zijn woorden die Daniël Coens
typeren. Al het nodige doen. Steeds
tot uw dienst. Zeer genegen.

Zo hebben wij hem gekend. Hij heeft
in zijn politieke loopbaan als Parle-
mentslid, als Staatssecretaris en Mi-
nister, als lid van de Vlaamse Execu-
tieve en als voorzitter van het Comité
van Ministers van de Nederlandse
Taalunie, al het nodige gedaan, nog
veel meer dan zijn sterke schouders
konden dragen, om het volle pond
los te wrikken voor de schoolkinde-
ren, leerlingen en studenten van
Vlaanderen en voor een gedemocra-
tiseerd onderwijs, tot en met voor de
achttienjarigen. Met een bewonde-
ring afdwingende werkkracht heeft
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Voorzitter

hij de Vlaamse autonomie inzake on-
derwijs concreet uitgewerkt.

Wij allen zijn de bevoorrechte getui-
gen geweest van de wijze waarop hij
die taak heeft afgewerkt, dag na dag,
meer dan tien jaar lang. Dit werk
heeft vorm gekregen in een indruk-
wekkende reeks decreten die het ge-
laat en het klimaat van het onderwijs
in Vlaanderen hebben veranderd.

Wij hebben samen met hem in Werk-
groepen, Commissies en Openbare
Vergaderingen daaraan mogen
werken. Wij hebben ervaren hoezeer
hij achter de ontwerpen stond die,
onder zijn verantwoordelijkheid en
na veel inspraak, uit de bus waren
gekomen. Hij lichtte ze uitvoerig en
met grote kennis van zaken toe in
onze vergaderingen. Hij verdedigde
ze met grote kracht tegenover de me-
dia en tegenover een in deze moeilij-
ke tijden vaak morrende achterban.

Wij zullen ons blijven herinneren hoe
hij actief aanwezig was in onze verga-
deringen. Diep ontgoocheld, als hij
meende dat zijn beleid verkeerd werd
voorgesteld. Maar ook dan waren
zijn antwoorden hoffelijk en op ver-
zoening gericht, nooit aanvaardend
dat getwijfeld werd aan de oprecht-
heid van zijn bedoelingen, aan zijn
sociale bewogenheid, aan zijn vaste
wil om voor onze jeugd een onder-
wijsbestel tot stand te brengen dat
Vlaanderen definitief moest optillen
uit de achterstand en de achterstel-
ling van het verleden. Vanuit die be-
wogenheid ging zijn aandacht ook uit
naar de problematiek van de ontwik-
kelingssamenwerking, eerst als Mi-
nister van Ontwikkelingssamenwer-
king en later als stichter van de
Vlaamse Vereniging voor Ontwikke-
lingssamenwerking en Technische
Bijstand.

Al het nodige doen.
dienst. Zeer genegen

Steeds tot uw

Het opmerkelijk openhartige inter-
view dat hij pas een paar weken terug
aan een weekblad toestond is voor
vele lezers ongetwijfeld een openba-
ring geweest. In enkele woorden for-
muleerde hij daar hoe hij aan politiek
dacht te moeten doen : Ik zoek ge-

woon mensen, in alle partijen, waar-
mee je iets positiefs kan doen, iets
verwezenlijken in, hoe versleten dat
ook klinkt, het algemeen belang.

In zijn geest en in zijn gemoed was
er geen democratisch deficit. Hij is
trouw gebleven aan het bescheiden
Westvlaamse milieu waar hij vandaan
kwam. Als Parlementslid eerst, als
Minister later, ontdekte hij op studie-
reis de Vlaamse emigranten in de
Nieuwe Wereld, de slums in New
York, de zwarte armoede in de Zaï-
rese rimboe. Als Onderwijsminister
had hij onafgebroken aandacht voor
de kansarmen, de achteropgeraakte
leerlingen, de minderbegaafden, de
migrantenkinderen.

Er zijn televisiebeelden die in het col-
lectief geheugen van ons volk blijven
hangen. De Onderwijsminister mee
met de scholierentrein of op bezoek
in de klas. De bewindsman die beto-
gende leerkrachten en studenten in-
spraak toezegt. De beleidsman op
werkbezoek in Zaire.

De christen, biddend om vrede op
een eenzame stoel op de grote markt
van Ieper, ter gelegenheid van het
pausbezoek. De Vlaming op de IJ-
zerbedevaart in Diksmuide.

Al het nodige doen.
dienst. Zeer genegen.

Steeds tot uw

Aan het einde van het weekbladstuk
dat ik al eerder citeerde, valt zijn oog
op een stapel houtblokken in de tuin.
Ook hij zal ze nooit zien branden.
Maar wij allen die het voorrecht heb-
ben gehad hem te kennen en met
hem samen te werken, zullen de her-
innering bewaren aan de warme be-
wogenheid van Daniël Coens, een
beminnelijk collega, een politicus en
een Vlaming uit één stuk, een chris-
ten die overtuiging uitstraalde, een
edel mens.

Aan zijn vrouw, zijn kinderen en zijn
nabestaanden heb ik medegedeeld
hoezeer wij allen delen in hun rouw,
hen sterkte en troost toewensend in
de herinnering aan alles wat hij is
geweest.

Ik geef nu het woord aan Minister
Van den Brande die namens de
Vlaamse Executieve zal spreken.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter,  namens de
Vlaamse Regering sluit ik mij aan bij
de hulde die u brengt aan onze over-
leden collega, oud-Gemeenschapsmi-
nister,  Daniël Coens.

Ik wil u niet verhelen dat de taak die
vandaag op mijn schouders rust, mij
bijzonder zwaar valt. Niemand kon
tot voor een paar dagen vermoeden
dat wij hier vandaag hulde zouden
brengen aan één van de pijlers waar-
op politiek Vlaanderen de voorbije
jaren gebouwd was, en die tegelijk
zovelen van ons, over de partijgren-
zen heen, vriend noemden.

Daniël Coens was een buitengewoon
sociaal geëngageerd christendemo-
craat  die zijn verantwoordelijkheid
steeds beschouwde als een dienst aan
de gemeenschap.

Vanuit zijn sociaal engagement - hij
zou het roeping noemen - heeft hij
steeds het beste van zichzelf gegeven.

Als socioloog-vorser, als spil en mo-
tor van de christelijke arbeidersbewe-
ging en als politicus, liet hij zich door
twee kernbegrippen leiden : solidari-
teit en gelijkheid. Dikwijls heeft hij
hiervoor een verbeten strijd moeten
leveren, als Minister van Nationale
Opvoeding en als Gemeenschapsmi-
nister van Onderwijs.

Met het onderwijs zal zijn naam on-
losmakelijk verbonden blijven. Ge-
lijkheid was zijn streven, zowel tus-
sen het Franstalig als Nederlandsta-
lig, als tussen het gemeenschaps-  en
vrij onderwijs. Hij was het die, vanuit
een Vlaams-emancipatorische visie,
het onderwijs in Vlaanderen een heel
eigen structuur en werkkader gaf, die
beantwoorden aan de imperatieven
die zich de dag van vandaag in onze
gemeenschap stellen. Vele jongeren
kunnen dankzij zijn maatregelen be-
ter bewapend het leven tegemoet
gaan.

Zijn inzet, zijn werkkracht en princi-
piële vastberadenheid dwongen res-
pect af bij vriend en tegenstander.
Ongetwijfeld zal Daniël Coens plaats
nemen in de Galerij der Groten van
de Vlaamse Beweging, omwille van

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 9
20 februari 1992 Rouwhulde 190



Van den Brande

het vele dat hij, dikwijls ook in stilte,
voor zijn volk en gemeenschap deed.

Aan zijn echtgenote en kinderen, die
hem zo dierbaar waren, heb ik onze
diepste gevoelens van medeleven be-
tuigd .

De Voorzitter : Mag ik u, collega’s,
uitnodigen enkele ogenblikken stilte
in acht te nemen als hulde aan wijlen
Daniël Coens.

- De staande vergadering
minuut stilte in acht.

neemt een

VOORSTEL VAN RESOLUTIE
van de heer H. Candries betreffende
het verdedigen van het algemeen
Vlaamse belang door de Vlaamse
Executieve inzake het samenwer-
kingsakkoord tussen Air France en
SABENA
- 138 (BZ 1992) - Nr. 1

Voorstel tot spoedbehandeling

De Voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de Voorzitter, mijnheer de Eer-
ste Minister, geachte collega’s, ik
bied u mijn verontschuldigingen aan
voor het feit dat onmiddellijk na de
minuten van weemoed wij naar de
politieke agenda terugkeren ; ik
hoop dat men mij dit niet kwalijk
neemt.

Mijnheer de Voorzitter, namens de
Volksunie heeft de heer Candries een
voorstel van resolutie ingediend,
waarbij een verband wordt gelegd
tussen het Vlaamse belang en het sa-
menwerkingsakkoord. Ik verzoek u,
mijnheer de Voorzitter, het woord te
geven aan de heer Herman  Candries,
niet om ten gronde de discussie aan
te gaan, maar om u de motieven dui-
delijk te maken waarom wij deze re-
solutie indienen en waarom wij de
spoedbehandeling vragen.

De Voorzitter : Geachte collega’s, u
hebt het voorstel tot spoedbehande-

ling van een voorstel van resolutie
van de heer Herman  Candries over
het verdedigen van het algemeen
Vlaamse belang door de Vlaamse
Executieve inzake het samenwer-
kingsakkoord tussen Air France en
SABENA gehoord.

Vraagt iemand het woord in verband
met deze spoedbehandeling ?

De heer Van Rompuy heeft  het
woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
de Voorzitter, het gaat hier over SA-
BENA, een bevoegdheid van de na-
tionale Regering en het nationale
Parlement. Deze aangelegenheid is
geen voorwerp van besluitvorming in
de Vlaamse Raad.

Indien sommigen verontrust zouden
zijn - ik spreek met het dubbele
petje - kan ik u mededelen dat het
ons standpunt is dat een regering van
lopende zaken over dit dossier in
geen geval een beslissing kan nemen.

Deze materie behoort niet tot de be-
voegdheid van de Vlaamse Raad. Wij
zullen de vraag tot spoedbehandeling
dan ook niet goedkeuren.

De Voorzitter : De heer Candries
heeft het woord.

De heer H. Candries : Mijnheer de
Voorzitter, dames en heren Ministers
van de Vlaamse Regering, geachte
collega’s, enkele maanden geleden
werd hier in deze Raad, bij monde
van de Voorzitter, plechtig verklaard
dat het Vlaamse belang het grootste
belang is en dit werd op alle banken
beaamd en toegejuicht.

Vandaag wordt dit Vlaamse belang
bedreigd. Inderdaad, de plannen tot
samenwerking tussen SABENA en
Air-France zijn een bedreiging. Ik
betreur dan ook dat het Bureau van
deze Raad gemeend heeft een vraag
omtrent de houding van de Vlaamse
Regering ten overstaan van dit dos-
sier te moeten verwerpen. Het zou
bui ten  de  bevoegdhe id  van  de
Vlaamse Raad en Regering vallen.

Ik wil dit weerleggen. Er zijn immers
meerdere aspecten aan en rond dit
dossier die zuiver en duidelijk tot on-
ze bevoegdheid behoren.

Vooreerst willen we verwijzen naar
de soms mateloze steun waarvan SA-
BENA in het verleden heeft mogen
genieten. Dat wil dus zeggen dat het
hier over overheidsgeld gaat, in
hoofdzaak komende van de Vlaamse
belastingbetaler. De besteding van
dat Vlaams belastinggeld moet ons
interesseren. Het samenwerkingsak-
koord SABENA-Air France zou im-
mers tot gevolg hebben dat een bui-
tenlands overheidsbedrijf, dat voort-
durend door de Franse overheid
moet worden gesteund, beslissings-
recht zou krijgen over besteding en
oriëntering van Vlaams belastings-
geld. Kan dat ?

De nieuwe bedrijfsoriëntering van de
nieuwe SABENA zal ongetwijfeld
gevolgen hebben voor de tewerkstel-
ling, rechtstreeks en onrechtstreeks.
Rechtstreeks wanneer SABENA het
aantal tewerkgestelden zal moeten
afbouwen. Onrechtstreeks, wanneer
SABENA, onder Franse druk, een
aantal activiteiten naar Frankrijk zal
verplaatsen, en meer uit Frankrijk zal
laten toeleveren. De sociaal-econo-
mische gevolgen hiervan kunnen ons
niet onberoerd laten.

SABENA blijft zich blijkbaar vast-
klampen aan de intercontinentale
luchtvervoermarkt. Het ziet er noch-
tans naar uit dat er voor SABENA
op deze markt geen kans meer is. Het
gaat hier over een a priori verloren
gevecht met de reuzen in de sector.
Niets toont aan dat Air France hier
een kans tot complementariteit biedt,
zodat SABENA in Air France moet
verdwijnen, tenzij - en dat moeten
we in de gaten houden - SABENA
wordt gebruikt en misbruikt om ver-
der overheidsgeld binnen te halen en
om zijn monopolistische druk tegen
de normale ontwikkeling van Zaven-
tem verder te zetten.

Er is een luchtvaartmarkt, ook voor
SABENA, maar dan in de vooropge-
zette werking van de hub en spoke,
voor intern Europees verkeer. De re-
cente aankoop van bijkomende vlieg-
tuigen speelt daar echter niet hele-
maal - of helemaal niet - op in.
Zo blijft SABENA verder sukkelen
en zal er weer steun gevraagd wor-
den. Maar dat is een dossier voor de
federale Regering. Voorzitter God-
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Candries

froid noemde de informatie over de
vroegere financiële situatie bul1 shit.
Welke garanties zijn er morgen ?

Het is dus ondenkbaar dat de Vlaam-
se Regering zich niet zou moeien. De
sociaal-economische aspecten dwin-
gen ons daartoe. Ook de aard van de
mogelijke activiteiten in de toekomst
belangen ons aan, omdat ze ook eco-
logische aspecten vertonen, een
Vlaamse bevoegdheid. De integratie
van Zaventem in het wegennet, de
infrastructuurwerken, ook een
Vlaamse bevoegdheid.

Er zit ook een belangrijk politiek luik
aan dit plan : de inplanting van een
Frans-gestuurd bedrijf van deze aard
en omvang in de Brusselse periferie
is immers een bedreiding voor het
Vlaams karakter van Zaventem en
Vlaams Brabant. Dit dreigt een be-
langrijke verfransingshaard te wor-
den. De ervaringen met SABENA
op dit vlak, ook recente ervaringen,
dwingen tot grote waakzaamheid.

Iedereen blijkt bezorgd om de veran-
kering van onze bedrijven. Toen de
Generale in Franse handen verzeilde,
werd er zelfs een wet tegen de ver-
overing van onze bedrijven door het
Parlement gejaagd.

Ondertussen stellen we vast dat het
aantal en de aard van de bedrijven,
die de jongste jaren in Franse handen
zijn geraakt, een echt strategisch be-
lang hebben. Het gaat systematisch
over high-tech-bedrijven, die in niet
onbelangrijke mate inspelen op de
overheidsmarkt.

Wil Wallonië misschien een départe-
ment français worden ? Bepaalde
lobbying geeft die indruk. Vlaande-
ren wil echter geen département
français worden ! Dat moet de
Vlaamse Regering duidelijk maken.

Daarom hebben wij deze resolutie in-
gediend, met de vraag tot hoogdrin-
gende behandeling. Deze hoogdrin-
gendheid wordt geïnspireerd door de
geruchten als zou de federale Rege-
ring, die eerst had gesteld dat het
SABENA-dossier niet als lopende
zaak kon worden behandeld, nu toch
zinnens zou zijn dit nefaste en nutte-
loze
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samenwerkingsakkoord te bekrachti-
gen.

Ik ben blij met de verklaring van col-
lega Van Rompuy, waarin de moge-
lijkheid om deze zaak al dan niet bij
hoogdringendheid te behandelen
wordt duidelijk gemaakt. Het ware
nuttig dit ook van andere instanties
te vernemen. Wij zijn ervan over-
tuigd dat de Vlaamse Regering in dit
dossier niet afwezig kan blijven.

De Voorzitter : De heer De Croo
heeft het woord.

De heer H. De Crbo : Mijnheer de
Voorzitter, ik ben wat verrast door
de motie en door de ‘uitspraken van
collega Candries. SABENA is inder-
daad een nationale materie die door
de federale Regering zou moeten
worden behandeld. Dit is onder meer
te wijten aan wetten die door de
meerderheid werden goedgekeurd
maar door ons niet werden gesteund.

Ik wens dan ook twee vragen aan de
heer Candries te stellen. De onder-
handelingen met Air-France waren
quasi afgerond toen uw collega’s nog
in de nationale Regering waren. Ik
heb toen niet de minste reactie ge-
hoord. (Fel protest bij de VU). Wel-
nu, dan zal deze reactie hopeloos en
nutteloos geweest zijn, want de on-
derhandelingen werden voortgezet.

Ten tweede, toen men SABENA
heeft gesteund als een bedrijf in
moeilijkheden en men een studie
heeft gemaakt om te weten of het nu
al dan niet een nationale of een ge-
westelijke bevoegdheid was, heb ik
ook niets van de Volksunie gehoord.
Misschien was er enkel wat geroep
en betuiging van onmacht. Uw ver-
klaring is misschien nu de oplossing
om die houding uit te leggen.

Vandaag weten wij dat Zaventem de
hoofdoorzaak is van de belangstelling
die men voor SABENA heeft. Kern-
achtig samengevat kan worden ge-
zegd dat uitheemse maatschappijen
met Zaventem wensen te trouwen en
met Sabena te flirten ; Zaventem dat
wij privatiseerden.

Voor SABENA is blijkbaar geen an-
dere oplossing mogelijk. Het is be-
langrijk te weten of het nu op natio-

naal  vlak ten gronde kan gebeuren of
niet. Ik deel de mening van de frac-
tieleider van de CVP. Ik denk niet
dat dit een dergelijke materie is die
als een lopende zaak eenvoudig weg
kan worden afgehandeld.

Ik hoop enkel dat we zo vlug moge-
lijk een regering zullen hebben om
aan het regime van de lopende zaken
een einde te stellen. Wij zijn tegen
de spoedbehandeling van deze motie.
(Applaus bij de PW)

De Voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De heer F. Dewinter : Mijnheer de
Voorzitter, collega’s, het zal u verba-
zen maar voor één keer moet ik mij
bij de Volksunie aansluiten. Aan de
heer De Croo moet ik zeggen dat hij
blijkbaar last heeft van selectief ge-
heugenverlies wanneer hij de Volks-
unie verwijt dat zij omtrent dit dos-
sier niet zou zijn tussengekomen.

Wij zijn niet van plan om hier een
halfslachtige houding in te nemen zo-
als de CVP, ditmaal in coalitie met
de PVV, wel doet. Dit is wel degelijk
een materie van Vlaams belang, ook
al is het een feit dat, louter technisch,
dit ongetwijfeld tot de nationale be-
voegdheid behoort.

Als Vlaams Parlement hebben wij
niet alleen het recht maar ook de
plicht om onze Vlaamse belangen
veilig te stellen. Ik denk dat dit sa-
menwerkingsakkoord tussen Air-
France en SABENA zeker niet in de
Vlaamse kaart speelt, integendeel.
Het gaat in tegen elk Vlaams belang
en wij zullen dan ook de vraag tot
spoedbehandeling van dit voorstel
van resolutie steunen. (Applaus bij
het VB)

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké : Mijnheer de
Voorzitter, ik zal mij aansluiten bij
de halfslachtige houding van CVP en
PW en ik zeg vierkant neen.

De Voorzitter : Collega’s, ik stel vast
dat er twee problemen worden opge-
worpen : enerzijds is er het probleem
van de ontvankelijkheid en ander-
zijds het probleem van de hoogdrin-
gendheid.
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Voorzitter

Na onderzoek door onze diensten
stel ik vast dat het probleem van ont-
vankelijkheid kan worden gesteld
maar dat er, alhoewel de problema-
tiek ongetwijfeld tot de nationale be-
voegdheidssfeer behoort, er zodanige
aspecten zijn die in het voorstel van
resolutie aan bod komen dat zij wel
degelijk het Vlaams Gewest aanbe-
langen, zoals werkgelegenheid en
economisch beleid, die alvast hun im-
plicaties voor Vlaanderen kunnen
hebben.

Ik stel voor ons nu over de hoogdrin-
gendheid uit te spreken. Wanneer de
hoogdringendheid niet wordt aan-
vaard en de heer Candries zijn reso-
lutie handhaaft, dan zal ik inzake de
ontvankelijkheid de mening inwin-
nen van het uitgebreid Bureau.

Is iedereen het daarmee eens ? (In-
stemming)

Dames en heren, wij stemmen thans
bij zitten en opstaan over de hoog-
dringendheid van de behandeling van
het voorstel van resolutie van de heer
Candries.

De leden die de vraag tot spoedbe-
handeling steunen, worden verzocht
op te staan. (De leden van VU en VB
staan op)

De tegenproef.

De vraag tot spoedbehandeling is
verworpen.

INTERPELLATIE (Regl. art. 76)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer A. Van
Aperen tot de heer N. De Batselier,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu en Huisvesting, over de
heffingen ter bescherming van de op-
perulaktewateren

Interpellatie van de heer J. Geysels
tot de heer N. De Batselier, Vice-

Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, over mogelij-
ke moeilijkheden bij de inning van
milieuheffmgen

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde interpellaties van de
heer Van Aperen tot de heer De Bat-
selier , Vice-Voorzit ter  van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de heffingen ter
bescherming van de oppervlaktewa-
teren en van de heer Geysels tot Mi-
nister De Batselier over mogelijke
moeilijkheden bij de inning van mi-
lieuheffingen.

De heer Van Aperen heeft  het
woord.

De heer A. Van Aperen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, eind vo-
rig jaar, begin dit jaar, werden een
aantal Vlaamse gezinnen, de zoge-
naamde grootverbruikers van water,
verrast met een onaangenaam einde-
jaarsgeschenk vanwege de Vlaamse
Regering, meer bepaald met de mi-
lieubelasting ter bescherming van de
oppervlaktewateren.

De PW-fractie heeft zich steeds met
klem tegen dit milieubelastingensyn-
droom van de Executieve verzet. De
Vlaamse belastingbetaler wordt mo-
menteel met allerhande heffingen om
de oren geslagen, onder meer milieu-
belastingen van de gemeenten, eco-
taksen van de provincies, waterhef-
fingen  en afvalbelastingen vanwege
de Vlaamse Gemeenschap.

De PVV pleitte steeds voor een fun-
damenteel andere aanpak, meer be-
paald het stimuleren van een milieu-
vriendelijker gedrag via het systeem
van prijsreducties of fiscale voorde-
len. Dit heeft evenwel niets gebaat.

De PVV wou stimuleren in plaats van
bestraffen. De PVV voelt zich in het
verzet tegen de milieubelastingen ge-
sterkt door de reusachtige problemen
die de inning van belastingen met
zich brengt.

In dagbladen en zelfs in vakbladen
hebben we de jongste tijd een lawine
gekend van persartikels, maar ook
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van lezersbrieven die melding maak-
ten van foutieve aanslagen en on-
rechtmatig hoge bedragen. De fout
voor dit alles wordt meestal gezocht
bij de Vlaamse Milieumaatschappij,
de pararegionale die met de onsym-
pathieke taak werd belast het pro-
grammadecreet uit te voeren en in te
staan voor de inning van de belasting-
gelden.

Nochtans wil ik er in deze interpella-
tie ook op wijzen dat het decreet in
heel wat opzichten volstrekt onuit-
voerbaar is.

Mijnheer de Minister, dat decreet is
weliswaar voor wat het milieugedeel-
te betreft opgesteld door uw voor-
ganger, de heer Kelchtermans, maar
u heeft het ook binnen de Executieve
en in de Vlaamse Raad mee goedge-
keurd.

De problemen waarvan melding
wordt gemaakt in de pers en lezers-
brieven en die aanleiding geven tot
het indienen van massale bezwaar-
schriften wil ik nog even beschrijven.

Ten eerste, het decreet geeft aan ie-
der gezin een vrijstelling van 30 ku-
bieke meter water. Er zijn evenwel
problemen met meergezinswoningen
waar het exacte waterverbruik per
gezin niet is gekend. In die gevallen
is voor de hele woning slechts één
keer een vrijstelling toegekend van
30 kubieke meter. Het decreet is in
deze gevallen foutief geconcipieerd
en behandelt bewoners van meerge-
zinswoningen op een andere manier
dan bewoners van ééngezinswonin-
gen.

Ten tweede, voor vele landbouwers
en tuinders zijn de bedragen met een
foutieve aanslagvoet berekend. De
meesten onder hen kregen een prijs
aangerekend van 15 frank per kubie-
ke meter, terwijl dit tien-, twintig-,
vijftig- of honderdmaal te veel is,
naargelang het gaat om een rundvee-
varkens- of pluimvee- of tuinbouwbe-
drijf gaat. Ik weet wel dat zij aangifte
moesten doen van hun hoofdactivi-
teit als land- of tuinbouwer vóór 15
maart van vorig jaar, maar u zal moe-
ten toegeven, mijnheer de Minister,
dat dit slechts bij weinigen bekend
was, zelfs niet bij de Boerenbond.
Het gevolg is dat het nu klach-
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Van Aperen

ten regent bij de Vlaamse Milieu-
maatschappij, veelal op voorgedruk-
te bezwaarschriftenformulieren die
door de Boerenbond ter beschikking
worden gesteld. Zoals het geval was
met het mestdecreet maakt de Boe-
renbond misbruik van deze nefaste
regeling voor de landbouwers om aan
klantenwerving te doen. Zij blijft
evenwel afwezig om de regeling te
bestrijden en de landbouwbelangen
te verdedigen wanneer het erop aan-
komt, zoals hier in de Vlaamse Raad.
Als straks ook nog VLAREM-II van
kracht zal worden, zal het ongenoe-
gen van de landbouwers zich nog
meer manifesteren. Het is voor mij
en voor velen onbegrijpelijk dat de
Boerenbondvertegenwoordigers in
de Vlaamse Raad alle decreten goed-
keuren en nadien de land- en tuin-
bouwers aanzetten om te betogen te-
gen de door hen goedgekeurde de-
creten.

veel ? Wordt er een regeling getrof-
fen bij betwisting om in eerste instan-
tie het niet betwiste gedeelte te beta-
len en de betaling van het betwiste
gedeelte afhankelijk te maken van de
uitspraak in beroep ?

al deze vragen verstrekt en met welke
soepelheid ze zullen worden behan-
deld.

Dit zijn vijf ernstige problemen die
verantwoordelijk zijn voor een mas-
sale indiening van bezwaarschriften.
In dit verband wil ik aan de Minister
heel precies vragen :

Tot besluit van mijn interpellatie zal
ik nu een motie van aanbeveling
overhandigen aan de Voorzitter.
(APPlawJ

De Voorzitter : De heer Jos Geysels
heeft het woord.

Ten eerste, hoeveel bezwaarschriften
zijn er momenteel bij de Vlaamse Mi-
lieumaatschappij binnengekomen ?

Ten tweede, hoe is de verhouding bij
de bezwaarschriften tussen de zoge-
naamde kleinverbruikers en groot-
verbruikers, boven 500  m3 ?

Ten derde, hoe zullen de bezwaren
ingevolge de hierboven geschetste
problemen en hiaten behandeld wor-
den ?

De heer J. Geysels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, het is niet
mijn bedoeling hier te herhalen wat
de heer Van Aperen reeds heeft ge-
zegd in verband met de soms lach-
wekkende manier waarop de milieu-
heffingen zijn geïnd en waarover de
pers uitvoerig heeft bericht. Het was
lachwekkend, behalve natuurlijk
voor de personen die werden gecon-
fronteerd met dubbele aanslagen,
fantastisch hoge bedragen en bezette
klachtentelefoons.

Ten derde, er is bovendien het pro-
bleem van nieuwe huurders of eige-
naars die een aanslagbiljet krijgen
voor het waterverbruik van hun voor-
gangers. Men kan bezwaarlijk stellen
dat dit de toepassing is van het prin-
cipe dat de vervuiler betaalt.

Ten vierde, hoe zal de vereffening
gebeuren na de behandeling van de
bezwaarschriften ? Welke intrest en
boetes zullen worden aangerekend ?

Het dossier milieuheffingen is zowel
een interessante als een belangrijke
zaak. In de eerste plaats omdat via
een analyse van de aanwending van
dit beleidsinstrument kan worden af-
geleid op welke manier al dan niet
stappen worden gezet naar een ecolo-
gische produktpolitiek.

Ten vierde, volgens het programma-
decreet wordt de belasting berekend
op basis van het in één jaar gefactu-
reerd waterverbruik. Ook hier is het
decreet volkomen onlogisch, want in
sommige gevallen is het gefactureerd
waterverbruik niet gelijk aan het
reële waterverbruik van één jaar.
Ook hierdoor wordt de éne zwaarder
belast dan de andere.

Ik wil even herhalen aan welke crite-
ria milieuheffingen moeten voldoen
om te kunnen spreken van een effec-
tief instrument in het kader van een
ecologisch beleid.

Een milieuheffing kan de norm niet
vervangen. Wanneer wij het erover
eens zijn dat bepaalde stoffen niet of
niet meer in het leefmilieu kunnen
terechtkomen, dan moeten ze wor-
den verboden, zoals bijvoorbeeld de
CFK’s .

Ten vijfde, we lezen op de achterkant
van het aanslagbiljet dat een beroep
tegen de aanslag de betaling niet
schorst. In sommige gevallen gaat het
om een betwist bedrag van ettelijke
tienduizenden franken dat de hef-
fingplichtigen verplicht zijn te beta-
len, ondanks de soms manifeste on-
juistheden. Hoe de eventuele terug-
betaling nadien zal verlopen, na de
afhandeling van de bezwaarschriften,
is momenteel nog een raadsel. Wor-
den er intresten verrekend en hoe-

Mijnheer de Minister, ik wil ook nog
een voorstel ter overweging meege-
ven om tegemoet te komen aan al die
gevallen waar burgers zich niet op
tijd rekenschap hebben gegeven van
de fouten die bij het vaststellen van
de aanslagen zijn gebeurd. We moe-
ten met zijn allen bekennen dat het
voor vele modale burgers een hele
opgave was om te achterhalen of hun
individueel aanslagbiljet wel degelijk
juist berekend was. Het is pas nadat
in de pers werd bericht over de pro-
blemen, dat velen zich hebben gerea-
liseerd dat zij in een soortgelijke aan-
gevochten situatie waren terecht ge-
komen. Daarom stel ik voor de ter-
mijn waarbinnen bezwaar kan wor-
den ingediend tegen de aanslagen,
alsnog te verlengen zodat iedereen
kan nagaan of hij of zij rechtmatig
werd belast.

Tenslotte, mijnheer de Minister, wil
ik u vragen wat u zal ondernemen om
in de toekomst dergelijke anomalieën
te vermijden. De duizenden burgers
die nu in een beroepsprocedure zijn
verwikkeld, zal het erg aanbelangen
te vernemen welke antwoorden u op

Milieuheffingen moeten een regule-
rend effect hebben, dit wil zeggen ze
zijn marktconforme en economische
instrumenten om bepaalde produk-
tie- en consumptiepatronen te hero-
riënteren. Dat is zeker iets anders
dan een lineaire milieuheffing om be-
paalde milieuprojecten te financie-
ren.

De heffingsgrondslag moet sociaal
onrechtvaardige consequenties zo-
veel mogelijk uitsluiten. In 1990 wer-
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Geysels

den de gezinnen forfaitair belast -
om die reden hebben wij er ons ook
zo zeer tegen verzet - terwijl een
bedrijf zoals Tessenderlo-Chemie,
dat 37 miljoen kubieke meter per dag
loost, 10.000 frank diende te betalen.
Dat is voor ons een sociaal on-
rechtvaardige heffing.

Er moet een relatie zijn tussen de
heffing en het voorkomingsbeleid.
Opbrengsten van milieuheffingen
dienen zoveel mogelijk een preven-
tief beleid te stimuleren om te vermij-
den dat ze louter dienen ter financie-
ring van een end-of-the-pipe beleid,
in de zin van heffingen : de betaler
vervuilt en dus niet de vervuiler be-
taalt. Ik geef ter zake een voorbeeld :
1,9 miljard van de heffingen wordt
aan de vaste afvalstoffen en 1 ,l mil-
jard wordt aan de milieubox besteed.
Bijgevolg wordt 1,9  miljard niet aan
een preventief of aan een voorko-
mingsbeleid besteed.

Bij elk terugkoppelingsmechanisme
behoort een bepaald type van hef-
fing. Wanneer wij bepaalde criteria
in ogenschouw nemen, spreekt men
van een emissieheffing en wanneer
zij een bepaald consumptiepatroon
weergeeft dan spreekt men van een
produktheffing. Welnu, wanneer wij
al deze criteria nagaan en vergelijken
met de milieuheffingen d i e  d e
Vlaamse Gemeenschap tijdens de
laatste jaren heeft geproduceerd,
krijgen wij eerder een beeld van een
mengelmoes en dus geen systemati-
sche aanpak, waarbij men op een be-
twistbare manier een even betwist-
baar end-of-the-pipe beleid heeft ge-
financierd. De operatie Aquafin is
daarvan een trieste illustratie.

Mijnheer de Minister, wij stellen
voor de ganse problematiek van de
milieuheffingen humanitair te bekij-
ken, de resultaten na te gaan en deze
heffingen fundamenteel bij te sturen.
Ik verwijs ter zake naar het rapport
van de SERV, waarin wordt gesteld
dat de milieuheffingen in Vlaanderen
een te weinig regulerend karakter
hebben.

Om deze reden wens ik de Minister
een concreet geval voor te leggen,
waaruit duidelijk blijkt hoe milieu-
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heffingen worden geïnd en in
val zelfs worden vrijgesteld.

dit ge-

Op 16 januari 1991 vroeg ik aan uw
voorganger voor Leefmilieu welke
bedrijven de laatste twee jaren geen
milieuheffing hebben betaald. Drie
maanden later antwoordt de Ge-
meenschapsminister dat tien hef-
fingsplichtigen beroep hebben aange-
tekend tegen deze heffing. Zes van
deze beroepen zouden nog in behan-
deling zijn.

Bij verder onderzoek vernemen wij
dat drie grote bedrijven, met name
Vieille Montagne, BASF en Tessen-
derlo-Chemie sinds 1 januari 1990,
ondanks de nodige verwittigingen en
navorderingen van OVAM, weigeren
de milieuheffing op afvalstoffen te
betalen en beroep hebben aangete-
kend bij de Advies-Geschillencom-
missie. Het gaat hier om een totaal
van 250 miljoen frank. Het ene be-
drijf weigert sinds 1 januari 1990 de
normale heffing - zijnde 900 frank
per ton - te betalen voor twee stor-
ten. In beroep voert het bedrijf als
argument aan dat op de betreffende
storten slechts kleine hoeveelheden
gips en zuiveringsslib worden gede-
poneerd zodat het hier zou gaan om
mono-storten waarvoor een vermin-
derd heffingstarief geldt, zijnde 80
frank per ton. Dat is spitstechnologie
op milieugebied.

De twee andere bedrijven weigeren
ook de normale milieuheffing, name-
lijk 500 frank per ton, te betalen voor
de verbranding van gechloreerde
koolwaterstoffen. In hun beroep ar-
gumenteren ze dat het hier gaat om
een recyclage-activiteit en energiere-
cuperatie. Dit beroep wordt op 18
februari 1991 door de Geschillen-
commissie positief beoordeeld. De
commissie adviseert de Gemeen-
schapsminister twee firma’s een vrij-
stelling te geven en een andere firma
een gunsttarief toe te kennen. Ge-
bruikmakend van de decretaal be-
paalde termijnen houdt de Gemeen-
schapsminister zijn definitieve uit-
spraak in beraad. Op 5 december
1991 vraag ik aan de Minister naar
zijn houding ter zake en op 8 januari
jongstleden deelt hij mee dat hij het
advies van de Geschillencommissie
volgt.

Voor ons is de houding van de Ge-

meenschapsminister onbegrijpelijk
en onaanvaardbaar.
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Dit besluit gaat regelrecht in tegen
het advies van OVAM met betrek-
king tot BASF en Tessenderlo Che-
mie. Volgens OVAM betreft het hier
op geen enkele wijze een recyclage-
activiteit. De vraagt dringt zich op
hoe het komt dat de ambtenaren van
de commissie een tegenovergestelde
conclusie weerhouden dan de be-
voegde ambtenaren van OVAM.
Trouwens, de leden van de commis-
sie waren op de hoogte van de funda-
mentele bezwaren van OVAM ter za-
ke.

Dit besluit is strijdig met een arrest
van 28 maart 1990 van het Hof van
Justitie van de EEG waarin gezegd
wordt dat een nationale reglemente-
ring die een definitie hanteert van het
begrip afvalstof waarbij de stoffen of
voorwerpen vatbaar voor econo-
misch hergebruik uitgesloten wor-
den, strijdig is met de richtlijnen 751
442 en 78/319  van de Raad.

Dit besluit schendt de facto het ge-
lijkheidsbeginsel omdat andere be-
drijven - zoals Bayer - in een
soortgelijke situatie wel hebben be-
taald. Of zal dit advies voor deze be-
drijven eventueel een rechtsgrond
worden om terugbetaling van de mi-
lieuheffing te vorderen ?

Het is cynisch te moeten vaststellen
dat uitgerekend bedrijven die niet be-
kend zijn om hun milieuvriendelijk
gedrag, gebruik maken van juridische
spitstechnieken om de wettelijke mi-
lieuheffing te ontwijken of om te bui-
gen.

Het klinkt cynisch te moeten vaststel-
len dat Vieille Montagne er niet voor
terugschrikt in een brief van 14 no-
vember 1990 te schrijven : Mogen wij
u verzoeken ons in de mogelijkheid
te stellen dit dossier te verdedigen
tegenover de Geschillencommissie.
De bedragen die gepaard gaan met
de uitspraak beslissen immers over
het al dan niet voortbestaan van de
zinkproduktie in Vlaanderen.

Het is bijzonder cynisch te moeten
vaststellen dat de burger die niet be-
schikt over een uitgebouwde juridi-
sche dienst en geen beroep kan doen

195



Geysels De Voorzitter : De heer De Meyer
heeft het woord.

OP een Geschillencommissie, de
deurwaarder op bezoek kan krijgen
bij het niet betalen van de milieuhef-
fing ; als vervuilende bedrijven die de
gemeenschap reeds met een zwaar
milieupassief hebben opgezadeld erin
zouden slagen de wettelijke heffingen
te ontlopen, heffingen die trouwens
fiscaal aftrekbaar zijn voor de bedrij-
ven, maar niet voor de gezinnen.

rende de laatste jaren in een soms
overhaast tempo is uitgebouwd. Aan
de huidige Minister evenwel de op-
dracht om de kinderziekten van het
huidige heffingenstelsel weg te
werken.

Wij verwijzen naar de Regerings-
verklaring, waarin vermeld wordt dat
de heffingen zullen geoptimaliseerd
worden.

Onze vraag aan de Gemeenschapsmi-
nister is dubbel : enerzijds de herzie-
ning van de heffingenpolitiek in het
kader van een ecologisch beleid ter
vervanging van een betwistbare fi-
nanciering van een betwistbaar her-
stelbeleid, anderzijds een einde te
maken aan de dubieuze erfenis uit
het verleden wat de voornoemde vrij-
stellingen betreft. Vrijstellingen als
deze tasten het maatschappelijk
draagvlak aan waarop een politiek
beleid, dus ook een milieubeleid,
moet steunen. Aan de ene kant de
burger vragen en dwingen om zijn
milieuheffing te betalen, zijn afval te
verminderen en zorgvuldig te selecte-
ren, en aan de andere kant toelaten
dat een vervuilend bedrijf zijn afval
en afvalwaters blijft lozen, dat ver-
gunningen versoepeld worden en
vrijstellingen worden gegeven, is on-
toelaatbaar.

De heer J. De Meyer (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, tijdens de
regeerperiode van de vorige Vlaamse
Executieve hebben de milieuproble-
men ruime belangstelling gekregen.
De impuls van de toenmalige Milieu-
minister Kelchtermans was daar niet
vreemd aan. De prioritaire aandacht
voor de milieuproblemen noodzaakte
eveneens een ruimere inzet van fi-
nanciële middelen : koken kost im-
mers geld.

Vooruitlopend op de evaluatie van
het heffingenstelsel, geven wij hier
enkele knelpunten en vragen.

Tijdens de voorbije bestuursperiode
werden naast regulerende instrumen-
ten ook economische en financiële in-
strumenten zoals heffingen ingezet.
Economen erkennen de waarde van
dit instrument. Zo organiseerde de
Stichting Leefmilieu op 27 november
1991 nog een studiedag over Milieu
en Fiscaliteit waarin onder meer de
rol van de heffingen centraal stond.
Ik verwijs ook naar een nummer van
de Weekberichten van de Krediet-
bank met als titel : Milieubeleid en
Milieu-industrie, het groene samen-
werkingsverband.

Wat is de oorzaak van de vele fouten
die gemaakt zijn bij de berekening
van de heffingen ? Bij sommige ge-
zinnen werd niet alleen het waterver-
bruik van 1990 in aanmerking geno-
men, maar ook een gedeelte van 1989
of soms zelfs van 1991. Nieuwe huur-
ders van woningen betalen soms voor
vorige huurders. Bij de berekening
voor de heffing op het verbruik in
appartementsgebouwen is niet altijd
rekening gehouden met de vrijstel-
ling op het verbruik van de eerste 30
m3 per gezin, of met de vermindering
vanaf het derde kind.

Deze dubbele opmerking wil ik ten-
slotte concretiseren in volgende vra-
gen : hoeveel vrijstellingen zijn er
aan bedrijven gegeven ? Welke is de
motivatie voor deze vrijstellingen ?
Welke criteria zal de Minister in de
toekomst hanteren voor eventuele
vrijstelling ? Is het beroep dat bedrij-
ven instellen schorsend voor de beta-
ling van deze heffingen en voor even-
tuele boetes ?

Economen zijn het erover eens dat
de heffingen, willen ze bij de burger
niet overkomen als verkapte belastin-
gen, liefst zo regulerend mogelijk
moeten werken. Dit wil zeggen dat
de financiële prikkel - de burger
moet betalen - deze burger er ook
moet toe aanzetten zijn gedrag te ver-
anderen, en moet leiden tot een lage-
re graad van vervuiling.

Mijnheer de Minister, kunnen ook
particulieren beroep aantekenen ?
Zo ja, op welke manier ?

In de agrarische sector is men als ver-
bruiker van meer dan 500 kubieke
meter water meestal verkeerd belast
op basis van artikel 35 quater, para-
graaf 1 van het programmadecreet
van 21 december 1990, in plaats van
op basis van artikel 35 quinquies van
het programmadecreet gewijzigd in
de Commissie ten gevolge van een
amendement van de heer Van Looy.
Jonge tuinbouwers met een familiaal
bedrijf moesten soms een heffing tus-
sen de 200.000 en 300.000 frank beta-
len, waar ze in rechte slechts tussen
2.000 en 3.000 frank moeten betalen.
Wanneer ontvangen zij, indien zij
een bezwaarschrift hebben inge-
diend, het teveel betaalde bedrag te-
rug ?

Het eerste dossier in uw nieuwe func-
tie is voor ons een testcase om na te
gaan of u zult breken met het soms
pervers beleid van uw voorganger,
zeker wat betreft de heffingen. Wij
kijken dan ook met belangstelling uit
op welke manier uw beleid met dat
van uw voorganger zal breken (Ap-
plaus)

In het geval van de vandaag gecon-
testeerde heffing op het waterver-
bruik, die evenredig met dat water-
verbruik oploopt, mag worden ver-
wacht dat de financiële prikkel zal
leiden tot een grotere bewustwording
van het zuinig gebruik van het kost-
bare milieugoed drinkbaar water, en
ook tot een dalende hoeveelheid
huishoudelijk afvalwater.

Onze vraag, mijnheer de Minister, is
waarom dit alles in de praktijk zo
chaotisch, zo moeilijk, moet verlo-
pen ? Hoe komt het dat dit bij de
burger overkomt als improvisatie ?

Wat met ziekenhuizen, verzorgings-
instellingen en onderwijsinstellingen,
die soms een bijzonder hoge heffing
moeten betalen ? Wat specifiek met
de agrarische onderwijsinstellingen
die over een land- en/of tuinbouwbe-
drijf beschikken ?

Wij weten dat het milieubeleid gedu-
Wat met gezinnen en bedrijven die
een verkeerde aanslag ontvingen en
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De Meyer

die tot nu toe geen bezwaar hebben
ingediend ? Kan de periode waarbin-
nen bezwaar kan worden ingediend
verlengd worden ?

gen noodzakelijk zijn. Velen gaan
met die heffingen akkoord. Het
wordt echter anders wanneer blijkt
dat de organisatie van de heffingen
totaal fout loopt. In de praktijk, niet
wat het principe betreft, daar ver-
schillen wij van mening, mijnheer
Van Aperen, zijn de heffingen een
ramp geworden. Er stapelen zich bij
de milieuheffing van de gewone bur-
gers in een niet-aanvaardbare mate
fouten op. Waar de gewone man een
zeker sympathie behoudt in verband
met het feit dat hij naar zijn vermo-
gen moet bijdragen tot een beter leef-
milieu, verdwijnt deze sympathie to-
taal wanneer de heffingen worden
uitgevoerd. De bewoners van de ap-
partementsgebouwen  m e r k e n  b i j -
voorbeeld dat de aftrekken niet wor-
den berekend. In mijn regio hebben
verschillende mensen hun klacht
geuit. Door de vorige spreker werden
nog tal van voorbeelden aangehaald.

een zekere improvisatie plaatsvindt,
en dat de indruk wordt gewekt dat
onzorgvuldig wordt omgesprongen
met de middelen die door de bevol-
king worden ter beschikking gesteld,
ontstaat er een demotivatie. Wij be-
treuren dat.

Tenslotte een vraag in verband met
de mogelijkheid van heffingen op het
gebruik van regenwater. Particulie-
ren, maar vooral bedrijven - zeker
in de agrarische sector - vangen re-
genwater op, stockeren dit, om het
daarna in het produktieproces te ge-
bruiken. Voor 1 ha glas heeft men
behoefte aan ongeveer 3.000 m3 op-
slag. Dit kost op jaarbasis ongeveer
20 frank per m3 water. Wetende dat
slechts 5 tot 10 ten honderd van het
drinkbaar water gebruikt wordt voor
menselijke consumptie, menen we
dat de opvang van regenwater door
bedrijven met een groot verbruik ze-
ker moet worden gestimuleerd. Hef-
fingen op het gebruik van regenwater
zouden alleen maar averechts effect
hebben en het verbruik van drink-
baar water in bedrijven stimuleren.
Wat is de houding van de Minister
hiertegenover ?

In de voorbije jaren is een indruk-
wekkend aantal milieuwetten tot
stand gekomen. Momenteel worden
de gemeentebesturen en de burgers
overstelpt met vage, vaak tegenstrij-
dige en onnauwkeurige richtlijnen
die in de praktijk heel wat problemen
scheppen bij het innen van de milieu-
heffingen.

Er werden hier enkele opmerkingen
gemaakt en vragen gesteld die wij
kunnen onderschrijven. Er werden
ook verschillende voorstellen ge-
daan.

Onze partij pleit voor de verfijning
van de berekening van de heffingen,
voor het opruimen van de admini-
stratieve achterstand, fouten en hia-
ten en voor de garantie van de rechts-
zekerheid van de burger.

Mijnheer de Minister, ik wil ook een
voorstel doen. Het zou goed zijn in
verband met het geven van richtlij-
nen een adempauze in acht te nemen
en orde op zaken te stellen binnen
de bevoegde administraties en instel-
lingen. Zoals de zaken nu lopen, be-
reikt men een averechts effect en
creëert men een laxe houding, zowel
bij de administratie zelf die ontmoe-
digd is, als bij de burger.

Voor de CVP moeten zoveel moge-
lijk positieve aansporingen worden
gegeven om vervuiling te voorkomen
en te beperken, in plaats van de sanc-
tionerende toer op te gaan.

Het principe dat men het milieube-
wustzijn moet stimuleren is aan-
vaardbaar, maar de uitvoering ervan
moet op een andere leest worden ge-
schoeid. De maatschappijen die ver-
antwoordelijk zijn voor de bedeling
van het water en die in het begin
bijna elke medewerking hebben ge-
weigerd, moeten op hun verantwoor-
delijkheid worden gewezen. Een be-
lasting of een heffing, hoe men het
ook wil noemen, is maar aanvaard-
baar wanneer de aanwending van de
gelden door de bevolking wordt aan-
vaard. Ik herhaal dat het doel wordt
aanvaard maar niet de manier waar-
op het gebeurt.

De Voorzitter : De heer Vande La-
notte heeft het woord.

De Voorzitter : De heer Capoen
heeft het woord.

Wij dringen aan op een betere bewa-
pening van de administratie. Die
moet beschikken over voldoende
middelen en personeel zodat de de-
creten op een correcte manier wor-
den ingevuld en door de burger als
goed voor het leefmilieu worden er-
varen. (Applaus bij VU en SP)

De heer M. Capoen(op  de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de milieu-
heffing brengt de burger dichter bij
het milieugebeuren en is in zekere
mate een sensibilisering voor het pro-
bleem.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

De heer J. Vande Lanotte (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
heb met veel aandacht naar de vorige
spreker geluisterd. Wanneer ik het
woord neem, dan is het om duidelijk
aan te tonen dat alhoewel het onder-
werp sympathiek is, de benadering
van de SP toch enigszins anders is.

Minister N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, op de
interpellaties van de verschillende
sprekers wil ik het volgende antwoor-
den.

Wij hebben altijd gezegd dat het mi-
lieubeleid een belangrijke nieuwe
taak is, maar ook geld zal kosten.
Dat betekent dat wij in tegenstelling
met de mening van de interpellant
moeten aanvaarden dat milieuheffin-

Zoals de heer Vande Lanotte zonet
heeft gezegd, is het ook onze mening
dat meer en meer personen er zich
bewust van worden dat er iets moet
gebeuren om ons milieu te bescher-
men. Zij zijn dan ook bereid hun deel
bij te dragen. Wanneer echter die-
zelfde gemotiveerde burger vaststelt
dat er bij het innen van de belasting

Mijnheer De Meyer, u ontdekt blijk-
baar nu pas de regeling van milieu-
heffingen. Ik zou het als een vorm
van elementaire beleefdheid hebben
beschouwd als uw partij in deze niet
te veel opmerkingen zou maken.
Louter deontologisch zou dit al heel
wat netter zijn geweest.
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Ik verdedig nu het beleid van mijn
voorganger en ik wil u hieraan ter-
loops herinneren. Ik heb zin om mijn
antwoord fel bij te sturen na uw inter-
pellatie want ik heb niet de gewoonte
om mij in de hoek te laten drummen
voor de galerij. (Applaus op talrijke
banken) Wij hadden afspraken over
politiek fatsoen. Dit hoort er ook bij.

het bedrag van de milieuheffing die
betrokkene dient te betalen. Uiter-
aard moet het bezwaar voldoende ge-
motiveerd zijn en vergezeld van de
nodige bewijsstukken om de behan-
deling ervan op een verantwoorde
wijze te kunnen organiseren.

verblijf in het buitenland. Bij 11 ten
honderd is het geviseerde gezins-
hoofd inmiddels overleden en dient
uitgemaakt of de samenwonende dan
wel de erfgenamen dienen te worden
aangeslagen. Vijf ten honderd zijn ei-
gen waterwinners, die ten onrechte
van mening zijn dat zij niet hoeven
te betalen.

Een aantal van deze klachten zijn ui-
teraard niet verantwoord.

Ik zal enkele verduidelijkingen ge-
ven. Dit decreet verloopt niet zonder
enige moeilijkheden.

Andere vormvereisten worden als
niet noodzakelijk beschouwd om een
bezwaar te onderzoeken. In totaal
maakten bijna 65.000 heffingsplichti-
gen van het bezwaarschirft gebruik.
Dit betekent ongeveer 3,15  ten hon-
derd van de 2.070.850 verstuurde
aanslagen.

Wij moeten een onderscheid maken
tussen enerzijds het indienen van een
administratief beroep tegen de hef-
fing en anderzijds het indienen van
een bezwaarschrift. In dit decreet is
niet voorzien in de mogelijkheid van
beroep voor privé-personen.

De opsplitsing, die niet gemakkelijk
was, ziet er als volgt uit. Er werden
ongeveer 15 .OOO dubbele aanslagen
verstuurd. Dat probleem kan gemak-
kelijk worden verholpen.

De beroepsprocedure is immers en-
kel van toepassing op de heffings-
plichtige  aan wie een ambtelijke aan-
slag werd opgelegd omwille van ten
eerste, niet melden vóór 15 maart
van een eigen waterwinning of enige
bij komende waterwinning, andere
dan via het openbaar waterdistribu-
tienet ; ten tweede niet of te laat aan-
geven - vóór 15 maart - van de
gegevens voor de berekening van de
verontreinigde belasting op basis van
de uitgebreide formule ; ten derde,
niet nakomen van de verplichting tot
overleggen bescheiden of verstrek-
ken informatie met het oog op de
kontrole van de juistheid van de hef-
fing.

Van de 4.216 grootverbruikers die-
nen er 700 een klacht in. Van de
2.066.000 kleinverbruikers brengen
er 64.300 een klacht in. Een over-
groot deel van de bezwaarschriften
zal geen aanleiding geven tot terug-
betaling. Via de info-lijn van de
VMM wordt,  als de klacht ge-
rechtvaardigd is, al meteen gezegd
dat de heffing niet betaald moet wor-
den of dat het exacte bedrag via
navordering zal kunnen worden ver-
effend en dat er in geval van hoger
bedrag geen intrest moet worden be-
taald. Een aantal sprekers hebben
aangedrongen op een soepele behan-
deling. Uit deze uitleg mag blijken
dat wij dus bezwaren inderdaad soe-
pel behandelen.

Elke indiener van een bezwaarschrift
zal daarvan door de VMM in kennis
worden gesteld.

De burger die een administratief be-
roep heeft aangetekend, zal, conform
artikel 35, volgens dezelfde procedu-
re bij aangetekend schrijven worden
geïnformeerd over de uitspraak die
ik desbetreffend doe.

Door de VMM werden deze decreta-
le bepalingen inzake administratief
beroep bij ambtelijke aanslag volle-
digheidshalve vermeld op alle aan-
slagbiljetten, waardoor ten onrechte
de indruk werd gewekt dat iedere
heffingsplichtige van deze beroeps-
procedure kan gebruik maken.

Omwille van het algemeen principe
van behoorlijk bestuur werd niette-
min aan alle heffingsplichtigen de
kans geboden bezwaar aan te teke-
nen tegen de gevestigde heffingen in
geval er elementen op het aanslagbil-
jet voorkomen die tot enige twijfel
kunnen leiden over de juistheid van

De resterende 50.000 bezwaren val-
len als volgt uiteen. Tien ten honderd
van de bezwaren komen van groot-
verbruikers die meer dan 500 m3 wa-
ter verbruiken. De fout is bij hen te
zoeken, omdat ze geen aangifte voor-
af deden. Tien ten honderd van de
bezwaren houdt verband met te veel
aangerekende m3 water. Achttien ten
honderd van de klachten over ver-
bruik en berekeningswijze houdt ver-
band met meergezinswoningen waar
de aftrek van 30 m3 slechts geldt voor
één van de inwoners. De VMM heeft
overigens veel problemen met kin-
derlast en gezinssamenstelling. Vijf
ten honderd van de bezwaren komen
neer op vragen om inlichtingen over
de bedoeling en de toepassing van
het decreet. Vijf ten honderd komen
van heffingsplichtigen die niet meer
over de plaats van waterverbruik be-
schikken door verkoop, faillissement
en dergelijke. Acht ten honderd
komt van personen die een bijko-
mende vermindering voor kinderlast
vragen en is van mening - ten on-
rechte - dat ze niet meer moeten
betalen. Twaalf ten honderd is ver-
huisd en is van mening daardoor niet
meer te moeten betalen voor het wa-
terverbruik in de vroegere woon-
plaats. Vier ten honderd van de
klachten heeft betrekking op lekken
en daardoor abnormaal hoog water-
verbruik. Vier ten honderd vraagt
om een Franstalig formulier. Vier ten
honderd vraagt vrijstelling wegens

Een tweetal sprekers hebben aange-
drongen op de verlenging van de pe-
riode waarin bezwaar kan worden in-
gediend. Ik breng hen in herinnering
dat de aanslagbiljetten een periode
van dertig dagen vermelden. Om ver-
warring tussen de periode voor het
aantekenen van een beroep en een
bezwaarschrift te vermijden, hebben
wij gekozen voor eenzelfde termijn.
Bovendien zou een verlenging het de
administratie alleen maar ingewik-
kelder maken. Dan zou men alles
overhoop halen. Ik wil nu orde op
zaken ; het mag niet verder meer uit
de hand lopen.

Ik moet er ook op wijzen dat een
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aantal bezwaarschriften wellicht nog
moeten worden ingediend aangezien
de aanslagbiljetten pas werden ver-
stuurd. Alles wordt definitief op 1
maart 1992 afgesloten.

peling tussen het Rijksregister en de Zo zal voor elke debiteur van de
bestanden van de waterdistributie- drinkwaterdistributiemaatschappij,
maatschappijen. Trouwens, de be- voor één bepaalde plaats van water-
standen van de watermaatschappijen verbruik, slechts één aanslag worden
zijn niet altijd optimaal. gevestigd.

Op 31 januari 1992 hadden de parti-
culieren reeds 1,9  miljard van de
vroeger berekende 3,2  miljard be-
taald, of 59 ten honderd. Dat bedrag
moeten wij uiteraard relativeren aan-
gezien een aantal aanslagbiljetten
nog niet zijn vervallen en er derhalve
nog geld moet binnenstromen. Van
de eerst verstuurde aanslagformulie-
ren, waarvan dus de uiterste datum
van betaling wel vervallen is, is reeds
96 ten honderd betaald. De burgerzin
op dat vlak is blijkbaar nog vrij groot.

Deze koppeling hoeven wij niet aan
deze instellingen te verwijten. Inder-
daad, zij werd door onszelf als wetge-
ver ingevoerd. Dit betekent bijgevolg
dat wij ons hierover moeten bevragen
en nagaan of deze koppeling verder
kan worden aangehouden, bijvoor-
beeld wat het principe betreft van het
gezinshoofd, het aantal kinderen en
eventueel een toe te kennen vermin-
dering, de woonplaats van de hef-
fingsplichtige, enzovoort.

Samenvoegen van plaats van water-
verbruikers op één aanslagbiljet zal
aldus onmogelijk zijn, voor zover de
gegevens van de waterdistributie-
maatschappijen correct zijn.

De VMM volgt dagelijks de verre-
kende facturen op. De gegevens ter
zake worden op magneetband door
het Gemeentekrediet aan de VMM
ter beschikking gesteld die deze
doorgeeft aan de subregionale infor-
matiecentra CEVI, CIPAL en VLA-
BRIC, om te verwerken. De betalin-
gen zonder vermelding van referte-
nummer worden door de VMM geï-
dentificeerd en toegevoegd aan de
onmiddellijk erkende betalingen.

Gezien de waterdistributiemaat-
schappijen niet beschikken over het
Rijksregisternummer van de gefactu-
reerde, moest de koppeling met het
Rijksregister geschieden via foneti-
sche vergelijking van naam, voor-
naam, straat, nummer, postcode en
gemeente - of een aantal van voor-
melde velden - van de gefactureer-
de van de waterdistributiemaatschap-
pijen met de gegevens van het Rijks-
register.

De fout ligt dus niet bij de adminis-
tratie ; als wetgever hebben wij een
opdracht gegeven die door de maat-
schappij niet uitvoerbaar was. De
eenmalige aftrek van 30 kubieke me-
ter voor meergezinswoningen kon
technisch niet worden opgelost. Voor
appartementen waarin het individue-
le waterverbruik niet is gekend, be-
schikken de watermaatschappijen
over geen gegevens. Er zullen dan
ook rechtzettingen gebeuren op basis
van ingediende bezwaarschriften.

Het instellen van beroep en de te vol-
gen procedure met betrekking tot de
inning van de milieuheffing op afval-
stoffen wordt geregeld door artikel
47 quinquies van het afvalstoffende-
creet van 2 juli 1982.

De eventuele terugbetalingen ge-
schieden per circulaire cheque en zul-
len gelijktijdig met de afsluiting van
de behandeling van alle bezwaar-
schriften, in afspraak met VMM
voorzien vóór 15 april 1992, verlo-
pen.

Bij de opbouw van de gegevensbe-
standen van de waterdistributiemaat-
schappijen gebeurde de koppeling in
bepaalde gevallen fout, wat aanlei-
ding tot een foute aanslag heeft gege-
ven.

Navordering van heffingen gebeurt
via aanmaning. Gelet op de gerezen
inningsproblematiek die door ver-
schillende Raadsleden werd geïllu-
streerd, zal bij de eerste aanmaning
geen gebruik worden gemaakt van de
mogelijkheid om een administratieve
boete op te leggen of verwijlinteres-
ten aan te rekenen.

Andere foute aanslagen vinden hun
oorsprong in het opgeven door de
waterdistributiemaatschappijen van
onvolledige adressen, van eindmeter-
standen in plaats van de gefactureer-
de hoeveelheid waterverbruik, van
verschillend waterverbruik per gefac-
tureerde voor éénzelfde plaats van
waterverbruik.

Nergens wordt bepaald dat het instel-
len van beroep schorsend zou zijn
met betrekking tot de betalingen van
milieuheffingen. Bovendien is een in-
terest van 1 ten honderd per maand
van rechtswege verschuldigd wan-
neer de heffing niet is voldaan binnen
de door het decreet bepaalde termij-
nen.

Ik meen hiermee te hebben aange-
toond dat toch een zekere soepelheid
wordt gehanteerd. Beroep kan wor-
den ingesteld tegen een ambtelijke
aanslag of tegen een navordering.

De hier geschetste problemen komen
gedeeltelijk voort uit de weinig accu-
rate gegevens van de drinkwater-
maatschappijen waarop de VMM
zich moet beroepen voor de haar
door de Executieve toevertrouwde
opdracht, uit de verleende vrijstellin-
gen, bijvoorbeeld naargelang de kin-
derlast, en uit de zeer moeilijke kop-

In het licht van deze moeilijkheden
heeft de VMM met de waterdistribu-
tiemaatschappijen voor het belasting-
jaar 1992 reeds afspraken gemaakt
wat de overdracht van de waterver-
bruikersgegevens betreft. Onvolledi-
ge identiteitsgegevens van de gefac-
tureerde zullen voor vervollediging
aan de desbetreffende waterdistribu-
tiemaatschappij worden terugge-
stuurd.

De navordering of de ambtelijke aan-
slag bestaat uit de door de bevoegde
ambtenaar bepaalde verschuldigde
nog niet betaalde mlieuheffing ; een
interest op deze heffing te rekenen
vanaf het tijdstip van het ontstaan
van de heffing en een administratieve
geldboete die gelijk is aan het dubbel
van de ontdoken of niet tijdig betaal-
de heffingen.

De vergunningsplichtige inrichtingen
hebben er derhalve alle belang bij tij-
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dig een korrekte aangifte en betaling
uit te voeren. Zoniet  lopen zij de
kans een ambtelijke aanslag of navor-
dering te ontvangen die minstens
driemaal het bedrag van de oorspron-
kelijk bepaalde heffing bedraagt.

Met betrekking tot het opschortend
karakter van beroep of bezwaar te-
gen de milieuheffing op afvalwater
baseert de VMM zich op de algeme-
ne principes van de belastingwetge-
ving. Dit houdt in dat beroep of be-
zwaar de betaling in principe niet
schorst. In een aantal gevallen is ge-
bleken dat bepaalde ondernemingen
- in het bijzonder land- en tuin-
bouwbedrijven - door VMM wer-
den gecatalogeerd onder de sector 55
- niet hogervermelde ondernemin-
gen - zoals bepaald in de bijlage 1
van het decreet van 22 december
1990 waar ze eigenlijk niet thuisho-
ren. Dit gebeurde omdat voornoem-
de ondernemingen geen aangifte de-
den van de nodige gegevens voor de
vaststelling van de vuilvracht en de
daaruit voortvloeiende milieuheffing
- zie artikel 35sexies, 9 1 en 35 oc-
ties 0 3 van voornoemd decreet. De
gegevens waarop deze aanslagen ge-
baseerd werden, zijn afkomstig van
d e  drinkwaterdistributiemaatschap-
pijen. In deze gevallen werd via de
info-telefoonlijn aan betrokkenen
medegedeeld dat ze naast het indie-
nen van een bezwaar, zelf hun mi-
lieuheffing konden berekenen, reke-
ning houdend met hun bedrijfssector
en, op basis van de in het bezwaar
vermelde elementen. Deze bereke-
ningen zullen post factum gecontro-
leerd worden door VMM. Eveneens
werd gevraagd het aldus bekomen
bedrag te storten onder de referen-
ties vermeld op het oorspronkelijk
aanslagbiljet. Bij de behandeling van
het bezwaar zal betrokkene ingelicht
worden over de stand van zijn dos-
sier.

begroting 1992 - waaraan wij nu
reeds werken - pogen enigszins bij
te sturen. Ik beweer niet in staat te
zijn om alles opnieuw te bekijken
voor de begroting 1992. Wel wil ik
een reeks bezwaren, die hier vandaag
tot uiting kwamen, onderzoeken. Bij-
gevolg zullen wij ter zake een grondi-
ge discussie voeren.

begroting 1992 aangezien de voor-
stellen voor deze begroting binnen 14
dagen moeten worden ingediend.

Tegelijk gaf ik reeds de opdracht aan
OVAM om morgen opnieuw te dis-
cussiëren over de rol van de heffin-
gen. Mijns inziens is OVAM het best
geplaatst om op dat vlak een piloot-
opdracht te vervullen. Naast preven-
tie en recyclage kan OVAM inzake
heffingen een belangrijke beleidson-
dersteunende rol spelen. Dit bete-
kent dus niet dat andere zoals VMM
de heffingen niet moeten nagaan.
Toch meen ik dat OVAM inzake- hef-
fingen de meeste kennis heeft ver-
gaard.

De heer Geysels heeft ook vragen
gesteld over de vrijstelling van mi-
lieuheffing voor bepaalde bedrijven.
Artikel 47.1 van het afvalstoffende-
creet bepaalt dat bedrijven onder-
worpen zijn aan milieuheffingen. In
het afvalstoffendecreet worden geen
modaliteiten bepaald volgens dewel-
ke inrichtingen of ondernemingen
kunnen worden vrijgesteld van mi-
lieuheffingen. Van dit principe moe-
ten wij uitgaan.

Voor twee gevallen voorziet de wet-
gever in uitzonderingssituaties :

De bedoeling moet erin bestaan de
heffingen een nieuwe rol te geven :
niet alleen de rol van geld te innen
om een milieubeleid te voeren - dit
is slechts één van de opdrachten -
maar ook, zoals de heer Geysels het
uitdrukkelijk stelde, de relatie met de
produktpolitiek. Wij moeten dus pro-
beren per sector na te gaan welke
stoffencycli er zijn en op dat vlak
voor een aantal sectoren reeds voor-
stellen te doen.

Ik zal pogen voor de begroting 1993
- de voorstellen moeten einde mei
1992 klaar zijn - deze filosofie reeds
gedeeltelijk in te voeren. Sneller kan
het niet, want het gaat om een zeer
moeilijke technische oefening. Bo-
vendien moet er een relatie zijn van
deze heffingen met het afradingsbe-
leid ; er moeten sociale correcties
worden aangebracht ; ook de effi-
ciëntie van bepaalde heffingen moet
worden beoordeeld. Dit alles bete-
kent dus dat zulk een heffing regule-
rend moet werken.

Ten eerste, de installaties vergund
voor het recycleren, het terugwinnen
en het regeneren van giftige afval-
stoffen zijn niet onderworpen aan de
milieuheffing ; derhalve zijn ze niet
heffingsplichtig. Dit gegeven moet in
een volgend programmadecreet drin-
gend bijgestuurd worden. De verwer-
king voor derden, met vernietiging
van giftige afvalstoffen maar met te-
rugwinning van grondstoffen en ener-
gie, zal wel heffingsplichtig gesteld
worden. De uitzonderingsregel blijft
gelden voor de bedrijven die een in-
tegratie verwezenlijken van de ver-
werking van hun giftige afvalstoffen
binnen hun produktieproces. Deze
bedrijven kunnen moeilijk aan een
milieuheffing onderworpen worden
voor afvalstoffen die ze intern recy-
cleren en niet naar buiten brengen.

Ten tweede, omdat zuiver en onbe-
handeld afvalhout beschouwd kan
worden als een propere brandstof, is
de milieuheffing niet van toepassing
indien dit afvalhout verbrand wordt
in een oven voor industriële afval-
stoffen, evenwel met terugwinning
van energie.

Gelet op de gerezen begripsverwar-
ring zal de VMM voor de vastgestel-
de laattijdige betalingen geen admini-
stratieve boetes of verwijlintresten
aanrekenen.

Van zodra ik het rapport van OVAM
heb ontvangen, zal ik u daar kennis
van geven, zodat u in de Commissie
daarop kan inspelen. Ik ben vragen-
de partij voor nieuwe concrete ideeën
daaromtrent.

Thans kom ik tot de inning van de
milieuheffing 1992. Mijns inziens is
het belangrijk dat wij reeds voor de

U zal echter begrijpen dat dit niet
meer kan worden opgenomen in de

De betwistingen in het verleden heb-
ben te maken met onduidelijke bepa-
lingen in de wetgeving en bijgevolg
met de interpretatie of de toepassing
ervan. De beslissingen die genomen
werden in vorige geschillendossiers in
beroep, zijn niet meer bij te sturen,
omdat deze beslissingen overeen-
komstig artikel 47 quinquies van het
afvalstoffendecreet definitief zijn.
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De Batselier
Om in de toekomst betwistingen uit
te sluiten, dringt een verdere diffe-
rentiatie van de milieuheffing in func-
tie van de soort van inrichtingen zich
op, weliswaar zonder de bedragen
van deze milieuheffing op te trekken.
In die zin zal ik aan de Vlaamse Raad
klare teksten ter goedkeuring voor-
leggen.

huishoudelijke afvalwaters. Volgen-
de week zullen wij een wijziging van
het besluit ter zake aan de Executie-
ve voorleggen. Wij willen namelijk
de bureaucratie ter zake verminderen
door de meldingsplicht van de parti-
kulier te laten wegvallen. De ge-
meenten zullen die informatie moe-
ten verkrijgen via de bouwvergun-
ning .

Ik heb vastgesteld dat de Geschillen-
commissie sedert 1991 zowat 15 dos-
siers in beroep behandeld heeft. In 8
gevallen volgde een uitspraak. Zo
werd het beroep van Tessenderlo-
Chemie, BASF en Vieille Montagne
volledig ingewilligd. In sommige ge-
vallen werd een gedeeltelijke inwilli-
ging uitgesproken terwijl andere ver-
zoeken helemaal niet werden inge-
willigd.

Wij plukken daar nu, zij het bittere,
vruchten van. U heeft wel gezegd -
en dat is niet onbelangrijk - dat er
inzake milieuheffingen een aantal on-
duidelijkheden door de wetgevers
zijn veroorzaakt. Ik herinner aan de
opmerkingen ter zake die wij onge-
veer een jaar geleden hebben ge-
maakt, zowel in de Commissie Leef-
milieu, als in plenaire vergadering.
Wij hebben toen voorspeld wat er
met deze heffingen zou gebeuren. Nu
hoor ik een aantal collega’s, onder
meer van de CVP-fractie, kritische
vragen stellen die reeds vroeger door
ons werden naar voren gebracht.
Toen werden wij door leden van de
fractie uitgelachen !

Tot slot wil ik opmerken dat heffin-
gen een belangrijke rol moeten spe-
len in het milieubeleid. Zoals sommi-
gen hier terecht hebben opgemerkt,
kunnen heffingen als het ware een
allergie oproepen die het milieube-
leid uiteraard niet ten goede komt.
Heffingen moeten motiverend
werken. Dit houdt in dat wie de richt-
lijnen van het milieubeleid volgt,
daar baat bij moet vinden en dus min-
der moet betalen. Wij moeten der-
halve in de eerste plaats nagaan waar
de grote vervuiling zich bevindt en
wat de oorzaken daarvan zijn. Wij
mogen de burger niet lastig vallen
met bureaucratische spitsvondighe-
den terwijl grote ondernemingen vrij-
stelling van heffingen wordt ver-
leend.

Sommigen pleiten voor een adem-
pauze en klagen de ingewikkeldheid
van VLAREM 1 en VLAREM II
aan. Het regeerakkoord stipuleert
dat VLAREM 1 en VLAREM II zul-
len worden geëvalueerd. VLAREM
II werd nog niet in het Belgisch
Staatsblad gepubliceerd. Ik zal aan
mijn collega’s voorstellen dit desge-
vallend niet in werking te laten tre-
den, maar daarvoor moeten eerst de
juridische consequenties worden na-
gegaan. Volgende week wens ik dien-
aangaande trouwens een eindverslag.

Mijnheer de Minister, wij zullen
nauwlettend toekijken of u de belof-
ten over het bijsturen van de milieu-
heffing zal nakomen. Wij houden u
ook aan uw woord inzake de vrijstel-
ling van bedrijven wat de milieuhef-
fing op afvalstoffen betreft.

De Voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, ik dank Minis-
ter De Batselier voor zijn omstandig
antwoord op de beide interpellaties
en meer nog voor de inhoud ervan.
Inderdaad, vanuit de oppositie be-
schouw ik de inhoud van zijn ant-
woord als positief. De Minister gaf
een concreet antwoord op een aantal
vragen, hetgeen zeldzaam is in deze
Vlaamse Raad, zeker bij de vorige
Minister van Leefmilieu.

U heeft gezegd dat er een debat over
de milieuheffingen zal plaatsvinden.
Ik hoop dat het spoedig zal gebeuren
omdat de organisatie van de inning
van de milieuheffingen een groot
probleem is voor de burger. Noch-
tans kan de discussie rond de heffin-
gen niet tot dat punt worden herleid.
Het betreft een discussie over welke
instrumenten wij gebruiken voor een
ecologisch beleid. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Van Aperen
heeft het woord.

Zolang ik ter zake verantwoordelijk
ben, zal dat niet gebeuren. Via dit
decreet zal er soepelheid aan de dag
kunnen worden gelegd ten opzichte
van de burger die een bezwaarschrift
indient, maar niet jegens degenen die
bepaalde belangengroepen komen
verdedigen, eerder dan werkelijk oog
te hebben voor de problemen en die
morgen een belangrijke rol zullen
spelen in het economisch leven, ter-
wijl zij mede één van de oorzaken
van vervuiling zijn. Net zoals in het
verleden, wil ik mijn beleid niet laten
richten door belangengroepen.

De heer Timmermans stelde een
vraag in verband met de lozing van

Wat de kern van het dossier betreft,
hoorde ik zelden dergelijke vernieti-
gende verdediging van het vorige be-
leid. Mijnheer de Minister, u zegt dat
er inderdaad een discriminatie be-
staat op het vlak van de beroepsmo-
gelijkheden tussen partikulieren en
bedrijven. In dat verband wees u op
de bureaucratische organisatie van de
inning van milieuheffingen. Daarmee
maakte u duidelijk dat de inning van
de milieuheffing op dezelfde amateu-
ristische manier gebeurt als de mi-
lieu-inspectie, het afleveren van de
vergunningen enzovoort. Volgens
mij heeft het te maken met het snel
tempo dat ook uw voorganger erop
nahield.

De heer A. Van Aperen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, op mijn
beurt wens ik de Minister te bedan-
ken voor de uitvoerige toelichting die
hij heeft gegeven in een voor hem
toch wel nieuwe materie, met de vele
moeilijkheden die er vandaag zijn.
Toch pleit ik voor enig begrip voor
de verlenging van de termijn voor het
indienen van bezwaren. Men krijgt
maar één maand de tijd om een be-
zwaar in te dienen. Op 30 december
werden een groot aantal aanslagbil-
jetten verzonden, toegekomen in de
eerste week van januari. De betrok-
kenen hadden tijd tot eind januari om
een bezwaar in te dienen. Vandaag
zijn er nog vele personen die nu pas
vernemen dat zij bezwaar zouden
kunnen indienen en tot honderdmaal
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Van Aperen

toe vermindering zouden kunnen
krijgen. Een persoon die 175.000
frank op zijn aanslagbiljet vermeld
ziet, kon dus honderdmaal minder of
ongeveer 2.000 frank betalen. Ik pleit
dus voor verlenging van die termijn.

Ik ga wel volledig akkoord met de
bijsturing, de verfijning, de toelich-
ting en zeker met het duidelijk stand-
punt dat de Minister naar voor heeft
gebracht.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, inzake het decreet heb
ik in mijn uiteenzetting gezegd dat ik
eveneens mea culpa sla. Als ik spreek
over de wetgever, moet u weten dat
ik hier ook zit als lid van de Vlaamse
Raad die deze wet mee heeft goedge-
keurd. Ik wens dit niet vanuit een
ander oogpunt te belichten, maar wij
moeten ook fouten kunnen toegeven.

Ten opzichte van de bedrijven kan ik
meedelen dat ik de beslissingen niet
kan terugdraaien. Voor de toekomst
is een en ander meer duidelijk. De
afwijkingen kunnen niet en de uit-
zonderingsgevallen zullen strikt wet-
telij k duidelijk worden afgebakend.

De verlenging van termijnen voor het
indienen van bezwaren is echt onmo-
gelijk, zoniet wordt het onmogelijk
in 1992 die inningsoperatie te maken.
Ik wens niet dat 1992 in dezelfde om-
standigheden als in 1991 verloopt.

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Van
Aperen werd tot besluit van deze in-
terpellatie een met redenen omklede
motie van aanbeveling ingediend. Ze
zal worden gedrukt en rondgedeeld.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende Openbare Vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

BRTN-ACTUALITEITSPROBLE-
MEN

Interpellatie van de keer L. Dierickx
tot de heer H. Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brus-
selse Aangelegenheden, over een
mogelijke fusie van het BRTN-Fil-
harmonisch Orkest en de VZW Fil-
harmonie van Vlaanderen

Interpellatie van de heer H. Van
Dienderen tot de heer H. Weckx,
Gemeenschapsminister van Cultuur
en Brusselse Aangelegenheden, over
de BRTN-plannen voor een commer-
ciële radiozender

Interpellatie van de heer D. Van Me-
chelen tot de heer H. Weckx, Ge-
meenschapsminister van Cultuur en
Brusselse Aangelegenheden, over de
beslissing van de BRTN om te starten
met Radio 5

Interpellatie van de heer R. Daems
tot de heer H. Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brus-
selse Aangelegenheden, over het
sponsoren van de BRTN-nieuwsuit-
zendingen via een nationale over-
heidsinstelling

Debat

De Voorzitter : Aan de orde is het
debat over de BRTN-actualiteitspro-
blemen naar aanleiding van de inter-
pellatie van de heer Dierickx tot de
heer Weckx, Gemeenschapsminister
van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden, over een mogelijke fusie
van het BRTN-Filharmonisch Orkest
en de VZW Filharmonie van Vlaan-
deren, de interpellatie van de heer
Van Dienderen tot Minister Weckx
over de BRTN-plannen voor een
commerciële radiozender, de inter-
pellatie van de heer Van Mechelen
tot Minister Weckx over de beslissing
van de BRTN om te starten met Ra-
dio 5 en de interpellatie van de heer
Daems tot Minister Weckx over het
sponsoren van de BRTN-nieuwsuit-
zendingen via een nationale over-
heidsinstelling.

Het debat is geopend.

De heer Dierickx heeft het woord om
zijn interpellatie uiteen te zetten.

De heer L. Dierickx (op de tribune) :

Mijnheer de Voorzitter, ik geloof dat
het probleem van de eventuele fusie
van de Filharmonische orkesten heel
weinig te maken heeft met de oprich-
ting van Radio 5 en betreur de ver-
menging van de interpellaties.

Heren Ministers, dames en heren,
zoals Jos Geysels, wil ook ik in herin-
nering brengen dat, wanneer wij ons
met kunst en cultuur bezighouden,
dit niet toevallig is. De Groenen zijn
de verdedigers van het natuurpatri-
monium, maar evenzeer van het cul-
tuurpatrimonium. De bedrijvigheden
die strekken tot het behouden, het
uitbreiden, het verrijken en het bele-
ven van het nationale, het Europese
en het mondiale kunst- en cultuurpa-
trimonium, brengen geen of bijna
geen minwaarden teweeg ten koste
van de natuur, de gezondheid, de
medemenselijkheid - ze zijn nuttig
in de strijd tegen de vereenzaming -
ze zijn niet schadelijk voor de over-
zichtelijkheid van de samenleving en
vallen niet ten nadele  uit van de so-
ciale solidariteit, de buitenlanders, de
Derde Wereld of de vrede. Dat zijn
allemaal redenen waarom wij in deze
fase van onze beschavingsontwikke-
ling nog meer moeten begaan zijn
met kunst en cultuur dan vroeger.

Ik wil hier verwijzen naar zeer op-
merkelijke pagina’s uit het werk van
John Stuart Mill, die inging tegen zijn
voorgangers en tijdgenoten die
meenden dat er maar één zaak was
waarnaar moest worden gestreefd,
namelijk naar economische groei. Hij
stelde dat de mensheid ook kon
groeien op andere dan alleen maar
economische gebieden. Men kan niet
onbeperkt beton gieten in Vlaande-
ren, men kan wel bijna onbeperkt
muziek maken en toneel spelen in
ons land.

Mijnheer de Minister, dit gezegd zijn-
de, wens ik even een vergelijking te
maken en cijfers aan te halen. Ik her-
inner mij een colloquium dat in Ant-
werpen werd gehouden, waaraan ook
de schepen van de haven deelnam.
Hij legde uit dat in de actuele toe-
stand het creëren van een nieuwe ar-
beidsplaats in het havengebied langs
de Linkeroever tenminste 10 miljoen
frank en zelfs tot 100 miljoen kost.
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Dierickx

Dan vraag ik aan de Vlaamse Execu-
tieve : wat kost het om één arbeids-
plaats te behouden in de artistieke
sector of één arbeidsplaats in deze
sector te creëren ? Daar moeten wij
toch eens over nadenken.

Mijnheer de Minister, wat is er in ons
land aan de gang ? Uw voorganger,
de heer Dewael, kwam op een goede
dag te voorschijn met een succesfor-
mule. Hij had het zeer handig gefor-
muleerd : wij hebben twee minder-
waardige opera’s en de Executieve
gaat er één volwaardige opera van
maken. Een koor en een orkest wer-
den afgeschaft. Het BRT-jazzorkest
van Etienne Verschueren, vermaard
en kwalitatief hoogstaand, werd afge-
schaft ; het amusementsorkest van de
BRT onder leiding van Freddy Sun-
der, opvolger van Francis  Bay, on-
derging hetzelfde lot ; de leden van
het koor van de BRTN worden niet
meer betaald op basis van een lang-
durig contract, maar per prestatie.
Ook het RTBF-orkest werd afge-
schaft. Mijn vraag is - ik vergis mij
misschien - of dit ook mogelijk zou
zijn geweest in het unitaire stelsel ?
Zou de Belgische staat zich ooit heb-
ben kunnen permitteren Vlaamse or-
kesten af te schaffen ?

De heer H. Coveliers : Mijnheer Die-
rickx, het Filharmonisch orkest van
de RTBF is vorig jaar afgeschaft. Dat
van de BRT bestaat gelukkig nog. U
ziet het : in een unitair systeem zou
men ze wellicht allebei hebben afge-
schaft.

De heer L. Dierickx : Neen, dat ge-
loof ik niet. Ik stel enkel maar een
vraag. Wij moeten toch de constella-
tie zien. Wat is in bepaalde span-
ningsvelden mogelijk en wat niet ? Ik
denk dat er toch nogal protest zou
zijn geweest had de Belgische staat
de orkesten van de Vlaamse BRTN
afgeschaft.

Mijnheer de Minister, nu wordt er
door bekwame heren gezegd dat het
Filharmonisch Orkest van Vlaande-
ren en het BRTN-orkest eigenlijk
geen top-orkesten zijn en dat wij be-
ter deze twee orkesten zouden sa-
menvoegen om dan één top-orkest te
vormen op het niveau van wat men
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een Duits A-orkest noemt, dus een
orkest in de aard van de Wiener Phil-
harmoniker of van de Berliner Phil-
harmoniker waarmee we dan in het
buitenland zouden kunnen pronken.

Dit zou tot gevolg hebben dat één
van de orkesten zou moeten verdwij-
nen. Wij zouden dan een groot orkest
opbouwen en een dirigent kunnen
aantrekken van het niveau van een
Claudio Abado.

Wij, Groenen, zijn niet alleen voor
het behoud van de eigen cultuur,
maar ook voor de uitstraling van de
eigen cultuur. Daarover mag geen
misverstand bestaan. Wij vragen ech-
ter of de ideeën niet kunnen worden
verzoend door de twee orkesten te
behouden en bijvoorbeeld aan het
BRTN-orkest een interessante en
prestigieuse opdracht te geven, een
opdracht waardoor het in het buiten-
land prestige kan verwerven, niet al-
leen door de kwaliteit van de muziek
die wordt gebracht, maar ook door
de specificiteit van zijn programma.
Men zou dan weten dat dit Vlaams
orkest van de BRTN uit de Europese
hoofdstad Brussel iets bijzonders
brengt.

Ik meen dat dit orkest zich bijvoor-
beeld zou kunnen specialiseren in
twintigste-eeuwse muziek. Het zou
misschien interessant zijn, en hier
sluit ik mij aan bij een voorstel van
Eugene Fraey in een Vrije Tribune
die u in De Standaard hebt kunnen
lezen, het programma te beperken
tot de muziek van de landen van de
EG.

Het zou toch aantrekkelijk zijn te
kunnen zeggen dat er in de hoofdstad
van Europa een orkest bestaat dat
moderne Europese muziek brengt en
vanuit die hoofdstad deze muziek in
de andere landen bekend maakt. Dit
zou een interessante opdracht kun-
nen zijn. Natuurlijk zullen sommigen
zeggen dat het om neo-klassieke mu-
ziek gaat die moeilijk toegankelijk is
voor het grote publiek. Dat is juist,
maar er zijn opvoedingsprocessen no-
dig.

U mag echter ook niet vergeten dat
als wij over twintigste-eeuwse muziek
spreken, daartoe ook Stravinsky en
Ravel  behoren. Hun muziek klinkt
ons reeds heel vertrouwd. Maurice
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Ravel  heeft zijn Bolero in 1928 ge-
componeerd.

Het is mogelijk om met zulk een or-
kest creaties van Vlamingen, van
Belgen en van componisten uit ande-
re landen te brengen. Er kunnen ook
opnamen worden gemaakt.

Als wij op cultureel gebied ambitieus
willen zijn, mogen wij het oorspron-
kelijke voorstel van de heer Daems
of de ideeën van de heer Cas Goos-
sens niet volgen. Ik denk dat wij de
inspanning moeten leveren om op
een hoog niveau interessante en mo-
derne muziek te brengen en een di-
mensie aan ons cultuurleven toe te
voegen. Ik meen dat wij ook op eigen
bodem zeer interessante componis-
ten hebben die verdienen bekend te
worden. Ik denk hier aan een Henri
Pousseur die toch een toonaange-
vend componist is.

Wij zijn in het bezit van de brief van
de heer Daems, Voorzitter van de
Raad van Beheer van het Koninklijk
Filharmonisch Orkest van Vlaande-
ren. In deze brief van 7 februari deelt
hij aan de musici van het orkest mee
dat de onderhandelingen met de
BRTN over een eventuele fusie zijn
beëindigd.

Mijnheer de Minister,bevestigt u
dit ? Is het zo dat, zoals de heer Ber-
ben mij zojuist heeft gezegd, de Raad
van Beheer - misschien wel een
beetje tegen de zin van de heer
Daems - unaniem heeft beslist de
besprekingen stop te zetten ? Is het
zo dat de Raad van Beheer van de
BRTN in staat is gesteld om het or-
kest van de BRTN in stand te hou-
den ? Zijn er nog plannen om het
personeelsbestand te verminderen ?

Het ware nogal kras dat wij in Vlaan-
deren aan de lopende band musici
opleiden in muziekacademieën, mu-
ziekscholen, waaronder pilootscho-
len, en in onze conservatoria en dat
wij gelijktijdig maar orkesten afschaf-
fen.

Mijnheer de Minister, ik hoop dat u
mij een aanmoedigend antwoord zult
geven, zodat al die mensen die als
genieters en vertolkers begaan zijn
met kunst en cultuur, een zucht van
verlichting zullen kunnen slaken.
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De Voorzitter : De heer van Diende-
ren heeft het woord om zijn interpel-
latie uiteen te zetten.

De heer H. Van Dienderen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, zoals aangekondigd zal ik het
hebben over Radio 5, maar ook over
een aangelegenheid waarover ik in de
Kamer van Volksvertegenwoordigers
reeds een vraag heb gesteld, meer
bepaald over de sponsoring van de
nieuwsdienst van de BRTN door een
nationaal Minister.

Mijnheer de Minister, volgens het re-
geerakkoord wil men de bestaande
afbakeningsconflicten en spannings-
velden wegwerken. Precies op dit
ogenblik werd er evenwel door de
VTM gezegd dat er een oorlogs-
verklaring was afgelegd door de
BRTN. Bovendien maken een hele
reeks vrije radio’s zich klaar om de
uitzendingen van Radio 5 te sabote-
ren. Dit is dus het tegendeel van wat
in het regeerakkoord wordt voorop-
gesteld.

Piet Van Roe, directeur van BRTN-
Radio, zegt over dit nieuwe initiatief,
ik citeer : radioreclame is een ge-
schenk waar wij niet om hebben ge-
vraagd ; de openbare omroep zou en-
kel en alleen van het kijk- en luister-
geld moeten kunnen leven, maar de
wetgever heeft het anders gewild,
men moet ons dat niet aanwrijven,
einde citaat. Volgens mij is dit een
correcte verklaring en is de keuze
voor de vrije radio ingegeven door
het decreet dat vorig jaar werd goed-
gekeurd. De beperkte dotatie die de
BRTN krijgt geeft aanleiding tot het
zoeken naar deze reclamemiddelen.

Wat betreft de beperkte dotatie,
mijnheer de Minister, heeft het be-
leid van uw voorganger inzake het
Vlaamse medialandschap ertoe ge-
leid dat de uitgaven van de BRTN
enorm zijn gestegen de voorbije ja-
ren. Ik geef enkele voorbeelden.
Voor de losse medewerkers werd in
1987 170 miljoen frank betaald, in
1990 is dat bedrag al gestegen tot 343
miljoen. Voor de medewerkers in de

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 9
20 februari 1992

sector amusement is er zelfs een ver-
drievoudiging. De auteursrechten die
de BRT moet uitbetalen volgen de-
zelfde trend ; in 1986 was het nog
minder dan 100 miljoen, in 1990 ruim
200 miljoen.

Als men deze stijgende uitgaven niet
compenseert met een stijgende dota-
tie, dan verplicht men, zoals Van
Roe zegt, de BRTN tot het zoeken
naar nieuwe mogelijkheden die bo-
vendien door de wetgever werden
mogelijk gemaakt. Maar is de nieuwe
Vlaamse Regering dan wel conse-
quent met wat zij in haar regeerak-
koord herhaaldelijk aan de orde
heeft gebracht. Uw Voorzitter, de
heer Van den Brande, heeft in zijn
toespraak herhaaldelijk gesproken
over duurzame ontwikkeling. Welnu,
kan die duurzame ontwikkeling iets
te maken hebben met de toename
van de reclame zelf, namelijk de ver-
plichting van de omroep om zijn fi-
nanciële  middelen via reclame-in-
komsten te verwerven ?

In verband met die reclame geef ik
u het volgende citaat : De reclame
vereenzelvigt de voldoening van zui-
ver materiële behoeften met geluk,
terwijl het publiek door het opdrijven
van de normen ongelukkig wordt ge-
houden met het oog op de toekomsti-
ge uitbreiding van de produktie. Ook
de drang van de verbruikers naar
nieuwe goederen en diensten wordt
door de producenten systematisch
aangemoedigd  en opgedreven.
Voortdurend brengen zij nieuwe goe-
deren, maar vooral vernieuwde goe-
deren, onder meer door de creatie
van nieuwe modellen. Door deze
creatie van nieuwe modellen treedt
naast de materiële slijtage een soort
psychologische slijtage op, wat de
omloopsnelheid van de goederen na-
tuurlijk sterk verhoogt en de econo-
mische groei in de hand werkt. De
reclame is één van de instrumenten
van conditionering van de verbruiker
tot conformisme. Einde citaat.

Deze tekst werd niet door één of an-
dere groene ideoloog geschreven,
maar door uw partijgenoot, Jean-Luc
Dehaene, op het ogenblik bezig aan
een informatie-opdracht. Hij schreef
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dit artikel in een publikatie van het
Davidsfonds, Machtsgroepen in de
Samenleving, uit 1973. Ik meen dat
wat hij schreef over de reclame en
het begrip duurzame ontwikkeling
dat u nu hanteert in de Vlaamse Re-
geringsverklaring diametraal tegen-
over mekaar staan. (Onderbreking
van Minister H. Weckx) Mijnheer de
Minister, mag ik uit uw woorden op-
maken dat reclame voor nieuwe mo-
dellen, vernieuwde produkten, maar
niet voor werkelijk nieuwe produk-
ten, goed te praten is ?

Minister H. Weckx : Dat zijn zaken
die niet kunnen vergeleken worden.

De heer H. Van Dienderen : Ik
vraag of het begrip duurzame ontwik-
keling dat u hanteert en de reclame
waarover uw partijgenoot het heeft
haaks op elkaar staan. Zijn dat dan
geen lege woorden in het regeerak-
koord ? Is uw concreet mediabeleid
wel in overeenstemming met de visie
van uw partijgenoot ?

Minister H. Weckx : Ik zal u straks
een uitvoerig antwoord geven.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Minister, ik zou dan ook
graag een antwoord krijgen op de
vraag of de door de BRTN te voeren
reclame niet haaks staat op de defini-
tie, die de meerderheid in de Vlaam-
se Raad heeft gegeven in het decreet
dat vorig jaar werd goedgekeurd. Dat
is dus een recente tekst, die u even-
eens heeft goedgekeurd. Immers, in
artikel 4 staat, ik citeer : De BRTN
verzorgt een evenwichtig zendsche-
ma en met grote zorg voor de uitstra-
ling van de culturele identiteit van de
Vlaamse Gemeenschap, program-
ma’s ter informatie, vorming en ont-
spanning van kijkers en luisteraars.
Zij verzorgt inzonderheid en bij voor-
rang de nieuwsdienst. Einde citaat.

Welnu, artikel 4 legt duidelijk de
klemtoon op het culturele en het in-
formatieve aspect van de opdracht
van de BRTN. Zal de nieuwe radio,
die de BRTN lanceert, aan deze de-
cretaal vastgelegde opdracht beant-
woorden en over welke garanties be-
schikt u dat zulks het geval is ?

Overigens denk ik dat het decreet te-
recht die zware klemtoon legt op de
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informatie, die als een verzamelnaam
voor nieuws, feiten, data, opinies,
meningen, enzovoort, kan worden
beschouwd. Op zichzelf vormt deze
informatie de grondstof voor het
menselijk denken en handelen. Ook
in verband met politieke thema’s, die
belangrijk zijn ter bevordering van de
politieke communicatie tussen de
overheid en de burgers onderling. Er
wordt veel gesproken over een kloof
tussen de burger en de politiek. Wel-
nu, via deze informatieopdracht en
het verzorgen van de politieke com-
municatie kan de openbare omroep
een rol spelen. De vraag rijst daarbij
opnieuw of de nieuwe radio, met na-
me Radio 5, daarin ook een rol zal
spelen. Ik betwijfel dat, aangezien
wij uit het citaat van Piet Van Roe
kunnen afleiden dat de hoofdbedoe-
ling van die nieuwe radio erin bestaat
geld in het laatje te brengen.

Officieel zegt de Raad van Bestuur
van de BRTN letterlijk dat het erom
gaat de verschillende publieksgroe-
pen maximaal te kunnen bedienen.
Om die reden wordt het ook verwe-
zen naar een luisteraarsonderzoek.

De meeste waarnemers zullen er
evenwel van op de hoogte zijn dat
voor het vele geld dat te rapen was
op de reclamemarkt en dat men niet
kwijt kon in Radio 1, in Radio 2 of
ook niet in Studio Brussel, een nieu-
we omroep diende te worden ge-
creëerd, met name Radio 5. Wan-
neer dat de werkelijke reden is voor
de creatie van deze nieuwe radio
staan wij duidelijk voor een commer-
ciaal initiatief, dat geen verband
houdt met de opdracht die de meer-
derheid in de Vlaamse Raad aan de
BRTN heeft gegeven.

Ik denk dat sommige leden van de
meerderheid het op dezelfde wijze
zullen aanvoelen. Immers, in een re-
cente uitzending van de Zevende
Dag heeft collega Van Rompuy zich
daarover uitgesproken en er de
BRTN mee bedreigd dat de extra
twee ten honderd dotatie zouden
kunnen worden tegengehouden in
geval de BRTN gebruik zou maken
van haar zes minuten zendtijd per uur
via Radio 5.
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Mijnheer de Minister, u heeft gezegd
dat uw collega zelf dit ontwerp van
decreet vorig jaar heeft goedgekeurd,
waardoor de BRTN-radio de moge-
lijkheid wordt gegeven om per uur
twaalf minuten reclame uit te zenden
en om dagelijks vijftien ten honderd
van de zendtijd aan reclame te beste-
den. Ik stel vast dat dit achteraf be-
schouwd toch wat te veel was.

Ik heb ook een aantal concrete vra-
gen over dit nieuw initiatief. In de
pers staat te lezen dat de opbrengst
wordt geraamd op 100 miljoen en dat
de kostprijs 70 miljoen zal bedragen.
Het batig saldo van 30 miljoen zou
worden gebruikt voor de andere
BRT-initiatieven.

Mijnheer de Minister, hebt u die cij-
fers al laten nazien ? Is die bereke-
ning goed gebeurd ? Zijn alle kosten
wel verrekend, zoals kosten voor lo-
kalen, apparatuur, verwarming, ver-
lichting enzovoort ? Bestaat er een
goed uitgewerkt business plan dat de-
ze cijfers bevestigt ?

Ik hoor van mensen van Radio 3 dat
hun FM-frequentie voor Antwerpen
zou worden ingepalmd door dit
nieuw initiatief. Klopt dat ? Moet de
kwaliteit dan wijken voor de com-
mercie ?

Ik hoor ook dat de mensen van Radio
2 en van Studio Brussel weinig of niet
zijn gecontacteerd  over dit nieuw ini-
tiatief. Zij stellen vast dat een aantal
van hun medewerkers vertrekken.
Zij denken dat een aantal van hun
luisteraars dat ook zullen doen. Is het
de bedoeling dat de ene BRTN-radio
de andere concurrentie aandoet ?

Er zijn ook de gevolgen voor de an-
dere media, de lokale radio’s, de
schrijvende pers enzovoort. Is dat al-
lemaal verrekend ?

Het tweede deel van mijn uiteenzet-
ting, het initatief van Minister Dery-
cke, zal kort zijn.

De Voorzitter : Mijnheer Van Dien-
deren, uw spreektijd is om. Er was
duidelijk afgesproken dat in dit debat
de interpellant 15 minuten spreektijd
zou krijgen en de andere leden die
zich bij de interpellatie aansluiten 7
à 8 minuten. Het Bureau heeft geoor-
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deeld dat zo’n spreektijden meer dan
voldoende zijn. Uw spreektijd is om.
Ik vraag u dan ook zo snel mogelijk
af te ronden.

De heer H. Van Dienderen : Ik zal
dat zo vlug mogelijk doen, mijnheer
de Voorzitter.

Minister Derycke heeft in de Kamer
gezegd dat hij om het maatschappe-
lijk draagvlak ten overstaan van de
ontwikkelingssamenwerking te ver-
groten, 3 miljoen frank zal besteden.
Die som geeft hij aan de radio- en
televisie-nieuwsdiensten. In het
BRTN-decreet lees ik in paragraaf 6
van artikel 17 dat radio- en televisie-
journaals en politieke informatiepro-
gramma’s niet mogen worden ge-
sponsord. Wat is die gift van de Mi-
nister anders dan een vorm van spon-
soring ? Kan het wel dat een nationa-
le Minister de BRTN ter zijde
springt ? Het is waar dat de BRT een
te geringe dotatie krijgt, dat onder-
streep ik, maar is het niet onzindelijk
en ook tegen het BRTN-decreet dat
het op die manier gebeurt ? (Ap-
plaus)

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord om zijn interpel-
latie uiteen te zetten.

De heer D. Van Mechelen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, dit
is ons eerste media-debat zonder on-
ze vriend André De Beul. Ik veron-
derstel dat wij straks een nieuw ge-
luid zullen horen uit de Volksunie-
fractie. Ik zal hier graag het woord
voeren over het BRT-initiatief met
betrekking tot Radio 5.

In het investituuurdebat van de twee-
de CVP-SP-Volksunie Regering
werd in verband met het mediabestel
gezegd dat zal worden gestreefd naar
het wegwerken bij de omroepen van
bestaande afbakeningsconflicten en
spanningsvelden. I k  k a n  e c h t e r
slechts vaststellen dat er meer dan
ooit sprake is van een nakende, mis-
schien al op gang zijnde media-oor-
log, ondanks de expliciete vraag om
media-vrede, om media-rust en om
een duidelijk media-beleid vanwege
de privé-TV-zender, vanwege de
dag- en weekbladen, die zich diep-
gaand aan het herstructureren zijn,
en vanwege de niet-openbare radio
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zoals lokale radio’s, die net het nieu-
we lokale radio-akkoord trachten te
verteren.

Aanleiding van deze nieuwe gefun-
deerde ongerustheid bij de geciteerde
partijen is opnieuw te vinden bij een
initiatief van onze eigen openbare
omroep, de BRTN, die wil starten
met een eigen commerciële radio-
omroep, namelijk Radio 5.

Mijnheer de Minister, wat zich hier
voordoet, is een logisch uitvloeisel
van de mediochaos die in 1989 op
gang werd gebracht door eenzelfde
CVP-SP-VU-coalitie en die in schril
contrast stond met het klare en dui-
delijke liberale mediabeleid dat tus-
sen 1981 en 1988 werd gevoerd en
dat gebaseerd was op de historische
zin in het regeerakkoord Geens 1 van
1981. Ik citeer : inzake radio en tele-
visie zal het feitelijke monopolie .van
de BRT vervangen worden door een
stelsel van mededinging. Einde ci-
taat. Deze doelstelling is klaar en
duidelijk en werd beleidsmatig uitste-
kend gerealiseerd door de liberale
Ministers Poma en Dewael, onder
meer door het decreet op de openba-
re radio’s, maar vooral door het ka-
beldecreet van 1987 dat een duidelij-
ke ordening in het medialandschap
bewerkstelligde.

Deze ordening had zes doelstellin-
gen. (Onderbreking door de heer P.
Chevalier) Mijnheer Chevalier, als u
blijft voortprutsen aan onze decreten
zullen wij nog verder wegzakken in
de mediachaos die ik zojuist illu-
streerde. U kan hierop zo dadelijk
repliceren, geef mij nu de kans alles
even op een rijtje te zetten. (Onder-
breking door de heer P. Chevalier)

Wij hebben op basis van de Europese
richtlijnen de nodige aanpassingen
gedaan. Ik zal u de zes doelstellingen
even duidelijk maken.

Eerste doelstelling was de liberalise-
ring van de kabel en het geven van
kansen aan privé-initiatieven. Het
succes van de niet-openbare radio’s
en de start van VTM bewijzen het
succes van deze doelstelling.

Een volgende doelstelling was erop
gericht Vlaanderen concurrentieel te

maken in Europa, zowel op program-
matorisch  als op technisch vlak.

Voorts wilden wij de Vlaamse beeld-
industrie stimuleren, wat geslaagd is
want er ontstonden tal van kleine,
creatieve, jonge  en dynamische
KMO’s die Vlaanderen stilaan een
eigen televisietechnologie verschaf-
fen en die het resultaat zijn van het
liberaal mediabeleid.

Voorts wilden wij de pluriformiteit
van de Vlaamse pers beschermen.
Dit is uiteindelijk geslaagd door de
verankering van VTM in de schrij-
vende pers, waardoor het financieel
verlies geleden door het wegvallen
van reclame-inkomsten ruimschoots
werd gecompenseerd door de uitke-
ring van dividenden vanwege de
privé-commerciële zenders.

Tenslotte wilden wij de Vlaamse ei-
genheid prioritair stellen. Ik denk dat
de respons van de Vlaamse televisie-
kijkers op het werk van zijn eigen
station het beste bewijs is van het
realiseren van deze doelstelling.

Tot spijt van wie het benijdt, heren,
kan gerust worden gezegd dat de or-
dening die de PVV vooropstelde in
het medialandschap is geslaagd.
Vlaanderen kreeg een duidelijk duaal
mediabeleid, gestoeld enerzijds op de
openbare televisie en openbare om-
roep gefinancierd met overheidsgel-
den, en anderzijds op één Vlaams
commercieel televisiestation met 51
ten honderd participatie van de
schrijvende pers en niet-openbare ra-
dio’s, gefinancierd door privé-midde-
len via handelspubliciteit.

De pessimistische visie van de SP en
de Volksunie bij de bespreking van
het kabeldecreet, namelijk dat er een
te kleine reclamemarkt zou zijn om
én een Vlaams televisiestation én
niet-openbare radio’s én een plurifor-
me en gediversifieerde Vlaamse dag-
en weekbladenpers leefbaar te hou-
den, bleek dus ongegrond. Het is
jammer dat de heer De Beul hier
vandaag niet kan repliceren.

Het liberale model functioneerde,
mijnheer Coveliers. De feitelijke
drijfveren van een aantal Vlaamse
politici om dit coherent mediabeleid
door kruideniersingrepen op de hel-
ling te zetten, is dan ook totaal onbe-

grijpelijk. De Babylonische media-
verwarring tussen SP, CVP en Volks-
unie heeft de jongste drie jaar reeds
een ware decretale aanslag op de me-
diavrede  veroorzaakt. Op een subtie-
le wijze werd gestart met de afbraak-
operatie van het liberale mediabe-
leid. De niet-openbare radio’s, de
vrije radio’s, het privé-alternatief van
de overheidsradio’s werden decretaal
teruggeschroefd en bureaucratisch
betutteld door zuiver lokale radio’s
te worden in een strak bureaucratisch
keurslijf. De heer Denys heeft trou-
wens niet geaarzeld om op De Ze-
vende Dag te spreken over voorbe-
dachte rade.

Via het mini-decreet, het nieuwe
BRTN-decreet en het maxi-decreet,
werd tenslotte volledig en formeel
gebroken met het duaal mediabeleid
waaraan de heer Van Rompuy en zijn
CVP-fractie in het begin van de jaren
tachtig zeer enthousiast, terecht trou-
wens, hebben meegewerkt.

Door de CVP-SP-tandem Van Rom-
puy-Chevalier , en door hun beide
fracties, werd de deur volledig open-
gezet voor de sponsoring van de
BRTN en, erger nog, door hen werd
aan de openbare radio-omroep het
monopolie voor het uitzenden van ra-
diopubliciteit en niet-commerciële re-
clame toegewezen. Door deze decre-
tale ingrepen werd en zal het zo be-
langrijke evenwicht in het Vlaamse
medialandschap definitief worden
doorbroken en aangetast. Zij zullen
leiden tot een nieuwe verstaatsings-
en verzuilingsgolf. Degenen die hier-
aan hebben meegewerkt en degenen
die deze koers willen blijven volgen
tijdens de volgende maanden, dragen
een verpletterende verantwoordelijk-
heid. Het voortbestaan van de privé
radiozenders, de verdere uitbouw
van een volwaardig Vlaams televisie-
station en het behoud van de pluri-
formiteit van de Vlaamse pers wor-
den in gevaar gebracht door de onge-
controleerde gelddrang van de open-
bare omroep.

Mijnheer de Minister, het opstarten
van een nieuwe radiozender, Radio
5, in feite Radio 6 of laat het Radio
X noemen, door de openbare om-
roep, is een ontoelaatbare daad en
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zal het Vlaamse medialandschap
der destabiliseren.

ver-

Inderdaad, zoals gesteld vanuit
BRTN-kant, g e e f t  h e t  n i e u w e
BRTN-decreet van 27 maart 1991 -
dat wij in de Commissie hebben be-
streden - in artikel 5 de mogelijk-
heid om te starten met deze nieuwe
radiozender. Artikel 5 zegt immers
dat de instelling autonoom haar pro-
gramma-aanbod en -schema vast-
stelt.

Mijnheer de Minister, ik durf even-
wel ten stelligste betwisten - ik daag
ook de collega’s Van Rompuy en
Chevalier uit om hierop te antwoor-
den - dat met dit artikel werd be-
doeld dat de BRTN in de mogelijk-
heid zou zijn om een eigen radiozen-
der te starten. Volgens mij is artikel
5 in feite een soort non-interventie-
artikel dat eerder op de inhoud en
op de organisatie slaat. Het kan ech-
ter niet worden ingeroepen om over
te gaan tot een dergelijke belangrijke
mediadaad vanwege de BRTN, na-
melijk het opstarten van een com-
pleet nieuw commercieel radiostation
dat 6.375 uren wil uitzenden, dat een
werkingsbudget heeft van 63 miljoen
frank - weliswaar voor negen maan-
den - , mijnheer Van Dienderen ; bij
extrapolatie zal er een kleine 100 mil-
joen nodig zijn om de zender te finan-
cieren - en dat uiteindelijk meer dan
zes minuten per uur reclame wil uit-
zenden.

Mijnheer de Minister, graag verneem
ik van u klaar en duidelijk het stand-
punt van de Vlaamse Executieve in
deze aangelegenheid.

Ik durf alleszins stellen dat het toela-
ten van radioreclame op de openbare
omroep niet tot doel had de moge-
lijkheid te creëren tot het opstarten
van een commerciële gemeenschaps-
radiozender.

Mijnheer Van Rompuy en mijnheer
Chevalier, mijns inziens is tijdens de
bespreking van het nieuwe BRTN-
decreet zeer duidelijk gesteld dat het
geven van het monopolie op handels-
publiciteit wat de radio betreft, enkel
tot doel had de BRTN de mogelijk-
heid te geven om bijkomende finan-
ciële middelen te genereren die zij

hoofdzakelijk nodig had voor de wer-
king van haar televisiestation. Het is
trouwens de directeur-generaal van
de radio zelf die dit standpunt heeft
beaamd tijdens de bespreking in onze
Commissie over de organisatie en de
erkenning van lokale radio’s. Ik ci-
teer : Hij meent enkel dat de inkom-
sten uit de radioreclame onvoldoen-
de zullen zijn. Radioreclame alleen
lost het financieel van de BRT, dat
een TV-probleem is, niet op. Deze
reclame brengt immers zeven maal
minder op dan TV-reclame terwijl
een TV-produktie tien maal meer
kost dan een radioproduktie. De ver-
leiding . . . - nu kom ik tot het essen-
tiële van het citaat - . . . zou kunnen
bestaan dat men via te veel aantrek-
ken van radioreclame de radio zelf
schade zou toebrengen. De BRT zal
er over waken dat dit niet gebeurt.
Einde citaat. .

Ik daag de heren Chevalier en Van
Rompuy uit om op de tribune te ver-
klaren dat het volgens hen bij de be-
spreking van het BRTN-decreet mo-
gelijk was om met middelen uit han-
delspubliciteit een zuiver commer-
cieel radiostation op te starten.

Mijnheer de Minister, ik zou willen
vernemen of u overweegt om in te
grijpen met betrekking tot de BRTN-
begroting 1992 door aan de Vlaamse
Raad voor te stellen een deel van het
variabel gedeelte van de dotatie in te
houden, namelijk het gedeelte van de
handelspubliciteit verworven om Ra-
dio 5 te laten functioneren.

Ik heb ook over de werking van Ra-
dio 5 zeer concrete bedenkingen. In
het jaarverslag 1990 van de BRTN
stelde Cas Goossens het volgende :
Maar er is hoop. De radio heeft in
1989 zijn herstructurering afgerond
en zijn koers is thans gestabiliseerd.
Met een resolute koers van netprofi-
lering wordt de positieve evolutie van
de jongste jaren bevestigd en geac-
centueerd. Door ruim drie kwart van
het Vlaamse luisterpubliek aan zich
te binden, vestigt onze radio een re-
cord in Europa.

In dat jaarverslag vinden wij op blad-
zijde 27 statistieken. Daaruit leren
wij dat de BRTN-radiozenders -
Radio 1, Radio 2, Studio Brussel en
Radio 3 - goed zijn voor een mark-
taan-

deel van 75 ten honderd, dat de vrije
zenders goed zijn voor een marktaan-
deel van 21 ten honderd, dat andere
zenders goed zijn voor 4 ten honderd.
Vijf ten honderd van de luisteraars
hebben in feite geen keuze.

Radio 5 zal dus een gevecht moeten
leveren tegen de eigen zenders tenzij
Radio 5 zeer expliciet ten strijde trekt
tegen het marktaandeel van de lokale
zenders, dat inmiddels geslonken is
tot 15 ten honderd, of tenzij Radio 5
expliciet wil mikken op de 5 ten hon-
derd luisteraars zonder keuze.

Is het verantwoord om in een tijd van
budgettaire schaarste, waarin de
BRTN-leiding jaarlijks in de Com-
missie een smeekbede doet om meer
geld, een radiozender op te starten
met als enig doel commerciële recla-
me te verwerven die echter niet zal
worden aangewend voor het functio-
neren v a n  h e t  g l o b a a l  BRTN-
omroepinstituut, maar onmiddellijk
zal worden uitgegeven aan een speci-
fieke radiozender die mikt op een
luisterpubliek van 5 ten honderd ten-
zij die zender een aanslag pleegt op
het luisterpubliek van de eigen
BRTN-radio’s, in hoofdzaak Radio 2
met een luisterbereikheid van bijna
60 ten honderd ?

Mijnheer de Minister, ik wil afron-
den. Gaat u dulden dat een openbare
radio-omroepzender, gefinancierd
met overheidsmiddelen - de infra-
structuur, het materiaal, gedeeltelijk
zelfs het personeel - en met privé-
reclamegeld, een nieuwe concurren-
tiestrijd zal aanbinden met, zoals ge-
zegd, enerzijds de lokale radio’s en
anderzijds de succesvol geherstructu-
reerde eigen zenders ? U zou een bij-
zonder gevaarlijk precedent uitlok-
ken. Dit kan voor de lokale radio’s
het definitieve einde inluiden. Wat
erger is - als politici zijn we ons er
misschien meer van bewust dan ande-
ren - een nieuwe, ernstige versto-
ring in de stroom van het reclamegeld
zal tot indirect gevolg hebben dat on-
ze schrijvende pers opnieuw in moei-
lijkheden dreigt te komen.

De Voorzitter : Mijnheer Van Me-
chelen, ik verzoek u uw betoog af te
ronden.
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De heer D. Van Mechelen : Ja, mijn-
heer de Voorzitter.

De schrijvende pers krijgt in het re-
geerprogramma een soort indirecte
subsidie door het feit dat u, mijnheer
de Minister, abonnementen op kran-
ten zal nemen om ze ter beschikking
ter stellen aan personen of groepen.
Het enige wat nog ontbreekt, is dat
u ambtenaren in dienst neemt om die
kranten te lezen.

Mijnheer de Minister, de door u in
het vooruitzicht gestelde pax media
is verre van in zicht. Het is met ande-
re woorden absoluut noodzakelijk
dat de Vlaamse Executieve ernaar
streeft om opnieuw te komen tot het
duaal mediabeleid, gevoerd in het
begin van de jaren 1980, en dat het
BRTN-decreet opnieuw wordt her-
zien. (Applaus bij de PVV)

De Voorzitter : De heer Daems heeft
het woord om zijn interpellatie uiteen
te zetten.

De heer R. Daems (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, het is de eer-
ste keer dat ik iets over de BRTN wil
vragen. Ik heb vernomen dat een na-
tionaal Minister geld vrijmaakt voor
het BRTN-journaal. In een perscom-
muniqué lezen we : Minister Derycke
heeft 2,4 miljoen vrijgemaakt voor
het TV-journaal van TVl. Er zijn een
aantal prestaties aan verbonden. Ein-
de citaat. In zijn uitleg zegt de Minis-
ter dat de verbreding van het maat-
schappelijk draagvlak voor hem in-
houdt dat in de uitzendingen van het
TV-journaal aandacht wordt besteed
aan de positieve effecten van de Bel-
gische ontwikkelingssamenwerking.

Hoe is het mogelijk dat een Minister
minuten of seconden koopt bij een
TV-journaal ? Ik zou nog kunnen be-
grijpen dat hij tijd koopt in een ont-
spanningsprogramma. Ik denk bij-
voorbeeld aan de uitzending door
derden. In dat geval weet de kijker
van wie het komt, wie betaalt, wat
de kleur is. Tijd kopen in een jour-
naal begrijp ik niet, omdat een jour-
naal de feiten objectief - en dat is
moeilijk - of neutraal moet weerge-
ven.

Tijd kopen in het journaal lijkt mij al
fundamenteel betwistbaar, maar bo-
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vendien vragen om iets op een be-
paalde manier weer te geven, want
het is het positieve effect dat de heer
Derycke interesseert, lijkt mij volko-
men ondenkbaar.

De heer L. Dierickx : Dat zal een
heel nuttig gevolg hebben. Op het
einde van het nieuws zullen de
nieuwslezers niet meer moeten zeg-
gen : dit was het nieuws, wat zo type-
rend is voor nieuwsuitzendingen. In
andere landen zegt men zoiets niet.
In Duitsland bijvoorbeeld eindigt het
journaal met de formule : Wir brach-
ten Nachrichten.

De heer R. Daems : Mijnheer de Mi-
nister, nu kan men al dan niet van
mening zijn dat ontwikkelingssamen-
werking op de buis meer aan bod
moet komen, maar ik kan niet begrij-
pen hoe men gekleurde tijd kan ko-
pen. Uit bijkomende informatie is
bovendien gebleken dat de Minister
berichten wil brengen over Cambod-
ja, San Domingo, Angola en de Filip-
pijnen waar wij bij mijn weten geen
ontwikkelingsprojecten hebben. Hoe
valt dat te rijmen met de begrotings-
middelen voor ontwikkelingssamen-
werking, maar dat is een vraag die ik
uiteraard aan de heer Derycke zelf
zal stellen. Collega’s, er zullen dus
positieve berichten komen over ont-
wikkelingslanden waar ons land geen
projecten heeft. Maar zelfs als wij in
ons hart nog zouden kunnen instem-
men met het positieve effect van één
of ander project, dan moet dit soort
initiatief ons toch doen inzien dat het
de deur openzet voor gelijkaardige
initiatieven. Kunt u zich voorstellen
dat de Eerste Minister van België 50
miljoen ter beschikking stelt van de
BRTN om in het TV-journaal het po-
sitief effect van het beleid van de Bel-
gische Regering weer te geven ? Kan
zoiets ? Dames en heren, ik wil al-
leen maar waarschuwen voor het ge-
vaar dat deze stap inhoudt. Het is
een initiatief dat de deur openzet
voor het soort berichtgeving eigen
aan totalitaire staten.

Mijn uitspraak gaat wellicht heel ver.
Het kan echter niet worden ontkend
dat met deze bepaling in een contract
van een overheid met een andere
overheid waarin men vraagt het posi-
tief effect van een beleid, toevallig
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de Belgische Ontwikkelingssamen-
werking weer te geven, de deur
wordt geopend voor totalitarisme.
(Protest van de heer L. Dierickx) Ik
wil het woord links fascisme niet in
de mond nemen, mijnheer Dierickx ;
daarover zullen wij op een ander tijd-
stip eens discussiëren.

Ik herhaal dat die bepaling een ern-
stig probleem doet rijzen aangezien
men tijd koopt in een journaal -
waarvan de kijker veronderstelt dat
het slechts nieuwsfeiten weergeeft -
om gekleurde berichten mee te de-
len. Dat kan niet.

Bovendien zou dit betekenen dat de
Gemeenschapsminister van Cultuur
die een dotatie van bijna 7 miljard
aan de BRTN geeft en die, wanneer
hij het nog maar waagt een vinger
naar de omroep uit te steken, al moet
horen dat zij autonoom zijn en hij
zich niet met hen moet bemoeien,
minder te zeggen heeft dan een ande-
re Minister die 3 miljoen investeert
in slechts één programma, het jour-
naal. Dit is toch onaanvaardbaar.

Ik zou wellicht nooit over de BRTN

VU-Volksvertegenwoordiger H. Can-
dries, indiener van het voorstel van
resolutie betreffende het verdedigen
van het algemeen Vlaamse belang
door de Vlaamse Executieve inzake
het samenwerkingsakkoord tussen Air
France  en SABENA. Op zijn verzoek
om spoedbehandeling werd door de
Raad- niet ingegaan 
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Daems

hebben geïnterpelleerd, maar een
dergelijke gang van zaken stuit mij té
zeer tegen de borst. Ik heb dan ook
enkele concrete vragen.

Ten eerste, kent de Minister de in-
houd van het voornoemde contract ?

Ten tweede, wordt hier werkelijk -
ik ga voort op het communiqué van
Minister Derycke - tijd gekocht om
het positief effect van een beleid
weer te geven in een uitzending die
de kijker onvermijdelijk als neutraal
beschouwt aangezien het journaal en-
kel nieuws moet meedelen ? Mocht
dit zo zijn, dan dring ik er bij de Mi-
nister op aan - ik ben ervan over-
tuigd dat iedereen van het halfrond,
aanwezig of niet aanwezig, het met
mij eens is - ervoor te zorgen dat
het contract niet kan worden uitge-
voerd en dat de heer Derycke, indien
hij berichten over ontwikkelingssa-
menwerking op de buis wenst, ande-
re middelen moet aanwenden. (Ap-
plaus bij PW en VB)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Seeuws

De heer W. Seeuws (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, tijdens de weinige
uren die ik van mijn partijvoorzitter
vrijaf krijg, ben ik een verwoed klas-
siek concertganger. Ik was er dus bij
op het nieuwjaarsconcert van de
BRTN in de concertstudio aan het
Flageyplein toen de finale van de be-
kende Dans der Uren onverwachts
door de dirigent werd onderbroken
die bij monde van Regine Clauwaert
meedeelde dat hij en zijn muzikan-
ten, terecht, verbolgen waren over de
aanzwellende geruchten van een mo-
gelijke fusie met de Filharmonie van
Vlaanderen.

Ik was ook verrast omdat ik mij nog
heel goed de programmabrochure
herinner die vermeldde dat het
BRTN-orkest ook hier te lande zijn
unieke en onvervangbare culturele
opdracht ten volle blijft uitvoeren.

Wat lag dan aan de grondslag van die
geruchten ? Was het de BRTN-top
die bij haar zoektocht naar ingrijpen-
de saneringen grote entiteiten, zoals

koor en orkest, inclusief nevenactivi-
teiten, duidelijk viseerde ? Of kwam
het idee dan toch van de directeur
van het Gentse Muziekconservato-
rium die prompt ontslag nam uit de
artistieke commissie van het Filhar-
monisch Orkest van Vlaanderen,
toen de voorzitter van de Raad van
Bestuur van dit gezelschap liet ver-
staan dat de zaak niet doorging, zoals
de heer Dierickx daarstraks opmerk-
te ?

De fusie-idee wordt daarenboven
blijkbaar doorkruist door de discussie
rond het al dan niet behouden van
het Flageygebouw met de concertstu-
dio’s.

Mijnheer de Voorzitter, wij willen in
deze korte uiteenzetting de BRTN-
leiding bezweren mogelijke plannen
om zich door een fusie van zijn Fil-
harmonisch orkest en koor te ont-
doen, te laten varen.

Het is juist dat, historisch gezien, het
omroeporkest nauw verwant was met
de opkomt van de radio, en later met
TV-opnamen en concerten. De hui-
dige produktie van het Filharmonisch
orkest is veel ruimer geworden, ver-
deeld over 40 ten honderd Radio 3-
concerten en de rest over eigen pro-
dukties met concerten en studio-op-
namen van werk zowel van Vlaamse
als van jonge buitenlandse componis-
ten.

Optredens in Vlaanderen en in het
buitenland staan nu al bijna volge-
boekt tot in 1994.

De eventuele vruchten van een fusie,
waardoor een selectie van betere mu-
sici tot betere artistieke prestaties
zou leiden, worden trouwens in twij-
fel getrokken gezien de verschillende
achtergronden en produktie-ervarin-
gen waaruit beide orkesten zijn ge-
groeid. De bekende muziekrecensent
Fred Brouwers zei daarover onlangs :
De fusieplannen tussen de Filharmo-
nie van Vlaanderen en het BRTN-or-
kest kunnen een mogelijke pleister
zijn. Niettemin heb ik daar mijn be-
denkingen bij. Immers, wanneer we
de orkest-problematiek in de wereld
bekijken, moeten we vaststellen dat
noch fusieplannen, noch splitsings-
plannen positieve vruchten - ook ar-
tistiek - hebben afgeworpen. Einde
citaat.

Wij voegen eraan toe dat we degenen
die de discussie nog willen verruimen
tot het betwisten van het BRTN-or-
kest naast een Filharmonie voor
Vlaanderen, een Vlaamse Opera en
een Nationaal Orkest van België,
aanraden ook even de toestand in het
buitenland te bekijken. In landen als
Duitsland en Nederland vind je in
veel kleinere geografische afbakenin-
gen reeds eigen orkesten en koren
terug.

Mijnheer de Voorzitter, dat wil niet
zeggen dat er geen beter orkest-ma-
nagement kan komen. Ik meen te
weten dat binnen het orkest en bij de
vakbonden een grotere bereidheid
bestaat zowel om een zelfstandig
operationeel geheel te vormen als
over het afsluiten van een conventie
die een soepel management mogelijk
moet maken.

Naar ons oordeel moet in de toe-
komst het behoud als Filharmonisch
orkest en een polyvalent beroeps-
koor voorop staan, waarbij  de
BRTN-opdracht de hoofdopdracht
moet blijven, gekoppeld aan een uit-
breiding als televisie-orkest , waarbij
het aspect promotie voorop staat ;
met een zekere autonomie voor niet-
BRTN-opdrachten als koor en or-
kest, en ruimte voor inschakeling in
het muziekonderwijs maar met be-
houd van een specifieke situatie van
het enige polyvalente beroepskoor in
VlaanderenBelgië,  met ruimte voor
opdrachten als solisten.

Ik zal met veel belangstelling naar de
visie van de Minister hieromtrent
luisteren.

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, bij
de bespreking van de beleidsnota heb
ik uitvoerig gehandeld over de pro-
blematiek die hier vandaag aan de
orde is. Bij die gelegenheid heb ik u
een aantal concrete vragen gesteld,
die echter zonder antwoord zijn ge-
bleven. Zodoende voel ik mij ver-
plicht vandaag opnieuw in dit debat
het woord te nemen en de eerder ge-
stelde vragen opnieuw onder uw aan-
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dacht te brengen. Ik hoop dan ook
vandaag een antwoord te krijgen.

De Raad van Bestuur heeft in zijn
vergadering van januari beslist te
starten met een nieuwe radiozender,
BRTN-5 of Pretnet  genoemd.

Het statuut van de BRTN is bij de-
creet geregeld. Ik neem hier de vrij-
heid even concreet naar dit decreet
te verwijzen, meer bepaald naar arti-
kel 13 van dat decreet, dat bepaalt
dat de Raad van Bestuur jaarlijks een
meerjarenplan moet opstellen, onder
meer met betrekking tot uitzendu-
ren, infrastructuur, personeel, enzo-
voort. Jaarlijks moet dit meerjaren-
plan voor 31 mei ter goedkeuring aan
de Vlaamse Raad worden voorge-
legd.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, u
bent het ongetwijfeld allen met mij
eens dat het opstarten van een nieu-
we radiozender deel moet uitmaken
van een door de Vlaamse Raad goed-
gekeurd meerjarenplan en begroting.

Daar de Raad van Bestuur van de
BRTN de idee van de nieuwe zender
niet in het meerjarenplan heeft ver-
werkt, lapt hij eenvoudigweg het de-
creet aan zijn laars en begeeft hij zich
in de onwettelijkheid ; meer nog, hij
plaatst zich boven de wet.

Ondanks de strikt opgelegde ver-
plichting laat de Raad van Bestuur
van de BRTN duidelijk weten dat hij
reeds op 28 maart aanstaande van
start wil gaan met de nieuwe radio-
zender. De BRTN heeft als openbare
instelling de plicht de wetten na te
leven en a fortiori het decreet dat
haar eigen statuut regelt. Bovendien
heeft de Vlaamse Executieve, krach-
tens artikel 20 van het decreet, een
gemeenschapsafgevaardigde aange-
wezen, met de bevoegdheid er onder
meer op toe te zien dat de wetten,
de decreten en de besluiten door de
BRTN worden nageleefd.

De gemeenschapsafgevaardigde heeft
deze taken duidelijk niet uitgeoefend
want er werd geen beroep ingesteld
tegen de beslissing van de Raad van
Bestuur. Hij is duidelijk niet opge-
wassen tegen deze taak ; het is bo-

vendien een grove tekortkoming
zijn verplichtingen.

aan

Mijnheer, de Minister, welke maatre-
gelen zal u ter zake nemen ? Zal u
de onwettelijke beslissing van de
Raad van Bestuur laten herroepen en
zal u wachten tot de Vlaamse Raad
het meerjarenplan heeft goedge-
keurd ? Zal u maatregelen nemen te-
gen de gemeenschapsafgevaardigde
die nagelaten heeft zijn verplichtin-
gen na te komen ? Hoe kan u de be-
slissingen van de Raad van Bestuur
en de nalatigheid van de gemeen-
schapsafgevaardigde in overeenstem-
ming brengen met de bepalingen van
het decreet ter zake ?

De BRTN stelt dat de nieuwe zender
uitsluitend zal worden gefinancierd
door reclameopbrengsten. Reeds se-
dert de installatie van de commercië-
le TV-zender en sedert de toelating
aan de BRTN-radio om reclame-in-
komsten te verwerven, weten wij dat
deze inkomsten grotendeels worden
weggehaald bij de klassieke media.

In het licht van de eenzijdige beslis-
sing van de Raad van Bestuur en de
reeds eerder aangetoonde onwette-
lijkheid ervan, stel ik de vraag of het
niet beter is de machtigingsregel om
reclame uit te zenden op TV, waar
het eenzijdig is toegewezen aan de
commerciële zender, en op de radio,
waar het eenzijdig is toegewezen aan
de nationale openbare omroep, te
herzien. Wij menen van wel.

Voor het Vlaams Blok kan deze
machtiging niet worden gegeven aan
een openbare omroepdienst, terwijl
deze aan de andere kant uitgebreide
dotaties krijgt. Volgens ons moet de
openbare omroep functioneren met
gemeenschapsgeld en zich houden
aan de haar toegewezen opdracht,
zoals in het decreet bepaald. Dit is
haar opdracht en zeker niet het na-
streven van een zo groot mogelijk
marktaandeel, wat thans haar voor-
naamste bekommernis lijkt te zijn.

Terecht werd hier reeds gesteld dat
de BRTN met de start van de nieuwe
radiozender een zuiver commercieel
initiatief beoogt. Mijnheer de Minis-
ter, meent u dat dit in overeenstem-
ming is met de opdracht die aan de
BRTN werd toegewezen ? Het is u

niet onbekend dat de prognose van
de BRTN inzake reclame-inkomsten
in werkelijkheid veel hoger lag. Zal
u de nodige maatregelen nemen in
verband met het toekennen van de
dotaties en deze herleiden ? Het
grootste slachtoffer van de start van
de nieuwe radiozender is de vrije
pers. Zij stelden reeds hun begrotin-
gen op, zonder rekening te houden
met de bijkomende derving van nieu-
we reclame-inkomsten wegens de
nieuwe zender.

Reeds tijdens het debat over de Re-
geringsverklaring stelde ik de vraag
of de Vlaamse Executieve al heeft
stilgestaan bij de situatie waarin de
geschreven pers op het ogenblik ver-
keert. Zoals ik reeds heb gezegd,
heeft zij haar inkomsten op vier jaar
tijd met één miljard zien slinken.
Door het initiatief van de BRTN zal
het budget van de vrije pers uiteraard
opnieuw worden aangetast. Wij mo-
gen toch niet vergeten welke voor-
lichtende taak, welke sociale functie
de geschreven pers, en meer bepaald
de krant, heeft. Of is het de bedoe-
ling ons exclusief te laten voorlichten
door de visuele en auditieve media
met het gevaar van desinformatie en
vervlakking ? Welke maatregelen
overweegt de Minister om het verlies
aan inkomsten voor de geschreven
pers op te vangen ? Als de Vlaamse
Executieve voorstander is van een
vrije pers, dan moet zij daarvan de
consequenties dragen. Elke beslis-
sing die de openbare omroep toelaat
nog meer handelsreclame uit te zen-
den, hypothekeert het voortbestaan
van een pluralistische vrije pers.

Ik had ook nog enkele vragen willen
stellen over de sponsoring van de
nieuwsuitzendingen van de openbare
omroep.

Zoals daarstraks reeds uit ons ap-
plaus kon blijken, wil ik mij wat dit
betreft volkomen aansluiten bij het
betoog van collega Daems die onze
bekommernis ter zake beter heeft
verwoord dan ik het zelf zou kunnen.
(Appla~)

De Voorzitter : De heer Eric Van
Rompuy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, wij
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Van Rompuy

hadden de gewoonte in de mediade-
batten erg passioneel te zijn. Ik wil
hier echter niet opnieuw woorden ge-
bruiken als moeder van alle media-
oorlogen, enzovoort. Wij moeten al-
les tot zijn ware proporties terug-
brengen.

In de vorige legislatuur hebben wij
een wettelijk kader gecreëerd voor
de openbare omroep, waarop heel
wat kritiek werd geuit, nietwaar,
mijnheer Chevalier ? Wij rekenen er
echter op dat de huidige Minister er
over zal waken dat die wetgeving nu
ook werkelijk wordt toegepast.

Handelsreclame op de openbare om-
roep is volkomen wettelijk, mevrouw
Dillen. Indien u het decreet grondig
zal bekijken, zou u ook tot die vast-
stelling komen. Wij hebben er wel op
aangedrongen dat de BRTN een ze-
kere schroom in acht zou nemen ten
opzichte van handelsreclame. Cas
Goossens verzekerde ons dat de han-
delsreclame slechts anderhalve mi-
nuut per uur zou innemen en dat één
net volledig reclamevrij zou blijven.
Op het ogenblik wordt op de drie
netten per uur twee minuten reclame
uitgezonden terwijl een vierde net in-
derdaad reclamevrij is.

De beslissing om op één net zes mi-
nuten reclame per uur uit te zenden
en de mededeling dat dit net volledig
met de opbrengsten van reclame zou
worden gefinancierd, stroken niet
met de geest van de wet. Dit is geen
goede zaak. Op 29 januari verklaarde
Cas Goossens dat het niet gaat om
een pretnet  maar over een net met
een ontspannen, spontaan creatief,
vlot en volwaardig programma met
algemene en culturele informatie ver-
zorgd door beroepsjournalisten en
met kwaliteitsontspanning.

Het decreet betreffende de begroting
van de openbare omroep voorziet in
een evaluatiemoment. Wij zullen bij
de bespreking van de begroting de
kwaliteit van het programma van de
openbare omroep dan ook beoorde-
len en nagaan of de BRTN haar taak
behoorlijk vervult ten einde uit te
maken of wij al dan niet de facultatie-
ve dotatie van twee ten honderd van
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het kijk-
nen.

en luistergeld zullen toeken-

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Van Rompuy, wij zijn nu aan
de cruciale vraag van dit debat geko-
men. Heeft de Raad van Bestuur van
de BRTN, gelet op de opdracht die
hij krijgt van de Vlaamse Raad, gelet
op de financieringswijze, zijnde de
vaste dotatie, de aanvullende dota-
ties en het recht op handelsreklame,
het recht om te beslissen om op 28
maart een nieuw radiostation op te
starten, volledig gefinancierd met
gelden uit de handelspubliciteit ? Dat
is de vraag die de Vlaamse Raad in
alle oprechtheid moet durven beant-
woorden.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Wettelijk
hebben zij dat recht. Wij moeten ech-
ter hun beleid en hun begroting
beoordelen. Het grote thema was
responsabilisering, ook op het econo-
mische vlak. Welnu, wij hebben hen
autonomie gegeven en het is dan ook
aan ons om hun handelswijze te oor-
delen.

Voor ons blijft de creatie van een
VTM-radio uitgesloten. Wat dat be-
treft, houden wij ons aan het decreet
dat vorig jaar door de Vlaamse Raad
werd goedgekeurd.

Er wordt nu gezegd dat handelsrecla-
me op de BRTN een nekslag zal toe-
brengen aan de geschreven pers. Ik
heb al gezegd dat men vrij ver gaat
wat de handelsreclame op de radio
betreft. Wij mogen echter niet hypo-
kriet zijn. VTM haalt 6 miljard uit
reclame-inkomsten en laat er dan nog
550 miljoen per jaar van terugvloeien
naar de geschreven pers ; de BRTN
in zijn geheel heeft ongeveer 500 mil-
joen per jaar aan reclame. Indien de
geschreven pers in moeilijkheden ge-
raakt, moeten de rollen ook niet wor-
den omgekeerd. Wij staan aan de ba-
sis van de oprichting van VTM.

Wat de lokale radio’s betreft, ben ik
in het bezit van de cijfers van de me-
dia-databank. Er wordt steeds be-
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weerd dat handelsreclame op de
BRTN een nekslag betekent voor de
inkomsten van de lokale radio’s.
Welnu, sinds de goedkeuring van het
decreet aangaande de lokale radio’s
en vanaf het ogenblik dat op de
BRTN handelsreclame wordt ge-
voerd, genieten de lokale radio’s
merkelijk meer inkomsten. Dit wordt
bewezen door de statistieken van de
media-databank, een onafhankelijk
organisme, en wordt bovendien be-
vestigd door Pub Magazine, een tijd-
schrift dat die statistieken publiceert.
In 1989 hadden de lokale radio’s 225
miljoen reclame-inkomsten en voor
1991 weten wij reeds dat dit bedrag
de 400 miljoen zal overschrijden. De
statistieken spreken nu reeds van 392
miljoen. Ook de heer Neyts van Ra-
dio Contact heeft toegegeven dat
handelsreclame op de BRTN veel pu-
bliciteitsmensen heeft doen inzien
dat reclame op de radio werkelijk
zinvol kan zijn. Op die manier heb-
ben ook de lokale radio’s hun budget
kunnen verdubbelen.

Ik ben van mening dat de waarheid
moet worden gezegd. De beide
markten zijn gescheiden en de statis-
tieken bewijzen dat de lokale radio’s
er geen nadelige invloed van onder-
vinden.

Ik meen alzo het standpunt van mijn
fractie duidelijk te hebben naar voren
gebracht.

De Voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, om het geheel
voor de kersverse Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur en Brusselse Aan-
gelegenheden nog wat ingewikkelder
te maken, ga ik nog even uit een an-
der vaatje tappen. Het onderwerp
werd als actuele korte tussenkomst
ingediend en werd bij dit BRTN-de-
bat gevoegd alhoewel ik denk dat het
niet zoveel te maken heeft met wat
vorige sprekers naar voren brachten.
Het betreft meer bepaald de ondui-
delijkheid van het TV-programma
Babel.

Sinds één januari 1987 brengt de
BRTN, in navolging van alle TV-sta-
tions in de ons omringende landen,
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Vogels

een programma voor migranten. Dit
programma heeft een dubbel doel :
informatie brengen uit de landen van
herkomst maar vooral informatie
verstrekken aan migranten over wat
de overheid in verband met migran-
ten heeft beslist, als het ware een
aanzet tot communicatie met de mi-
granten. Vooral de eerste generatie,
die via andere media zoals kranten,
radio enzovoort, weinig of niets te
weten komt over wat wij van hen ver-
wachten, werd geviseerd. Dat pro-
gramma wou daaraan voor een deel
tegemoet komen en met succes trou-
wens.

De groeiende behoefte werd vertaald
in programmaduur : tussen 1987 en
1991 werd het programmablok per
taal opgetrokken van 15 naar 30 mi-
nuten per week. Parallel hieraan kre-
gen we een antal uitspraken van ver-
schillende BRTN-instanties die zich-
zelf wilden onderscheiden als zeer ij-
verig op dat vlak. Ik citeer uit de
BRTN-medianieuwsbrief van juni
1991 waarin, naar aanleiding van een
bezoek van mevrouw D’Hondt aan
de BRTN, staat vermeld : Reeds ja-
ren lang vóór de nota van mevrouw
D’Hondt, dringt onze Raad van Be-
heer aan op een ijveren voor integra-
tie van migranten via de omroep. Zo
kan de BRTN nu reeds een goed ge-
stoffeerd dossier voorleggen aan de
Koninklijk Commissaris voor de Mi-
granten. Naast een zeer ruim aanbod
van behandelende onderwerpen in
diverse programma’s werden de ge-
richte programma’s voor migranten
op radio en TV zelfs uitgebreid. Ein-
de citaat.

Nog heel recent, in de nieuwjaarstoe-
spraak van mevrouw Witte, werd
datzelfde thema opnieuw naar voren
geschoven door de BRTN als com-
municatief middel tussen migranten
en Belgen. De verbazing was dan ook
groot, niet alleen van mij maar ook
van anderen, onder meer migranten,
dat dit programma plots van het net
verdween.

Meer informatie leert ons dat er tus-
sen droom en daad, tussen public re-
l a t ions  en omroepwerkelijkheid,
blijkbaar een hemelsbreed verschil is.
Terwijl de programmamakers met

een zeer klein budget en hoop op
beterschap die reeds enkele keren
was beloofd, verder werkten en zich
baseerden op wat zij hoorden en la-
zen via de media - hoe paradoxaal
het ook mag zijn - bleek er intern
geen enkele communicatie ter zake
te zijn. Integendeel zelfs, het Babel-
concept werd meer en meer in vraag
gesteld. Er rezen plots vragen over
de presentatie in het Turks of het
Marokkaans, alsook over de integra-
tiebevordering, zonder dat de pro-
grammamakers erbij betrokken wer-
den. Het gevolg was het plots ver-
dwijnen of plots terugkomen van het
programma, de complete onduide-
lijkheid voor de kijker, complete on-
duidelijkheid binnen de BRTN.

Volgens mij heeft de BRTN niet on-
volkomen gelijk te stellen dat er bete-
re formules zijn als het gaat over in-
tegratiebevordering, over communi-
catie tussen de nieuwe Belgen en de
gewone Belgen, tussen migranten en
anderen. Het is ook belangrijk dat
een stuk informatie blijft behouden
voor de eerste integratiemigranten,
die enkel via dat programma te weten
kunnen komen wat van hen wordt
verwacht. Zij lezen geen Vlaamse
kranten en luisteren raar of zelden
naar de radio. Zij fixeren zich wel op
dat programma om informatie te ver-
nemen wat van hen wordt verwacht.
Zo horen zij onder meer dat van hen
wordt verwacht dat zij Nederlands le-
ren.

Beide formules hebben hun eigen
waarde. Het is belangrijk dat de
BRTN duidelijkheid schept over wat
de bedoeling is. Mijnheer de Minis-
ter, over welke informatie beschikt u
ter zake ? Zal de BRTN in de nabije
toekomst garanderen dat er een dui-
delijke continuïteit is in de program-
mering van de migrantenprogram-
ma’s ?

De Voorzitter : De heer Coveliers
heeft het woord.

De heer H. Coveliers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
Ludo Dierickx heeft zich na zijn uit-
eenzetting terecht afgevraagd wat de
verschillende onderwerpen nu met
mekaar te maken hebben. Ik vrees
dat het enige wat ze met mekaar te

maken hebben, is dat ze allemaal tot
de Minister van Cultuur zijn gericht.
Dit wil dus zeggen dat ik op de acht
minuten die mij zijn toegemeten zal
moeten spreken over de manier
waarop men blijkbaar nieuws kan ko-
pen in dit land wanneer men Minister
is, over Radio 5 en over de problema-
tiek van de Filharmonie en het
BRTN-orkest. Ik zal tevens mijn best
doen een nieuw geluid te laten horen.
Wanneer ik onvolledig ben, zal u mij
wel willen verontschuldigen.

Ik had trouwens nog enkele beden-
kingen willen maken over het begrip
Minister van Cultuur. Het is altijd
zeer gevaarlijk cultuur te definiëren.
Een van de grootste cultuurfilosofen,
Max Wildiers, heeft dit naar aanlei-
ding van een cultuurdag van de
Volksunie trouwens nog eens gepro-
beerd. Ik raad u de tekst aan. Som-
migen definiëren cultuur in een breed
perspectief. Uw voorganger heeft de
gastronomie cultuur genoemd, niet
ten onrechte in een bepaalde visie.
Anderen zien cultuur bijzonder be-
perkt, als datgene wat ontroert, een
esthetische waarde kan brengen aan
wat blijvend zou zijn.

De heer L. Dierickx : Cultuur is na-
tuur.

De heer H. Coveliers : Dat is de de-
finitie die u geeft. Wij zullen bij gele-
genheid nog wel eens de kans krijgen
daarover te spreken. Nu wil ik trach-
ten mijn zeven minuten goed te ge-
bruiken, ook uit correctheid ten
overstaan van de leden van mijn frac-
tie.

Ten eerste, en hier kan ik zeer kort
zijn, het is onbegrijpelijk dat een Mi-
nister het nieuws wil subsidiëren. Dat
is een contradictie in terminis. Het
verbaast mij dat de BRTN-journalis-
ten niet gereageerd of geprotesteerd
hebben tegen het feit dat een minis-
ter denkt dat journalisten prostituées
zijn, vermits zij te koop zijn om
nieuws te brengen. Dat kan toch niet.
Nieuws is trachten de werkelijkheid
zo objectief mogelijk weer te geven,
in de wetenschap dat zij altijd een
tikkeltje subjectief zal zijn. Een
nieuwsfeit is een gegeven. Wij ken-
nen het voorbeeld. Hond bijt man is
geen nieuws, maar man bijt hond is
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wel nieuws. Als een ontwikkelde
hond een man bijt is het voor de Mi-
nister van Ontwikkelingssamenwer-
king wel nieuws en krijgt men er 2,4
miljoen voor.

Bovendien, mijnheer de Minister,
wat gaan wij doen als morgen een
ander socialist, de Minister van Bin-
nenlandse Zaken, voor 2 miljoen
frank nieuws voor de rijkswacht gaat
kopen ? Wat gaan wij doen als som-
mige collega’s, voor wie 2,4 miljoen
peanuts is, voor zichzelf 2,4 miljoen
nieuws gaan kopen ? Ik wens u te
wijzen op artikel 6 van de Grondwet.
Geen discriminatie. Als de heer De-
rycke nieuws mag kopen, mag ie-
mand anders dat ook. Ik hoef dus
nog niet naar het Europese Verdrag
te refereren. Dit kan niet. Het is be-
ledigend voor de journalisten dat
men zoiets durft voorstellen.

Over Radio 5 kan ik vrij kort zijn. Ik
vraag mij af wat de noodzaak is voor
het oprichten van Radio 5. Dat men
mij daar een aanvaardbaar argument
voor geeft. Het enige argument dat
ik hoor en lees is : geld. Ik verwijs
naar de heer Wildiers  die zegt dat er
telkens een dilemma is tussen geld en
cultuur - in een zekere betekenis -
en ik denk dat dit juist is. Men wil
via Radio 5 geld genereren en dat
vind ik niet correct. Ik zal u zeggen
waarom. Men heeft op een bepaald
ogenblik - mijn voorganger André
De Beul heeft er zich fervent tegen
verzet - het decreet over de VTM
goedgekeurd. Als democraten heb-
ben wij ons daarbij neergelegd, wat
soms bijzonder moeilijk is. Welnu,
dan moet men als overheid de regels
van het spel niet gaan wijzigen. Men
heeft een privé-initiatief, binnen een
bepaald wettelijk en decretaal kader,
de mogelijkheid gegeven om zich te
vestigen en men heeft het een ver-
gunning verleend voor een bepaalde
periode. Indien men nu, in de loop
van deze periode, de spelregels gaat
wijzigen, dan is dat eigenlijk een
vorm van corruptie vanwege de over-
heid. Het is een crimogene factor
wanneer de overheid haar eigen re-
gels niet gaat naleven.

Mijnheer de Minister, in Nederland
hanteert men de theorie van het ge-

stelde vertrouwen. Men zegt bijvoor-
beeld : als men in het kader van de
belastingaangifte gedurende vijf jaar
een bepaald systeem toepast en er is
nooit gereageerd door de overheid,
dan mag de overheid dit niet met te-
rugwerkende kracht wijzigen, maar
wel in de toekomst. Welnu, men
heeft hier ook een vertrouwen ge-
creëerd wat de reclame-inkomsten
betreft. Ik denk dat het niet correct
is nu een hap te zetten in die reclame-
inkomsten en louter en alleen daar-
voor een vijfde radiozender op te
richten. Ik zie het nut in van BRTN
1, BRTN 2, zeker van BRTN 3 en ik
neem aan dat ook Studio Brussel
voor sommigen nuttig kan zijn, maar
zolang men mij niet zegt wat het nut
is van de vijfde zender, los van de
reclame-inkomsten, kan ik hiermee
niet akkoord gaan en vind ik dat men
dit eerlijkheidshalve niet kan doen.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Coveliers, bij de oprichting van de
VTM is nooit gezegd dat zij inzake
radio enige vorm van reclame mocht
voeren. Dat staat in de verslagen, of
u ermee akkoord gaat of niet. Inzake
handelsreclame op radio werd die
toelating nooit verleend. Dat weten
de heren Neels en Merckx zeer goed.
Dat is nooit gezegd geweest, zelfs
niet impliciet. Dat is trouwens in de
Vlaamse Raad bij de oprichting van
de VTM expliciet gesteld. U spreekt
over een woordbreuk die er niet is.

De heer H. Coveliers : Het niet-cor-
recte is dat die concurrentie niet be-
stond op het ogenblik dat deze zen-
der van start ging. Er werd een over-
eenkomst afgesloten en nadien gaat
men de voorwaarden wijzigen.

De heer E. Van Rompuy : Dat is
nooit gezegd. Trouwens, uw fractie
wil RTL 4 op de kabel, die 2 miljard
reclame-inkomsten heeft. Dàt zou
een concurrent van de VTM zijn.

De heer H. Coveliers : Mijnheer Van
Rompuy, als u een debat wenst over
RTL 4, dan kunnen we dat houden.
Als de heer Chevalier een debat
wenst over wat ik weet en niet weet,
zoals hij daarstraks heeft gezegd, dan
kunnen we dat ook voeren, al zal dat

misschien moeilijk zijn voor hem. In
ieder geval wens ik terug te komen
op het feit dat u de omstandigheden
verandert, zelfs wanneer dit niet im-
pliciet in het decreet stond. Er was
een bepaalde situatie en nu verandert
die situatie, niet omwille van een
concurrent, maar door een monopo-
liehouder, namelijk de overheid en
dat is niet correct in deze zaak.

Ik zou nog graag iets zeggen over wat
mij nauw aan het hart ligt, met name
de problematiek van de symfonische
orkesten. Wij zijn niet rijk aan symfo-
nische orkesten, mijnheer de Minis-
ter. Wij hebben er hooguit twee grote
- het zijn zelfs nog geen volledige
- in Vlaanderen. Wij hebben een
orkest dat voor de opera speelt en
wij hebben een aantal kleinere en-
sembles waarvan sommige, ik wil u
daarvoor waarschuwen, in bijzonder
moeilijke papieren zitten op het fi-
nanciële vlak. U zal wellicht nog
noodkreten ontvangen. Het is on-
voorstelbaar hoe sommige banken,
zonder enige borg, aan deze orkes-
ten, blijkbaar omwille van melomane
overwegingen, kredieten blijven ge-
ven. Hierdoor worden misschien per-
spectieven voor anderen geschapen.

Ik denk dat de heer Huys eigenlijk
de bedoeling had de twee orkesten
af te schaffen en van daaruit één
nieuw orkest te creëren via audities,
vertrekkende van het idee dat, als
men voldoende virtuoze solisten
heeft, men dan ook een goed orkest
heeft. Hier veroorloof ik mij één ver-
wijzing naar de sport alhoewel ik
weet dat ik mij daardoor op glad ijs
begeef. Het is niet omdat men elf
individueel goede voetbalspelers
heeft, dat men dan ook een goede
ploeg heeft.

Een orkest moet opgebouwd wor-
den, de orkestleden moeten op el-
kaar ingespeeld geraken.

Men heeft in de Filharmonie in Ant-
werpen enige tijd geleden een zeer
goede fluitiste, van Poolse origine,
aangeworven. Zij heeft zelfs onmid-
dellijk Nederlands geleerd. Na enige
tijd heeft men echter moeten vaststel-
len dat het niet ging, dat het niet
klikte met het orkest. Dan kan men
dat inderdaad niet doen. Bovendien
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betekent dit niet de minste bespa-
ring.

Ten tweede, ik zal niet al de argu-
menten die reeds naar voren werden
gebracht, herhalen. Ik meen echter
dat wij als Vlamingen minstens over
deze twee orkesten mogen beschik-
ken. Laat het dan nog dat zij elk hun
eigen terrein hebben. Is dat gevaar-
lijk ? Ik vind dat een orkest alles zou
mogen en moeten spelen. Voor het
overige is er in Brussel alleen nog de
Munt en het Nationaal Orkest van
België. Antwerpen heeft eigenlijk al-
leen maar de Filharmonie en het or-
kest van de Opera. Ik denk dat die
in ieder geval moeten blijven be-
staan.

Wat heeft men nu wel nodig en wat
is essentieel dringend ? Ik waarschuw
u voor maart 1992.

Ten eerste heeft men in de Filharmo-
nie een Raad van Bestuur nodig van
mensen die Nederlands spreken en
die naar de vergaderingen komen.
Sommigen van de leden beantwoor-
den aan geen enkele van deze twee
voorwaarden. Er wordt met vol-
machten vergaderd enzovoort.

Ten tweede heeft men een admini-
stratief leider nodig die zich niet met
het artistieke gedeelte bemoeit.

Ten derde heeft men een dirigent no-
dig die werkelijk alle bevoegdheden
van een dirigent krijgt. Ik verwijs
naar een zeer goed voorbeeld, met
name naar het Symfonisch orkest van
Birmingham. Vijf jaar geleden speel-
de dit orkest bijzonder slecht. Men
heeft geen enkele musicus afgedankt
maar enkel een jong dirigent aange-
worven. Men heeft hem mogelijkhe-
den gegeven. Er is de normale af-
vloeiing en toevloeiing van solisten
geweest. Nu, na vijf jaar, wordt dit
orkest geroemd als één van de beste
provinciale orkesten van het Ver-
enigd Koninkrijk .

Ik ben ervan overtuigd dat dit bij ons
ook mogelijk moet zijn met de solis-
ten die in het Filharmonisch en
BRTN-orkest aanwezig zijn. Deze
mensen zijn nu wel vrij gedemoti-
veerd en trachten overal te sollicite-
ren omdat
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zij bang zijn dat de orkesten zullen
worden afgeschaft. Indien men deze
mensen echter de kansen en de mo-
gelijkheden biedt om werkelijk een
geheel te vormen met een degelijke
administratieve leiding en met een
goed dirigent, dan denk ik dat men
een zeer goed orkest zou hebben.
Wie is er echter bij de Filharmonie
al niet weggegaan ? Ik kan alle diri-
genten en artistieke leiders die zijn
weggegaan, omwille van problemen
in het beheer, niet opnoemen.

Ik denk dus dat, indien dit zou kun-
nen worden gerealiseerd, wij een
zeer goed orkest zouden hebben dat
de mogelijkheden zou hebben om
uitvoeringen te doen. Bovendien
zouden wij dan ook het BRTN-orkest
hebben. Beide orkesten zouden naar
mijn gevoel kunnen wedijveren.

Ik krijg een beetje schrik wanneer ik
hoor spreken over toporkesten. In
Duitsland spreekt men inderdaad
over een A-orkest. Ik meen dat er
maar drie zijn en het zijn drie Duitse
orkesten. Het is dus nogal gevaarlijk
om dit te zeggen.

Een orkest kan moeilijk in alles zeer
goed zijn. Principieel zal een orkest,
onder invloed van de dirigent en van
de orkestleden zelf, steeds een be-
paalde voorkeurmaterie hebben, zo-
als wij allemaal, mijnheer Van Me-
chelen, bepaalde voorkeurmateries
hebben en sommigen zelfs bepaalde
voorkeurpersonen. Het moet dus
mogelijk worden gemaakt dat zij de-
ze werken kunnen uitvoeren.

Mijnheer de Voorzitter, ik dank u
voor uw tolerantie en voor de enkele
minuten spreektijd meer die u mij
hebt gegeven.

Mijnheer de Minister, ik hoop dat u
zal rekening houden met de inhoud
van dit debat. Ik denk dat het voor
u niet gemakkelijk is. Ik denk trou-
wens dat cultuur, dat geldt ook voor
uw voorganger, geen gemakkelijke
post is en in se eigenlijk een vrij
moeilijke post is omdat de waarden
toch ook niet zo maar in boekjes vast
te leggen zijn. Bovendien zullen de
waarden in het kader van de levens-
houding verschillend zijn.

De heer F. Van den Eynde : U blijft

spreken, u mag geen misbruik maken
van onze tolerantie.

De heer H. CoveIiers : Tolerantie is
iets wat u niet kent. U slaagt er zelfs
niet in om anderen van die tolerantie
gebruik te laten maken.

F. Van den Eynde : U vergist zich,
het is het begrip misbruik dat ons
vreemd is.

Mijnheer de Minister, ik vraag dat u,
wanneer u in maart 1992 de Raad van
Bestuur van de filharmonie gedeelte-
lijk zult moeten hernieuwen, reke-
ning zult houden met de opmerkin-
gen die ook vanuit deze Raad van
Bestuur werden gemaakt.

De Voorzitter : De heer Chevalier
heeft het woord.

De heer P. Chevalier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
het zal sommigen misschien verwon-
deren en anderen niet, maar inzake
media sluit ik mij aan bij het stand-
punt van de heer Van Rompuy. (On-
verstaanbare tussenkomst van de heer
J. Geysels) Het is een blijk van eens-
gezindheid die misschien perspectie-
ven kan openen ; laat ons klein be-
ginnen, wij zullen wel zien waar wij
zullen eindigen, mijnheer Geysels.

De Financieel Ekonomische Tijd is
de geliefkoosde krant van de heer
Denys en van alle bedrijfsleiders in
dit land ; daarin stond te lezen dat
de heer Van Rompuy en ikzelf de
jongste tijd het mediabeleid hebben
bepaald.

Maar, wanneer ik luisterde naar de
uiteenzetting van de heer Van Dien-
deren, viel ik van de ene verwonde-
ring in de andere. Hij sprak namelijk
over boeken uit 1973, hij denkt wel-
licht nog steeds in de geest van 1973,
als het niet in de geest van 1968 is.
Hij heeft volgens mij een totaal voor-
bijgestreefde visie over reclame.
(Onverstaanbare tussenkomst van de
heer L. Dierckx)

Mijnheer Dierickx, u gaf zojuist een
prachtig staaltje van de manier waar-
op het nieuws wordt gebracht in
Duitsland, Oostenrijk en Italië. Ik
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denk dat uw opvattingen over
me voldoende gekend zijn.

recla-

Ik ben eveneens verwonderd over de
uitspraak van de heer Van Mechelen
en van de liberalen in het algemeen
die tegen responsabilisering zijn.

Mevrouw Dillen, u heeft een ver-
keerde inschatting van de wettelijk-
heid en de opportuniteit van Radio
5. Vorig jaar hebben wij de BRTN
autonomie gegeven. De BRTN toont
zich slagkrachtig en wil een bepaalde
markt veroveren, meer bepaald deze
van de zestien tot vijfendertig jari-
gen.

Mijnheer Coveliers, u had het over
BRTN 1, BRTN 2 en BRTN 3. Het
verbaast mij dat een overtuigd
Vlaams-Nationalist als u het woord
BRTN nog in de mond neemt.

De heer H. CoveIiers  : Ik luister
meestal naar France Culture, mijn-
heer Chevalier.

De heer P. Chevalier : Dat is koren
op de molen van uw tegenstrever.
(Onverstaanbare tussenkomst van de
heer J. Geysels)

Dat is allang opgegeven, mijnheer
Heelaba.

De heer J. Geysels : Geysels is de
naam.

De heer P. Chevalier : Juist, mijn-
heer Geysels, ik was het even verge-
ten.

isDe nieuwe zender
pleet legaal.

uiteraard

De BRTN moet zich op geen enkel
moment verantwoorden voor het feit
dat hij zich laat financieren door re-
clame. Zij hebben trouwens enkel
aan de publieke opinie laten weten
dat zij een bepaald marktaandeel niet
willen laten verloren gaan. Zij willen
inderdaad een bepaald soort muziek
brengen die niet tot de elitaire cul-
tuur behoort maar die voor bepaalde
mensen belangrijk is. Er zijn inder-
daad mensen geïnteresseerd in rock-
cultuur en rock-muziek. Zij moeten
toch niet naar de ernstige, klassieke
muziek van Radio 3 luisteren.
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De heer D. Van Mechelen : Welk
marktaandeel moeten zij heroveren ?
De openbare omroep heeft  een
marktaandeel van 80 ten honderd
van de Vlaamse luisteraars. Van de
20 ten honderd wordt verondersteld
dat er 15 ten honderd naar de lokale
radio’s luistert. Bent u van mening
dat Radio 5 moet starten om zich te
richten naar die 20 ten honderd luis-
teraars ?

De heer P. Chevalier : Als overtuigd
liberaal en kenner van de bedrijfseco-
nomische gegevens en de belangen
ervan, zou u moeten weten dat het
soms niet altijd gaat om het verove-
ren van een marktaandeel, maar wel
over het consolideren ervan.

U weet dat de BRTN-radio op ter-
mijn en met het beleid dat vandaag
wordt gevoerd, moeite zal hebben
om de 16 tot 35jarigen  te blijven
boeien. Daarom werd een andere
weg ingeslagen. Lees de toelichting
van de heren Verhofstadt en Denys
en van mevrouw Neyts bij de voor-
stellen over de BRTN die zij hele-
maal willen privatiseren. De woor-
den slagkracht, autonomie geven en
responsabiliseren waren niet uit de
lucht. Als de BRTN dan een initiatief
neemt, is het weer niet goed, want
men zou iets kunnen afpakken van
VTM. Trouwens, in verband met
VTM hebt u hier een succesverhaal
verteld over de financiële toestand,
evenals over de schitterende bloeien-
de audio-visuele bedrijven en het
prachtige medialandschap Vlaande-
ren, waarover u ook met zoveel verve
hebt gesproken. Lees de vakbladen
eens, lees Trends, spreek eens met
mijnheer Maes en mijnheer Robbe-
rechts. Ik meen dat ze een heel ander
verhaal te vertellen hebben. Kom
hier geen romantische verhalen ver-
tellen.

De heer D. Van Mechelen : Ander-
maal zal de toekomst uitwijzen dat u
geen gelijk hebt. Uw doemdenken
van 1987 was ook compleet fout.

De heer P. Chevalier : Wacht op de
jaarresultaten, die zullen meer resul-
taten geven.

Het is dus zowel opportuun als volko-
men in orde met de wet. Dit zeg ik
ter attentie van mevrouw Dillen en
de heer Coveliers.

Mevrouw M. Dillen : Wat is de be-
doeling van de artikelen 13 en 18 van
het meerjarenplan ? Het moet wor-
den voorgelegd ter goedkeuring. Dat
staat in de tekst van het decreet.

De heer P. Chevalier : Inderdaad, zij
hebben dat recht. Maar, mevrouw
Dillen, u was toen nog niet aanwezig
in de Vlaamse Raad. De bedoeling
van het decreet was meer autonomie
te geven en aan de BRTN de toela-
ting geven nieuwe initiatieven te
plannen. Maar dit debat is té belang-
rijk om het hier in deze korte tijd-
spanne te behandelen. Ik stel voor
dat we eerstdaags in de Commissie
het debat ten gronde aanvatten.

Tenslotte wil ik nog twee zaken ver-
melden. Ik heb de indruk dat door
de AGALEV-fractie en de heer Van
Dienderen veel open deuren worden
ingetrapt. De heer Van Rompuy
heeft er ook op gewezen. U zegt dat
de lokale radio’s minder inkomsten
zouden hebben. De heer Van Rom-
puy heeft met een citaat van uw par-
tijgenoot Neyts aangetoond, dat door
de komst van de reclame op de BRT
er ook meer reclame komt op de lo-
kale radio’s. Wat de schrijvende pers
betreft, heeft de heer Van Rompuy
terecht opgemerkt dat de reclame op
de radio niet de grote klap is geweest
voor deze pers. De grote klap is er
gekomen door VTM. Ik kan met cij-
fers aantonen dat de dagbladen 1,5
ten honderd meer inkomsten hebben
uit reclame de jongste jaren. De ver-
schuiving is gebeurd van de televisie
naar de radio, niet van de kranten
naar de radio. Uw vrees is dus volko-
men ongegrond.

Zoals ik al zei, is het debat té belang-
rijk om het hier op enkele minuten
af te handelen. Wij moeten hierover
in de Commissie voor het Mediabe-
leid grondig discussiëren en dit aan
de hand van feitelijke gegevens en
van cijfers van het bedrijfsleven in
plaats van voort te gaan op slogans
als : dit is nadelig voor de schrijvende
pers en het is nadelig voor de lokale
radio’s.

De heer A. Denys : Mijnheer Cheva-
lier, wij spreken hier niet zo maar in
het algemeen, er werden hier zeer
concrete vragen gesteld, maar u geeft
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geen antwoord. U bent zelf mede-
ontwerper van een decreet en twee
collega’s vragen u naar de juiste in-
terpretatie. U geeft echter geen ant-
woord.

De heer E. Van Rompuy : Wanneer
wij in de Vlaamse Raad de begroting
van 1992 van de BRTN zullen be-
spreken, dan zullen twee vragen rij-
zen. Ten eerste, bestaat de mogelijk-
heid om handelsreclame te voeren ?
Vinden wij dat ze overdrijven of
niet ? Ten tweede, heeft het speciale
net dat werd opgericht het niveau van
een openbare omroep of niet ? Dat
moeten wij in de Vlaamse Raad
beoordelen. Dat is het debat. Wij
kunnen de Gemeenschapsminister
ondervragen over zijn visie op het
ogenblik dat wij de begroting bespre-
ken.

De heer A. Denys : Tot u beiden,
collega’s Chevalier en Van Rompuy,
wil ik een vraag stellen. Had u toen
u destijds het decreet heeft ontwor-
pen reeds de bedoeling toe te laten
dat de BRTN een vijfde net zou kun-
nen oprichten ? Had u die bedoeling
op het ogenblik dat u het monopolie
inzake radioreclame aan de BRTN
gaf ? .

De heer P. Chevalier : Indien ik ins-
gelijks mag antwoorden namens de
heer Van Rompuy, hebben wij nooit
de bedoeling gehad interventionis-
tisch op te treden zoals u dat wil.
Blijkbaar wil u aan een culturele in-
stelling die de BRTN is, en ongeacht
de autonomie die ze heeft gekregen,
verbieden dat zij bepaalde initiatie-
ven neemt. Tot mijn grote verbazing
heb ik moeten vaststellen dat u de
grootste interventionist bent die ik
tijdens de laatste jaren ben tegenge-
komen.

De heer A. Denys : Mijnheer Cheva-
lier, u heeft hier gesproken over res-
ponsabiliseren. Welnu, ik ben onmid-
dellijk bereid de grootste vrijheid en
autonomie aan de BRTN te geven op
voorwaarde dat ze binnen bepaalde
krachtlijnen blijft. Zulks houdt in dat
wanneer de BRTN een overheidsbe-
drijf is, het ook met overheidsmidde-
len moet worden gefinancierd. Wan-
neer men de BRTN verder uit twee

ruiven laat eten, dan dienen wij op
te treden, aangezien dat tegen de
geest van de wet indruist.

De heer P. Chevalier : Verleden jaar
heb ik gesproken over de gemengde
financiering, wat mij door de schrij-
vende pers niet in dank werd afgeno-
men. Nu stel ik vast dat wij inderdaad
evolueren naar een gemengde finan-
ciering omdat - en u weet dat beter
dan ik - men niet anders kan, aan-
gezien de kosten voor het maken van
televisie dermate zijn gestegen en dat
men de begroting zou belasten met
een bijkomend aandeel in het kijk-
en luistergeld, wat de Minister niet
kan doen in de huidige begrotings-
context. In dat geval moeten de libe-
ralen dat zeer duidelijk zeggen en
dan wacht ik op een amendement of
een nieuw voorstel van decreet van
uwentwege, om voortaan 75 of 100
ten honderd van het kijk- en luister-
geld aan de BRTN toe te vertrou-
wen. Thans moeten wij evenwel voor
een beperkt gedeelte beroep doen op
een gemengde financiering.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Chevalier, ik heb gevraagd of u
bij het voorzien van de mogelijkheid
handelsreclame via de radio uit te
zenden, eraan heeft gedacht de op-
brengst ervan aan te wenden voor de
duurder geworden taken van de tele-
visie. Wat vandaag gebeurt is precies
het genereren van reclamemiddelen
om uitsluitend een reklameradiozen-
der te maken. Dat staat zelfs in de
nota van de BRT.

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, allereerst
dank ik de leden van de Vlaamse
Raad die een bijdrage hebben gele-
verd aan dit debat. Ik heb aandachtig
geluisterd. Als nieuwe Minister van
Cultuur heb ik al heel wat geleerd.
Als mij zou worden gevraagd wat
mijn eerste ervaringen zijn op het de-
partement heb ik de indruk dat ik
zowat de Minister ben van onderne-
mingen in moeilijkheden. De talloze
brieven die dagelijks toekomen op
mijn departement gaan altijd over
hetzelfde : Er moet dringend een
voorschot worden betaald op de toe-
lagen waarop men recht heeft, er zal

personeel moeten afvloeien en de
werking op een bepaald ogenblik zal
volledig moeten worden stopgezet als
er geen verhoging van de toelage
komt.

Wij weten ook dat het uur van de
waarheid zeer binnenkort komt.
Vanaf 7 maart beginnen wij met de
begrotingscontrole en op het einde
van de maand maart gaan de bilatera-
le gesprekken door tussen de diverse
ministers en de Minister van Finan-
ciën en Begroting. Dat ogenblik is de
toetssteen voor de uitvoering van het
regeerakkoord op cultuurgebied.
Dan zullen we zien of men in de Exe-
cutieve bereid is het cultuurbeleid de
voorrang te geven die men in het re-
geerakkoord heeft beloofd.

Nu wil ik zo concreet mogelijk ant-
woorden op een aantal bijzonder
punctuele vragen die in dit debat ge-
steld werden.

Eerst heb ik het over de mogelijke
fusie van het orkest van de BRTN en
het Vlaams Filharmonisch Orkest.
De heer Dierickx heeft mij daarover
geïnterpelleerd, en ook de heren
Seeuws en Coveliers hebben in het
debat het woord gevoerd.

Ik wordt geconfronteerd met een
aantal vragen waarvan de grond moet
worden gezocht in de vorige legisla-
tuur. Ik zeg formeel dat de idee van
een fusie tussen het orkest van de
BRTN en de Koninklijke Filharmo-
nie van Vlaanderen nooit ter sprake
is gekomen in de vorige Executieve.
Uit het dossier dat mij door mijn
voorganger is overgemaakt, blijkt dat
hierover wel gesprekken zijn gevoerd
tussen een delegatie van de Filhar-
monie en een delegatie van de
BRTN. Ik neem aan dat beide dele-
gaties daartoe gemachtigd waren
door hun bestuursorganen, want an-
ders lijkt het mij nogal moeilijk dat
zij over dat onderwerp zouden sa-
menkomen.

Ik stel ook vast dat deze gesprekken
klaarblijkelijk zijn stopgezet en dat in
elk geval aan de kant van de Filhar-
monie interne verdeeldheid bleek tij-
dens de gesprekken in het de facto
overlegorgaan.

Ten gronde deel ik de bezorgdheid
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die de sprekers in dit debat hebben
geuit en heb ikzelf de grootste twij-
fels bij de zogeheten kwalitatieve
voordelen van een dergelijke fusie.

Ik ken iets van dit wereldje want ik
ben een tijdje voorzitter geweest van
de Koninklijke Muntschouwburg en
wel op het ogenblik dat Gerard Mor-
tier daar is gekomen in 1980. Zijn
droom gedurende tien jaar was een
samensmelting van het Muntorkest
met het Nationaal Orkest van België.
Daar is hij nooit in geslaagd. Niet in
het minst omdat men bevreesd was,
niet helemaal ten onrechte, dat het
oprichten van zo’n Europees topor-
kest met zich zou meebrengen dat de
goede Belgische solisten - nu gaat
het om Vlaamse solisten - niet aan
hun trekken zouden komen. Dat is
een van de redenen waarom, geluk-
kig volgens mij, Gerard Mortier dit
plan niet kon realiseren. Andere rea-
lisaties van hem kan ik persoonlijk
volledig onderschrijven en zij waren
zeer goed.

Naar aanleiding onder meer van het
probleem van Radio 5 heb ik al een
gesprek gehad met de administra-
teur-generaal van de BRTN en met
de voorzitster van de Raad van Be-
stuur. Ik weet dat de BRTN inmid-
dels de fusie-idee heeft verlaten en
opteert voor het behoud van het ei-
gen orkest. Ik zal trouwens aanstaan-
de maandag deelnemen - ik vind dat
ik dit als voogdijminister af en toe
eens moet doen - aan een vergade-
ring van de Raad van Bestuur van de
BRTN. Ik heb uitdrukkelijk ge-
vraagd dat dit punt op de agenda zou
kunnen worden geplaatst.

Dat is wat ik hierover, met de gege-
vens die ik heb kunnen verzamelen,
kan zeggen. Ik zal daarover maan-
dagnamiddag wellicht meer kunnen
zeggen.

Het grootste deel van het debat han-
delde terecht over Radio 5. Er wer-
den mij een aantal precieze vragen
gesteld door de heer Van Dienderen.
Ik zal proberen deze zo duidelijk mo-
gelijk te beantwoorden aan de hand
van de gegevens die ik heb ontvangen
van de BRTN.

In antwoord op verschillende spre-

kers wil ik eerst toch zeggen dat ik
onmiddellijk na mijn aantreden ge-
confronteerd werd met het probleem
van Radio 5. Van zodra dit in de
media was gekomen, heb ik onmid-
dellijk de administrateur-generaal
ontboden en met hem een gesprek
gehad nog vooraleer de Raad van Be-
stuur een beslissing zou nemen. Ik
heb de administrateur-generaal ont-
moet op de maandagmiddag voor de
samenkomst van de Raad van Be-
stuur in de namiddag.

Ik heb ook twee contacten gehad met
de regeringscommissaris omdat het
ook mijn bezorgdheid was, mevrouw
Dillen, dat de regeringscommissaris
moet onderzoeken of dergelijk initia-
tief niet strijdig is met de decreten en
reglementaire besluiten die er op dat
vlak bestaan. Tot tweemaal toe heeft
de regeringscommissaris mij gezegd
dat het voor hem, na het onderzoek
van het dossier, duidelijk was dat hij
geen enkele wettelijke grond had om
een veto uit te spreken tegenover de
beslissing van de nieuwe Raad van
Bestuur om radio 5 op te richten. Ik
wil dus duidelijk zeggen dat er con-
tact geweest is tussen de pas aantre-
dende Minister en de regeringscom-
missaris.

Ik ga dan even dieper in op het juri-
disch aspect dat mevrouw Dillen
heeft aangehaald in verband met ar-
tikel 13. Ik wijs erop dat het decreet
slechts is verschenen in het Belgisch
Staatsblad van 6 juni 1991 en dat het
eerste meerjarenprogramma dat de
BRTN zou moeten voorleggen aan
de Vlaamse Raad dit is dat vóór ein-
de mei 1992 moet worden ingediend.
Ik weet dat de BRTN bezig is met
het opstellen van dergelijk meerja-
renprogramma. Het is een nieuwe
opdracht die men hen heeft gegeven
en u moet begrijpen dat zij hiervoor
over de nodige tijd moeten kunnen
beschikken. Mijnheer Denys, ik kan
mij voorstellen dat u zulks niet graag
hoort, maar wanneer men mij aan-
pakt met juridische argumenten ben
ik verplicht te antwoorden met juridi-
sche argumenten. In feite stak achter
wat mevrouw Dillen heeft gezegd het
verwijt dat de regeringscommissaris
- u heeft dit met zoveel woorden
gezegd, mevrouw Dillen - zijn op-
dracht niet zou hebben vervuld. Ik

herhaal dat er twee contacten ge-
weest zijn tussen de Minister en de
regeringscommissaris. Ik heb dit ook
laten onderzoeken door het departe-
ment en door de juristen van het ka-
binet en iedereen is het erover eens
dat de regeringscommissaris geen
grond had om een veto uit te spre-
ken. (Onderbreking door de heer A.
Denys)

Mijnheer Denys, men is bezig met
het opstellen van het eerste meerja-
renplan van de BRTN. Laat ons dit
bespreken in de Commissie Media.
Wij zullen dat zeker doen naar aan-
leiding van de begrotingsbesprekin-
gen. Wanneer men aan jurisme wil
doen moet men ook zien wat men
doet. Het is te gemakkelijk bepaalde
artikelen in te roepen terwijl men
toch goed weet dat men bezig is met
het voldoen aan de wettelijke ver-
plichting om een meerjarenprogram-
ma op te stellen. De termijn bestond
nog niet, vermits het decreet nog niet
van kracht was.

Ik kom even terug op de punctuele
vragen van de heer Van Dienderen.
Ik heb tijdens de gesprekken met de
Voorzitster van de Raad van Bestuur
en met de administrateur-generaal
mijn bezorgdheid uitgedrukt wan-
neer ik in de media had gelezen dat
men zou overgaan tot de oprichting
van een commerciële radiozender. Ik
heb heel duidelijk gezegd dat dit pro-
ject in elk geval volledig moet kade-
ren in de opdracht van de openbare
omroep, dat een verscheiden pro-
gramma-aanbod moet worden ge-
bracht met voldoende, aandacht voor
informatie en service. Ik ben ook van
oordeel dat geenszins de door de
Vlaamse Raad vastgelegde maxima
reclamequota - er werd daarstraks
gesproken over twaalf minuten per
uur - mogen worden nagestreefd. Ik
heb dat ook duidelijk gezegd en in
de beslissing van de Raad van Be-
stuur staat inderdaad dat het gaat
over zes minuten reclame per uitzen-
duur.

De BRTN deelt mij mee dat volgend
overleg plaatsvond. Het nieuwe
BRTN-radioproject werd uitgewerkt
in bestendig overleg tussen de radio-
directies, het nethoofd  van Radio 2,
de technische diensten van BRTN en
het Centrum voor Systematische
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Diagnostiek in Marketing uit Ant-
werpen waarop de BRT beroep heeft
gedaan om onder meer de markt van
de luisteraars te onderzoeken.

In de week van 27 tot 31 januari 1992
zijn overlegvergaderingen gehouden
met de nethoofden, de hoofdredac-
teurs en de produktieleiders van de
verschillende BRTN-radionetten en
met de vakbonden. In die week wer-
den ook profieldagen georganiseerd
voor alle medewerkers, inclusief de
journalisten, van Radio 1, Radio 2,
Radio 3 en Studio Brussel. Op derge-
lijke samenkomsten worden ideeën
uitgewisseld over de na te streven
doelstellingen en de te volgen radio-
strategie. Vanzelfsprekend is het
nieuwe radionet  daar uitgebreid aan
bod gekomen.

De BRTN gaat ervan uit dat het
nieuwe BRTN-radionet volledig past
in de algemene doelstellingen zoals
die omschreven zijn in het BRTN-de-
creet van 27 maart 1991. Aangezien
alle Vlamingen kijk- en luistergeld
betalen is de BRTN van oordeel dat
het de taak en de verantwoordelijk-
heid van de openbare omroep is om
die algemene doelstellingen zo te in-
terpreteren en te concretiseren dat
elke Vlaming zijn gading kan vinden
bij de openbare radio.

Voor de concrete invulling van de op-
drachten van de BRTN-radio wordt
gesteund op de resultaten van weten-
schappelijke marktanalyses met als
leidraad dat de voornaamste zorg van
de BRTN-radio erin moet bestaan
om alle luisteraars te informeren, te
ontspannen en te vormen. Het nieu-
we BRTN-radionet zal in dat kader
passen. Het zal een volwaardig pro-
grammaconcept bieden, met algeme-
ne en culturele informatie gebracht
door beroepsjournalisten en met ont-
spanning op niveau. Het nieuwe net
zal een volwaardige radioservice aan-
bieden aan dat segment van het luis-
teraarspotentieel dat door de be-
staande radionetten niet optimaal
wordt bereikt.

Volgens de BRTN zijn sinds de in-
voering van de commerciële reclame
op de BRTN-radio ook de reclame-
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inkomsten van de lokale radio’s ge-
stegen. Ik heb de erkende vereniging
die lokale radio’s vertegenwoordigen
ontvangen. Zij vrezen zeer sterk elke
nieuwe ontwikkeling in het radioge-
beuren. Deze verenigingen pleiten
voor een mogelijkheid om op andere
dan streekgebonden reclame een be-
roep te kunnen doen. Zij vragen dat
geen nieuwe erkenningen zouden ge-
beuren om op termijn de storingen
weg te kunnen werken en een gega-
randeerd zendcomfort te bereiken.
Het overgrote deel van de radio’s
wijst elke schaalvergroting resoluut
af.

Ik denk dat het goed zou zijn dat
nieuwe erkenningen enige tijd wor-
den uitgesteld om de technische sto-
ringen te beperken. Voor zover be-
kend, zijn er trouwens nergens zoveel
lokale radio’s als in Vlaanderen.

De radioverantwoordelijken hebben
mij daarenboven verzekerd dat daar-
mee geen creatief talent verloren zal
gaan. Nieuwe valabele krachten zul-
len steeds met open armen worden
ontvangen.

Wat de mogelijkheid van andere dan
streekgebonden reclame betreft, is
aan de Raad van Lokale Radio’s ad-
vies gevraagd.

Wat de beperking van de reclame-in-
komsten van de schrijvende pers be-
treft, heeft de Voorzitter van de
Raad van Bestuur van de BRTN aan-
gekondigd en mondeling bevestigd
dat zal worden gezocht naar nieuwe
vormen van samenwerking met de
schrijvende pers. Sinds de invoering
van de commerciële reclame op de
BRTN-radio worden trouwens, tot
ieders voldoening, geregeld samen-
werkings- en ruilakkoorden gesloten
met alle kranten- en weekbladuitge-
vers.

VTM heeft naar aanleiding van het
nieuwe radio-initiatief een aantal
prioriteiten naar voren gebracht. Na
de contacten die ik ook met deze om-
roep had, lijkt het mij geenszins dat
VTM, zoals het geachte lid stelt, met
een media-oorlog dreigt. Ik heb
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uit de gesprekken die ik met de direc-
teur-generaal van VTM heb gevoerd
integendeel de indruk dat VTM ten
volle bereid is tot overleg over een
aantal spanningsvelden in de media-
sector.

Zoals ik eerder heb gezegd, heb ik
de BRTN gevraagd om het nieuw ra-
dionet te runnen op een wijze die
volkomen overeenstemt met de op-
dracht van een openbare omroep. Ik
neem mij voor daarover te waken.

De gemengde financiering via dotatie
en aanvullende inkomsten uit recla-
me en sponsoring werd vorig jaar
door deze Raad vastgelegd in de de-
creten van 27 maart 1991 en in het
maxi-decreet van 12 juni 1991 betref-
fende reclame en sponsoring.

Het nieuw radionet  van de BRTN
lijkt mij niet te kaderen in een alge-
meen opzet om via dat middel een
eventuele ontoereikendheid van de
dotatie op te vangen.

Ik heb gevraagd dat dit punt tijdens
de vergadering van de Raad van Be-
stuur van maandag in de varia nog
even kan worden aangesneden.

Ik antwoord nu op de andere uiteen-
zettingen in verband met Radio 5.
Op de toespraak van de heer Van
Mechelen heb ik in feite al geant-
woord.

Ik heb mijn verantwoordelijkheid ge-
nomen. Na contacten met de rege-
ringscommissaris blijkt dat geen
overtreding op een decreet of een
reglementair besluit kan worden
vastgesteld. Het enige waarop men
zich zou kunnen baseren voor het uit-
spreken van een veto, is wanneer er
een budgettair deficit zou ontstaan
dat bovendien tot gevolg zou hebben
dat de dotatie, die vastgelegd is door
de vorige Executieve voor de begro-
ting 1992, zou verhogen. Dan was er
uiteraard een reden om tussen te ko-
men, maar ook dat was niet het ge-
val.

De heer Coveliers heeft mij gevraagd
of er voor de BRTN één goede reden
is om Radio 5 op te richten. Hij heeft
mij ook gevraagd of het louter om
een reclamezender gaat. Ik kan al-
leen maar antwoorden wat de verant-
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woordelijken van de BRTN mij heb-
ben gezegd. Volgens hen gaat het he-
lemaal niet over een louter op recla-
me gebaseerde zender. Trouwens, zij
gaan hun wettelijke mogelijkheden
niet gebruiken. Ik heb dat daarjuist
al uitgelegd. En zij gaan honderd ten
honderd akkoord met de stelling van
de Minister dat zij alleen maar kun-
nen optreden binnen de algemeen
culturele en opvoedende opdracht
die de BRTN als openbare zender
heeft.

Dan wil ik het nog hebben over een
aantal items aangeraakt door de he-
ren Daems, Van Dienderen en Cove-
liers. In verband met het dispuut over
mogelijke steunmaatregelen vanwege
een overheidsinstelling voor de be-
richtgeving van de BRTN heb ik vo-
rige vrijdag een onderhoud gehad
met de Voorzitster van de Raad van
Bestuur van de BRTN. Ik heb haar
duidelijk meegedeeld dat dit soort
steun mijns inziens niet kan. Ik ben
daarover niet genuanceerd geweest.
Integendeel, ik heb haar duidelijk ge-
maakt dat als we dit soort steun toe-
staan, we de deur openzetten voor
nieuwsduiding, wat bij de BRTN
moet kunnen, maar niet in de nieuw-
suitzending zelf.

De vaste commissie van de BRTN
heeft in haar vergadering van vorige
maandag aan de steun van het ABOS
een bespreking gewijd. Ze heeft be-
slist dat dergelijke samenwerkings-
vormen met betrekking tot  het
nieuws niet kunnen. De vaste com-
missie maakt deze beslissing over aan
de Raad van Bestuur van de BRTN
die dat dossier zal bespreken. Voor
de lopende projecten, bijvoorbeeld
dat van de journalisten die naar Cam-
bodja zijn vertrokken, heeft de vaste
commissie van de BRTN beslist dat
ze moeten worden gefinancierd van-
uit de werkingskosten. Ik meen geen
duidelijker antwoord te kunnen ge-
ven en dank al degenen die hebben
deelgenomen aan dit debat.

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de Voorzitter, een korte repliek
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op dit
bat.

toch enigszins uitgelopen de-

Mijnheer de Minister, ik verwijt u
niet dat u juridisch niet het recht had
op te treden ten opzichte van de
BRTN. Ik heb dit niet gezegd. Een
Minister van Cultuur, zijnde de voog-
dijminister, wetende wat de inhoud
is van het nieuwe BRTN-decreet van
27 maart 1991, dat inderdaad pas in
juni juli werd gepubliceerd ; wetende
dat in dit decreet de voorwaarden
zijn vervat van meerjarenplanning,
ben ik de mening toegedaan dat de
Raad van Bestuur flagrant in overtre-
ding met de zienswijze van deze
Vlaamse Raad heeft gehandeld.

Los van de grond van de zaak durf
ik zeggen dat mijn fractie hoopte in
dit debat een signaal te kunnen geven
aan de BRTN om uiteindelijk haar
beslissing uit te stellen en ons de kans
te geven om op basis van de begro-
ting en het meerjarenplan eerst het
debat te voeren, waarna de beslissing
van de BRTN in alle vrijheid zou
kunnen volgen.

Wij zullen dan ook een motie van
aanbeveling neerleggen waarbij wij
stellen dat het aanvullend gedeelte
van de dotatie zoals voorzien in arti-
kel 17 van het BRTN-decreet niet
moet worden uitgekeerd, en dit ten
belope van de inkomsten die via Ra-
dio 5 zullen worden gegenereerd.
Het is alleen de bedoeling van onze
fractie duidelijk te maken aan de
BRTN dat wij met hun werkwijze
niet akkoord gaan.

De voorbije drie dagen heb ik in de
Kamer van Volksvertegenwoordigers
drie werkvergaderingen bijgewoond
met de werkgroep Media in verband
met de aandacht die wij zouden wil-
len vragen aan zowel de particuliere
als aan de openbare TV-omroepen
voor de werkzaamheden van dit Par-
lement - en het spijt mij dat de heer
Van Rompuy niet meer aanwezig is.
Er zou een Wetstraatrubriek, een
soort Den Haag vandaag moeten
worden gecreëerd.

Mijnheer de Minister, reeds drie jaar
komt de BRTN hier verhalen vertel-
len. Het eerste jaar was er geen geld ;
het tweede jaar waren er geen be-
kwame journalisten en het derde jaar
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- zijnde vorig jaar - heeft de heer
Cas Goossens met fierheid gezegd
dat dit project op stapel zou worden
gezet.

Ik stel alleen vast dat de BRTN er
niet in slaagt een fatsoenlijk Wet-
straat-journaal op de televisie te
brengen, maar dat hij wèl de midde-
len heeft om met Radio 5 op een
luisterpubliek van ongeveer 5 ten
honderd te mikken.

De Voorzitter : De heer Coveliers
heeft het woord.

De heer H. CoveIiers  : Mijnheer Van
Mechelen, hier weegt u toch manifest
met twee maten en twee gewichten.
Als een Minister van Ontwikkelings-
samenwerking geen nieuws kan ko-
pen, dan kan ook dit Parlement -
omdat wij met 212 zijn - dat even-
min. Dan kan men dus niet de plan-
nen van de heer Nothomb uitvoeren
om de BRTN te betalen voor het op-
maken van een programma vanuit dit
huis. Wij zullen niets anders kunnen
dan hier nieuws te maken om de pers
hierheen te krijgen. Ik herhaal het :
men kan niet zeggen dat de Minister
niet mag, maar wel het Parlement.

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Voorzitter, onmiddellijk in-
pikkend op het debat dat zich hier
zopas over een rubriek Wetstraat
ontsponnen heeft, antwoord ik het
volgende. Ik meen dat wij, zoals de
heer Van Mechelen dat gedaan heeft,
erop moeten aandringen dat de
BRTN zijn belofte ter zake eindelijk
nakomt. Dat zal echter binnen de
globale werkingsmiddelen en volgens
de normale regels moeten gebeuren,
zonder dat een parlement, zij het na-
tionaal, zij het de Vlaamse Raad,
daartegenover extra geld moet plaat-
sen.

De heer Coveliers heeft eveneens ge-
lijk dat een dergelijke strategie even
verwerpelijk zou zijn als die van een
nationaal Minister, wat overigens
door de verschillende fracties hier
werd bestreden.

Ik kom nu tot de antwoorden van de
Minister. Daarbij moet ik twee posi-
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tieve elementen noteren. Ten eerste,
de fusie van de orkesten gaat dus niet
door en ten tweede, nieuwstijd op de
BRTN kan niet door nationale Minis-
ters of andere instanties worden ge-
kocht.

Wel moet ik echter vaststellen dat de
commercialisering van de openbare
omroep met de beslissing om te star-
ten met een Radio 5, doorgaat.

Ik heb hier het boekje even ingeke-
ken en gezien dat uw partijgenoot het
volgende schreef : Waar de verbrui-
ker overspoeld wordt met te eenzijdi-
ge informatie en een te psychologi-
sche sfeerschepping en druk vanwege
de adverteerders, is het ons inziens
de taak van en instituut zoals de BRT
een zeker tegengewicht te vormen.

Dit zal heel moeilijk kunnen als de
BRTN zich geleidelijk aan laat mee-
zuigen in de richting van de commer-
cialisering. Eerst was er geen reclame
- en uw partijgenoot pleit daar nog
steeds sterk voor - dan werd er met
1 minuut geprobeerd, vervolgens is
die minuut op Radio 1, 2 en Studio
Brussel verdubbeld tot 2 minuten ;
nu wordt het op de nieuwe zender 6
minuten. Het is juist dat men onder
het maximum blijft, maar men kan
nog een verdubbeling doorvoeren
zonder de wet te overtreden. In dit
geval staat men toch dicht bij een
commercieel initiatief, waarbij de
handel bepalend zal worden en niet
meer de opdracht die de decreetge-
ver aan de BRT toekende. Dit is
mijns inziens een zeer verderfelijke
ontwikkeling. Indien reeds zoveel
media zijn aangetast door de reclame
en er afhankelijk van geworden zijn,
dan zou toch ten minste de openbare
omroep - althans volgens de woor-
den van uw partijgenoot - daarvan
vrij moeten blijven.

In het debat heeft men de vraag ge-
steld of de lokale radio’s en de kran-
ten benadeeld worden door dit initia-
tief. U hebt gezegd van niet, omdat
hun reclame-inkomsten stijgen. Als
ecologist vind ik het vanzelfsprekend
beangstigend dat de globale reclame-
koek steeds maar groter wordt. Ik
ben immers van oordeel dat door de
toenemende reclame ons leven niet

rijker of interessanter wordt. Inte-
gendeel, de reclame is de banalise-
ring van het leven. In de reclame
worden beelden van Michelangelo,
pyramiden en dergelijke verwerkt en
gebanaliseerd. In feite is het reclame-
principe het ordenend principe aan
het worden in het Vlaamse media-
landschap, niet de communicatiebe-
hoefte van de burger, niet de decre-
ten van de Vlaamse Raad. Het orde-
nende element is de reclame, wat ik
ten zeerste betreur en vooral het feit
dat de openbare omroep daartoe bij-
draagt.

De Voorzitter : De Minister van Cul-
tuur en Brusselse Aangelegenheden
heeft het woord.

Minister H. Weckx : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb mevrouw Vogels
onrecht aangedaan - en dat was niet
mijn bedoeling - door niet te ant-
woorden op de vraag die zij heeft
gesteld.

Er zijn inderdaad moeilijkheden ge-
rezen naar aanleiding van het mi-
grantenprogramma Babel. Deze wa-
ren veeleer te wijten aan de BRTN
zelf, die niet gelukkig was met de
wijze waarop dit programma liep,
vooral omdat het niet beantwoordde
aan de doelstellingen en derhalve
niet integratiebevorderend was. Er is
een discussie ontstaan en het pro-
gramma werd afgevoerd. Men is niet
uit de discussie geraakt en dit is de
reden waarom sedert 15 februari het
programma opnieuw wordt uitgezon-
den. De besprekingen worden verder
gezet en men heeft mij zopas nog be-
vestigd dat vanaf september nieuwe
programma’s voor migranten zullen
worden uitgezonden.

De Voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de Voorzitter, ik zou de Minis-
ter willen vragen of wij het in de nieu-
we programma’s ook zullen meema-
ken dat vreemdelingen dreigen met
bomaanslagen als protest tegen ver-
kiezingsuitslagen.

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : In een

interview met Knack  heeft de Minis-
ter gezegd dat hij van plan was de
dotatie van de BRTN te verhogen,
maar dat zulks niet mogelijk was in-
dien de BRTN het onderste uit de
kan wil inzake de commerciële
spotjes. Uit de uiteenzetting van de
Minister heb ik begrepen dat dit naar
zijn oordeel niet het geval is ; dat Ra-
dio 5 volgens de bepalingen van het
decreet wordt opgezet en dat men
zelfs onder de mogelijkheden blijft.
Vandaar de vraag of de intentie die
hij in bovengenoemd interview heeft
uitgedrukt zal worden waargemaakt.
Zal de dotatie van de BRTN al dan
niet worden verhoogd, vooral gezien
de stijgende kosten van de uitzendin-
gen, in het bijzonder van de TV-uit-
zendingen ? Inderdaad, volgens mij
nijpt daar het schoentje. Indien men
daar niets aan doet, verplicht men de
BRTN het pad van de commercialise-
ring nog verder op te gaan.

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx : Mijnheer de
Voorzitter, het eerste punt op de
agenda van de Raad van Bestuur is
een gesprek dat ik volgende maandag
zal voeren met de BRTN inzake de
problematiek van hun budget. Dit
gesprek zal zowel op de BRTN als
op mijn kabinet zorgvuldig worden
voorbereid. Ik wil daarop niet voor-
uitlopen maar ik kan u garanderen
dat wij in elk geval hier, bij de be-
spreking van de begroting over de
dotatie van de BRTN, een funda-
menteel debat zullen hebben, ook
aan de hand van de beslissingen die
intussen door de Raad van Bestuur
werden genomen. Ik kan dus alleen
maar de grootste openheid toezeggen
en zal het Parlement daarbij zeker
zijn rol laten spelen.

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Denys
werd tot besluit van deze interpellatie
een met redenen omklede motie van
aanbeveling ingediend. Ze zal wor-
den gedrukt en rondgedeeld.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende Openbare Vergadering
moeten uitspreken.
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Voorzitter

Het incident is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden.

Ik stel voor het bepalen van datum,
uur en agenda voor de volgende
Openbare Vergadering aan het Bu-
reau en uw Voorzitter over te laten.

Geen bezwaar ? (Instemming)

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.05 uur.
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SAMENSTELLING VAN DE VLAAMSE EXECUTIEVE

1. L. VAN DEN BRANDE, Voorzitter van de Vlaamse Executieve, Gemeenschapsminister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe Betrekkingen

2. N. DE BATSELIER, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve, Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Huisvesting

3. T. KELCHTERMANS, Gemeenschapsminister van Openbare Werken, Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse Aange-
legenheden

4. H. WECKX, Gemeenschapsminister van Cultuur en Brusselse Aangelegenheden

5. L. VAN DEN BOSSCHE, Gemeenschapsminister van Onderwijs en Ambtenarenzaken

6. J. SAUWENS, Gemeenschapsminister van Verkeer, Buitenlandse Handel en Staatshervorming

7. L. DETIEGE, Gemeenschapsminister van Tewerkstelling en Sociale Aangelegenheden

8. W. DEMEESTER-DE MEYER, Gemeenschapsminister van Financiën en Begroting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn
en Gezin
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en Landinrichting

Vergadering van 18 februari 1992

Vaste verslaggever : de heer R. Van Rompaey, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer J. De Mol aan de heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsminister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse Aangelegenheden, over de onwettige maximale interpretatie van het mini-decreet
van 28 juni 1984.

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

De vraagsteller wil met deze vraag om uitleg de aandacht vestigen op de onwettige maximale interpretatie van het mini-decreet
die een verdere aantasting van de schaarse open ruimte is.

De vraagsteller licht zijn vraag als volgt toe. Hij stipt aan dat het mini-decreet was bedoeld als een uitzonderingsdecreet,
maar thans volledig uitgehold is door de maximale interpretatie ervan. Onder de toenmalige, Gemeenschapsminister van
Ruimtelijke Ordening, de heer J. Pede, werd immers eerst via een zeer eenvoudig persbericht van 7 november 1986, en
later via een omzendbrief van 17 april 1987 betreffende de toepassing van artikel 79 deze verruimde interpretatie in de hand
gewerkt.

Zo kwam men, vertrekkende van de vaststelling dat alhoewel de verbouwing of het herbouwen of de uitbreiding van
bedrijfsgebouwen volgens het mini-decreet enkel geldt voor gebouwen die vóór 9 september 1984 een bestemming hadden
die afwijkt van de bestemming van het ontwerp-gewestplan of gewestplan tot het besluit - en intussen past de Administratie
die interpretatie toe - dat deze uitbreidingsregel ook geldt voor bedrijfsgebouwen die wél overeenstemmen met het
gewestplan. Dit is een totaal onaanvaardbare interpretatie ; dit wordt voldoende door de rechtspraak van de Raad van State
bevestigd (R.v.St., 7 mei 1981, Puttaert, nr. 21.144).

In het persbericht en in de omzendbrief wordt daarenboven de toepassing van het mini-decreet verruimd door te stellen
dat bedrijfsgebouwen van gelijk welke zone naar een andere zone kunnen uitbreiden wanneer het gaat om bestaande
vergunde gebouwen. Daarenboven wordt de interpretatie van vergunde “gebouwen” verruimd naar uitbreidingen in opper-
vlakte (vb. parkeerterreinen, opslagplaatsen). De volumevermeerdering is beperkt tot 100 ten honderd van het bestaande
vergunde volume.

Bovenop deze maximale, onwettige interpretaties worden daarenboven in de praktijk (vergunningen) bijkomende interpre-
taties aangebracht. Zo wordt momenteel in het dossier Eurantex aangedrongen om bij het berekenen van de volume-uitbrei-
ding, ook rekening te houden met gebouwen die na 9 september 1984 werden opgericht. De uitbreiding zou geschieden in
een waardevol agrarisch gebied. Hoe is dit te verzoenen met het respect voor een goede ruimtelijke ordening ? De uitbreiding
slaat op 250.000 m3.  Deze interpretaties en de pseudowetgeving (omzendbrieven) zijn praktijken die het legistieke kader
door de decreetgever vastgelegd, op een onaanvaardbare manier overschrijden. Toevoeging van andere elementen moet
worden geweerd. Spreker verwijst ter zake naar het arrest R.v.St., 7 mei 1981, Puttaert, nr. 21.144, dat stelt : “Er is geen
reden om een op zichzelf duidelijke tekst aan de hand van bedoelingen - hoe billijk ook - te interpreteren, want dat zulk
een, nergens door de tekst geschraagde uitlegging, ten koste van de rechtszekerheid, zou leiden tot een verdraaiing van de
betekenis van de draagwijdte”. Hij citeert vervolgens uit het antwoord van de heer L. Waltniel, Gemeenschapsminister van
Ruimtelijke Ordening en Huisvesting op de parlementaire vraag nr. 147 van 6 mei 1991 van de heer P. Chevalier (Parl.,
Vr. & Antw., Vl. R., 1990-1991, nr. 15 van 10 juni 1991, blz. 734-735). Dit is een goed voorbeeld, volgens spreker, hoe
het niet moet ! Hij pleit ervoor, dat los van de globale herziening of intrekking van het mini-decreet de strikte toepassing
van dit uitzonderingsdecreet moet gewaarborgd worden.

De vraagsteller verzoekt dat
worden aan de administratie.

de strikte toepassing van de ratio legis  van het mini-decreet via richtlijnen zou overgemaakt

Vervolgens hekelt de vraagsteller de rol van de Administrateur-generaal van de Administratie voor Ruimtelijke Ordening,
Huisvesting en Milieu (AROHM) in het dossier Eurantex. Wordt van een hogere administratie niet verwacht dat zij toeziet
op de naleving van de wet ?

Als oplossing voor de interpretatieverschillen met betrekking tot het mini-decreet stelt spreker voor om het advies hierover
in te winnen van de Raad van State, omtrent de juiste betekenis van het mini-decreet.

De vraagsteller wenst van de Gemeenschapsminister een antwoord op de volgende vragen :

1. Blijft de maxi-interpretatie van het mini-decreet gelden ?
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2. Zal de Gemeenschapsminister de omzendbrief van 17 april 1987 intrekken ?

3. ‘Wordt het dossier Eurantex aan een gedegen onderzoek onderworpen ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

1. Maxi-interpretatie van het mini-decreet ?

De Gemeenschapsminister citeert de bepalingen van de artikelen 78 en 79. Hij beaamt het
len.

bestaan van interpretatieverschil-

Artikel 79 bepaalt onder meer dat :

“Voor bedrijfsgebouwen kan een afwijkend advies worden verleend op voorwaarde dat :

- ofwel de bedrijfsgebouwen op het ogenblik van de inwerkingtreding van dit decreet een bestemming hebben die afwijkt
van de bestemming bepaald in het ontwerp-gewestplan of gewestplan ;

- ofwel de uitbreiding wordt gevraagd van bedrijfsgebouwen, die op het ogenblik van de inwerkingtreding van het decreet,
gelegen zijn in de industriegebieden, naar gronden in gebieden met een andere bestemming voor zover er geen bedrijfstech-
nisch geschikte uitbreidingsmogelíjkheden bestaan in het betrokken industriegebied.

De ver- of herbouwing of uitbreiding van bedrijfsgebouwen mag maximaal leiden tot een volumevermeerdering van 100 ten
honderd van het bestaande volume”.

Het gaat in het mini-decreet zeer duidelijk om afwijkingen van de voorschriften van ontwerpgewestplannen of gewestplannen.
Afwijkingen die echter van een zodanige omvang zijn dat zij in feite de voorschriften van de ontwerp-gewestplannen of
gewestplannen in een belangrijke mate aantasten en die in feite wijzigen, worden door het mini-decreet niet geregeld. De
bij het mini-decreet ingevoerde versoepeling bij her- of verbouwing of uitbreiding van bedrijfsgebouwen moet in deze context
strikt worden toegepast.

Uit de lezing van het decreet en de voorbereidende werken ervan, blijkt dat de decreetgever, uit respect voor de naleving
van de voorschriften van de plannen limitatief en bijkomend bepaald heeft dat, eensdeels voor zonevreemde bedrijfsgebouwen
die strijdigheid met de ontwerp- en gewestplannen moet bestaan, vóór de inwerkingtreding van het mini-decreet. Andersdeels
mogen de niet-zonevreemde bedrijfsgebouwen uitbreiden indien zij gelegen zijn in een industriezone.

2. Omzendbrief van 17 april 1987.

De Gemeenschapsminister benadrukt dat een grondige evaluatie van het mini-decreet en de omzendbrief van 17 april 1987
zich opdringt en dat de omzendbrief niet strijdig mag zijn met de ratio legis  van het mini-decreet. De Gemeenschapsminister
merkt op dat het Regeerakkoord van de Vlaamse Executieve voorziet in de opmaak tijdens deze legislatuur van een
Structuurplan voor Vlaanderen, dat een decretale basis zal krijgen door de herziening van de wet op de ruimtelijke ordening
en de stedebouw waarbij het mini-decreet zal worden betrokken.

De Gemeenschapsminister deelt mede, dat hij, in afwachting van de evaluatieresultaten, de Administratie zal
om het mini-decreet met de grootste omzichtigheid te interpreteren, met eerbiediging van de ratio legis  ervan.

verzoeken

3. Dossier Eurantex.

De Gemeenschapsminister wenst niet vooruit te lopen op de beslissingen, vermits het dossier nog in behandeling is bij de
Administratie.

3. Replieken

De vraagsteller benadrukt nogmaals dat de toegepaste omzendbrief indruist tegen de geest en de letter van het mini-decreet.
Hij verwijst naar de resultaten van de Ambtenaren-werkgroep in verband met het mini-decreet. Het gaat hier om de
bestendiging van een onwettige toestand, op basis waarvan onwettige vergunningen worden afgegeven. Hij dringt aan op
de intrekking van de omzendbrief. Alleen de decreetgever kan een authentieke interpretatie geven van zijn legistieke
teksten ; pseudo-wetgeving dient geweerd. *

In verband met het Eurantex-dossier hekelt de vraagsteller de wijze waarop de directeur-generaal zich in dit dossier mengt.
Hij kant zich tegen een dergelijke vorm van dienstbetoon.

De Gemeenschapsminister onderstreept dat een omzendbrief geen juridische draagwijdte heeft, maar eerder een interpreta-
tieve waarde en als leidraad bedoeld is voor de gemachtigde ambtenaar.
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In het Eurantex-dossier belooft de Gemeenschapsminister erover te waken dat in deze het mini-decreet zal worden nageleefd.

Een ander lid stipt het belang aan van het woord “vergund”. Met “vergunde” gebouwen wordt bedoeld de gebouwen die
werden opgericht zonder toelating op een ogenblik dat er geen toelating vereist was, hetzij met een toelating onder het
stelsel van de besluitwet van 2 december 1946 of van de stedebouwwet van 29 maart 1962 (Parl. Hand., Vl. R., 1983-1984,
26 juni 1984, 1159). (Amendement Van Rompaey R.).

Na 1962 wordt een dubbele vergunning vereist namelijk, voor de constructie en het gebruik.

Het lag niet in de bedoeling een uitbreiding te verlenen, indien het gebruik strijdig was met de toegekende vergunning.

Het lid merkt op dat de volume-uitbreiding met 100 ten honderd een eenmalig karakter heeft. Hij is gekant tegen een
combinatie van de artikelen 78 en 79, die de gewestwegen transformeren in winkelwegen. Lintbebouwing en handelsactivi-
teiten verhogen de onveiligheid van de wegen en staan haaks op de inbreidingsgedachte, die streeft naar renovatie van
kwijnende dorpskernen. Handelsactiviteiten kunnen hierin een ondersteunende rol spelen.

Nog een ander lid roept op
Structuurplan Vlaanderen ?

tot een onmiddellijk handelen. Er is reeds al te dikwijls geëvalueerd. Wanneer komt er een

De Gemeenschapsminister repliceert dat de lacunes in het mini-decreet aan de basis liggen van de huidige interpretatiepro-
blemen. Hij bevestigt dat er ongewilde aberraties zijn ontstaan. Hij zal de evaluatieresultaten voorleggen aan de Commissie.
Ingevolge de dynamiek in de ruimtelijke ordening dringen goed omlijnde regels zich op, zoniet blijft men verzeilen in
tussentijdse oplossingen die leiden tot toestanden, zoals in het mini-decreet. Hij beklemtoont het belang van een Structuurplan
Vlaanderen.
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Trefwoordenregister

Actuele vragen
Zie Afvalwater

Bouwvergunningen
ERC-Limburg
Gemeenten .
Geografisch Informatiesysteem
Vlaanderen
GIMV
IMWV
KS
Milieuvergunningen
NV Devlonics
Scholen
Visserijscheepsbouw

Afvalwater
Meldingsplicht van lozing door de gezin-
nen, blz. 184

Air France
Samenwerkingsakkoord met SABENA,
blz. 191

Arbitragehof
Zie Ingekomen stukken

Bijlagen
Zie Mini-decreet 28 juni 1984

Vlaamse Executieve
Vlaamse Raad

Bouwvergunningen
Koppeling aan
blz. 183

milieuvergunningen,

BRTN
Mogelijke fusie van het Filharmonisch Or-
kest met de VZW Filharmonie van Vlaan-
deren, blz. 202
Opstarten van Radio 5, blz. 202
Plannen voor een commerciële radiozen-
der, blz. 202
Sponsoring van nieuwsuitzendingen via
een nationale overheidsinstellingen,
blz. 202
Zie ook Moties van aanbeveling

Bureau Vlaamse
Benoeming, blz.

Commissies
Benaming, blz. 159
Benoeming, blz. 27
Wijzigingen onder de vaste en de plaats-
vervangende leden, blz. 35, 105

Conseil régional wallon
Boodschap van constitutie, blz. 21

Conseil de la communauté fransaise
Boodschap van constitutie, blz. 21

ERC-Limburg
Verband met KS, blz. 182

Europese Politieke Unie
Resolutie betreffende de verdragen,
blz. 150

Gemeenten
Toetreding tot de IMWV, blz. 185

Geografisch Informatiesysteem Vlaande-
ren
Organisatie, blz. 187

Gewestplannen
Herziening, blz. 172
Zie ook Moties van aanbeveling

GIMV
Gebrek aan tussenkomst in het dossier
NV Devlonics, blz. 182

Toetreding van gemeenten, blz. 185

Ingekomen stukken
Arresten van het Arbitragehof, blz. 7,20,
32, 157
Besluiten van de Vlaamse Executieve,
blz. 5, 19, 31
Brieven van het Rekenhof, blz. 5, 20
Jaarverslagen, blz. 5
Kennisgeving van de Vlaamse Executieve,
blz. 157
Kennisgevingen van het Arbitragehof,
blz. 6, 20, 32, 45, 157
Ministeriële besluiten, blz. 6, 20
Opmerkingen van het Rekenhof, blz. 6,
32, 45, 157
Samenwerkingsakkoord, blz. 19
Schriftelijke vragen, blz. 7, 157
Verzoekschriften, blz. 31, 156
Voorstellen van decreet, blz. 19, 31, 32,
45,153
Voorstellen van resolutie, blz. 19, 31, 45,
156

Interpellaties
Zie BRTN

Gewestplannen
Milieuheffingen
Oppervlaktewateren
Staatshervorming
VZW Filharmonie van Vlaanderen

Zie ook Moties van aanbeveling

Jaarverslagen
Zie Ingekomen stukken

Kamer van Volksvertegenwoordigers
Boodschap van constitutie, blz. 1

KS
Verband met het ERC-Limburg,  blz. 182

Leden
Berichten van verhindering, blz. 1,19,31,
35, 45, 67, 105, 153, 181
Onderzoek naar taalgroep en woonplaats,
blz. 1
Rouwhulde, blz. 189
Schriftelijke vragen, blz. 7, 157

Milieuheffingen
Mogelijke moeilijkheden bij de inning,
blz. 193
Zie ook moties van aanbeveling

Milieuvergunnhtgen
Koppeling aan
blz. 183

bouwvergunningen,

Mini-decreet 28 juni 1984
Maximale interpretatie, blz. 225

Ministeriële besluiten
Zie Ingekomen stukken

Moties van aanbeveling
BRTN-actualiteitsproblemen, blz. 220
Heffingen ter bescherming van de opper-
vlaktewateren, blz. 202
Herziening van de gewestplannen,
blz. 180

NV Devlonics
Gebrek aan tussenkomst
GIMV, blz. 182

vanwege de

Oppervlaktewateren
Heffingen ter bescherming, blz. 193
Zie ook Moties van aanbeveling

Radio 5
Oprichting, blz. 202

Rekenhof
Zie Ingekomen stukken

Rouwhulde
Zie Leden

SABENA
Samenwerkingsakkoord met Air France,
blz. 191

Samenwerkingsakkoorden
Zie Ingekomen stukken

Scholen
Openlijke stellingname inzake politieke
debatten, blz. 186

Schriftelijke vragen
Zie Ingekomen stukken

Senaat
Boodschap van constitutie, blz. 1

Staatshervorming
Gesprek van gemeenschap
schap, blz. 159

tot gemeen-

Stemmingen
Hoofdelijke stemmingen

Vertrouwensst;T;ne
verklaring

Regerings-
Executieve,

blz. 149
Voorstel tot spoedbehandeling van
het voorstel van resolutie inzake de
Europese Politieke Unie, blz. 150
Voorstel tot verdaging van de benoe-
ming van de Vlaamse Executieve,
blz. 12

Verzoekschriften
Zie Ingekomen stukken

Visserijscheepsbouw
Maatregelen ten gunste van de West-
vlaamse visserijscheepsbouw, blz. 181
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Besluiten
Zie Ingekomen stukken

Vlaamse Executieve
Benoeming, blz. 7, 21
Benoeming van een lid, blz. 34
Ontslag, blz. 7
Proportionaliteitsbeginsel, blz. 13
Regeringsverklaring, blz. 35, 46, 67, 105,
138
Samenstelling, blz. 13, 224
Zie ook Ingekomen stukken

Vlaamse Gemeenschap
Prioritaire doelstellingen, blz. 14

Vlaamse Raad
Benoeming Bureau, blz. 3
Installatie, blz. 3
Opening buitengewone zitting 1992, blz. 1

Samenstelling, blz. 15

Voorstellen van decreet
Zie Ingekomen stukken

Voorstellen van resolutie
Zie Air France

Europese Politieke Unie
SABENA
Vlaamse Executieve
Vlaamse Gemeenschap

Zie ook Ingekomen stukken

Werkgroepen
Samenstelling, blz. 157

Werkzaamheden
Regeling, blz. 14,30,34,43,65,102,138,
151, 180, 221

Zitting
Opening buitengewone zitting 1992, blz. 2

Voorzitter
Opening buitengewone zitting 1992, blz. 1
Toespraak, blz. 4

VZW  Filharmonie van Vlaanderen
Mogelijke fusie met het BRTN-Filharmo-
nisch Orkest, blz. 202
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